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Taxi Remigio 
Punt de Servei (Fecsa) 
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La Caixa 
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977 720 257 
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977 720 132 
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Teléfons d'interes per als excursionistes: 
• Avis d'actuacions presumptamenl irregulars al medi 

natural: Oepartament d'Agricultura. Ramaderia i Pesca. 
Oficina Comarcal del Montsiá. 977 701 895 (hores 
d'oficina), 977 704 785 (de 8 a 21 hores). 

• Avis d'incendi forestal: bombers de la Generalitat. 
088 

• En cas d'accidents. emergencias o rescat. 112. 
• Federació d'Entitats Excursionistes de Calalunya 

(FEEC): 93 - 412 07 77. 
• El leléfon del temps. 906 330 003. 
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Editorial r&°l· 
~ i 

<oE.co~ 
Fa poc més d'un mes el Ple ordinari del mes de gener a 

Ulldecona va servir per aprovar els pressupostos de l'Ajun
tament pera l'any en curs. 

El total exacte són 7.514.219'11 euros. Són uns pressu
postos actius per fer front a un any dif íc il, que superarem amb 
esfor9 i treball. Entre altres, destaquen d iverses obres als barris 
i l'arranjament de la Murada de Baix, una obra molt necessaria 
queja ha comen9at. 

L'actuació consistira en variar l'amplada de les voreres a 
les dos bandes del vial per tal que aquestes siguin transitables 
i comple ixin el codi d 'accessibilitat. Així mateix s'eliminaran 
tots els encreuaments de línies eléctriques que hi ha pel carrer 
i cadiretes a les fa9ades i es preveu substituir la xarxa d'enllu
menat públic per una de nova adaptada a les noves directrius 
d'estalvi energétic. En alguns deis encreuaments de carrers 
es preveu algunes petites zones de vianants amb arbres i 
bancs. 

Es respectaran part deis aparcaments existents peró només 
a una banda del carrer. 

Ja que parlem d'obres, també estan aprovades les obres 
del Fons d'lnversió Municipal del govern espanyol. El total són 
1 .162.000 euros i es destinara tot a urbanització de carrers: 
Murada de Dalt, primera fase Av. Terrers i p rimera fase c/ Major. 
Tant la petició com e ls projectes !oren aprovats per unanimitat 
deis cinc grups amb representació a l'Ajuntament. 

A Ulldecona hem comen9at l'any amb altres actuacions 
importants, per exemple, les obres de la carretera Ulldecona -
Vinallop (T-311 ), una obra importantíssima, entre altres, pera 
centenars de ve'fns i ve'fnes d'Ulldecona que es deplacen 
diariament a Tortosa al metge o a fer gestions diverses. A par
tir d'ara, seran 20 mesos d'obres. Sembla una eternitat, peró 
es que portem 15 anys esperant. La inversió és d'aproxima
dament 20 milions d'euros (quasi un milió per quilómetre). 

És una mostra de la clara aposta que el Govern de la 
Generalitat fa pel territori, amb inversió d irecta, en aquest cas 
en infraestructures viaries. 

Finalment, l'lnstitut Catala del Sól (lncasól), ha inic iat ja el 
procés de licitació de les obres que permetran finalitzar la 
segona fase de rehabi litació del teatre Orfeó Montsia, amb un 
pressupost de 250.937,59 euros. Les obres que ara es liciten, 
han de permetre finalitzar la segona fase de rehabilitació que 
va quedar interrompuda temporalment en fer fallida !'empresa 
adjudicataria l'any passat i que ha comporta! un retard importan! 
en la rehabilitació integral de l'edifici. L'actuació consistira en 
finalitzar la coberta del cos d'accessos i la sala polivalent, la 
reestructuració de l'accés principal i les dependéncies de les 
entitats, l'adequació de serveis a l'ampliació en e l solar annex 
i les millares a la caixa escénica i al cos de vestidors. Una 
obra molt i molt necessaria també per a Ulldecona, en primer 
lloc per l'estat lamentable en qué es troba l'edifici i, en segon, 
pel gran volum d'activitats culturals que s'hi duen a terme 
organitzades per d iverses entitats o l'Ajuntament. 

En definitiva, molta inversió pública per afrontar un any difícil 
en la vessant económica mundial, pero també a nivell local. ·, 

La revista Ulldecona no comparteix 
necessariament les opinions deis autors 
o autores deis articles publicats. 

lmprimeix: Jordi Dassoy - Dip. Legal: T-1.1 90/2003 
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RESUM 2008 

APROVADA LA REMODELACIÓ DE LA 
MURADA DE BAIX 

L' Ajuntament ha aprovat aquest any per unanimitat e l 
projecte d ' urbanització de la Murada de Baix. Es tracta d ' una 
remodelació integra l d'aquest carrer, una de les arteries 
principa ls de l nucli antic del municipi , que ascendeix a quasi 
600.000 euros, subvencionats pe! PUOSC, el PAM i fons propis. 

La Murada de Baix, junt ambla Murada de Dalt, és un deis 
carrers més antics de la població (antiga muralla) i alhora un 
deis més transitats. Funciona comuna mena de circumval.lació 
del nucli antic recollint el transit deis carrers més peri feries en 
direcció al centre historie i comercial. El pas del temps i el 
gran nombre d' obres dutes a terme al llarg deis últims anys 
(pas de nous serve is com aigua, clavegueram o gas, i la 
remodelació o construcció de vi vendes) ha provocat que 1 'estat 
general del carrer hagi empitjorat molt notablement i que 
necessiti una urgent intervenció. 
L'actuació consistira en variar 1 'amplada de les voreres a les 
dues bandes del vial per tal que aquestes siguin transitables i 
compleixin el codi d'accessibilitat. Així mateix s'eliminaran 
tots els encreuaments de línies eléctriques que hi ha pel carrer 
i cadiretes a les fai;anes i es preveu substituir la xarxa d'enllu
menat públic pe r una de nova adaptada a les noves directrius 
d'estalvi energétic. En alguns deis encreuaments de carrers es 
preveuen a lgunes petites zones de vianants amb arbres i bancs. 
Es respectaran part de is aparcaments existents pero nornés a 
una banda del carrer. 

AMPLJACIÓ I MILLORA DE LA 
CARRETERA DE TORTOSA 

La Generalitat adjudicava al maig obres en infraestructures i 
equipaments per un valor 
total de 11 6 M EU R. 
D'aquests, 20 mili ons 
d ' euros, corres-ponen a 
l'ampliació i millora de 
la carretera de Tortosa a 
U l ldecona a mb les 
variants de Les Ventalles 
i de Santa Barbara. 

Les ob res, que fa 
poques setmanes que han 
comeni;at, les executa !'empresa CONSTRUCCIONS RIBAU 
i tenen un termini d'execució de 20 mesos. 
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FORMACIÓ I OCUPACIÓ 
Al gener comeni;ava un Taller d'Ocupació de l'especial itat 

de paleta. El real itzen I O persones, vuit alumnes, un monitor 

i una directora. Els alumnes són dues dones i sis hómens. Aquest 
Taller d 'Ocupació esta subvenciona t pe! Servei d 'Ocupació de 

Catalunya (SOC) i cofinarn;at pel Fons Socia l Europeu. Així 

mateix, s'han posat en marxa diversos plans ocupacionals, 

també subvencionats pe! Departament de Treball , en relació a 

activitats infantils i elaboració d 'estudis. 

En l'ambi t de la formació, cal destacar també !'obertura 

d'una nova escola ta ller, La Ferradura, en un módul de vuit 

alumnes, per formar- se com a auxil iars d 'arq ueo logia. 

Finalment, destacar que també la Mancomun itat de la Tau la 

del Sénia, forma i ocupa pe zones en diversos camps: neteja 

de barrancs i rius, auxiliar d 'ajuda a domici li i informadors 

de la c iutadania, en l'ambit de l turisme. És destacable també 

que conjuntament amb l 'IES Manue l Sales i Ferré, e l 

Departament d ' Educació, i I 'Assoc iació d 'Empresaris 

d' Ulldecona, s 'esta duent a terme e l programa Formació i 

Ocupació. 

PLANTA FOTOVOLTAICA ANOLLS 

Ha comern;at ja a funcionar la planta Fotovoltaica Anolls, 
als Valentins. Es tracta d'una planta de 2' 8 megawats i de 65.000 
metres quadrats, al costat de la qua! s'esta construint també el 
primer Centre d' lnterpretació sobre energies renovables que 
es fa a les Terres del 'Ebre i al Maestrat. Amb aquesta producció 
es garante ix el subministrament energetic a unes 4 .000 perso
nes aproximadament. més de la mei ta t de la po blació 
d 'Ulldecona. La inversió económica és de 12 milions d'euros. 
Aquest centre, de 88 metres quadrats i construYt a petició del 
propi Ajuntament, tindra una sala de projeccions. un recorregut 
divulgatiu sobre les energies solar, termica i eólica. A més, es 
pretén també que aquest centre impulse projectes d'investigació 
relac ionats amb ! 'energía solar. 

VISITA DE LA CONSELLERA GELI 
1 DEL CONSELLER HUGUET 

La consellera de Salut de la Generalitat, Marina Geli. visitava 
a l febrer les obres del nou CA P. Per la seva banda, el conseller 

d'lnnovació, Universitats i Empreses, Josep Huguet, també ens 
feia una visita per coneixer de primera rna di verses empreses 
del municipi subvencionades pe! Departament. 

MÉS SÓL INDUSTRIAL AL 
POLÍGO VALLDEPINS 

Ja esta acabada la tercera fase del Polígon Industrial 
Valldepins 111. Aquesta tercera fase, que completa les anteriors, 
compta amb un total de 83.896.96 m 2, deis quals 5.2761 m2 per 
a ús p ri vat, 
20.866 m2 corn a 
verd pú blic, 
3.494 m 2 per a 
eq u ip a me nt s 
públics, 5.558 m2 

pera vials i la res
ta per a reserva 
per a vials. La 
inversió ha esta! 
d'un total de 
249 .6 717 euros. 
que ampliaran i 

--

rni lloraran !'actual zona industria l i que ajudaran a dinamitzar 
el sector industria l a Ul ldecona i barris. Fa poques setmanes, a 
més, I' Ajuntament va encarregar a !'empresa municipal 
Ul ldecona Activa S.L. la búsqueda i planificació de més sol 
industrial. 

NOUS CONTENIDORS SOTERRATS 

A fi na ls de setembre es posaven en marxa e ls nous 
contenidors soterrats. L'objectiu és poder reciclar fins al 65% 
deis residus urbans generats. L'obra ha costat més de cinc 
milions d'euros i ha estat coordinada pe! Consell Comarcal. 
Quan es va plantejar,ja fa quasi tres anys, era un projecte pioner 
a escala estatal pe! seu abas! comarcal i s'ha finani;at a través 
de fans de l PUOSC, del Ministeri d' Administracions Públiques 
i deis ajuntaments. 

L'any 2004 a la comarca del Montsia, de les 31.000 tones de 
residus produ'ides, se'n van reciclar només 6.000 (un 20%). 
Veureu, per tant, que I 'objectiu és ambiciós, pero ho hem 
d' aconseguir. Si s'incrementa el reciclatge, cuidem el medi i, 
a més, ens podem estalviar el canon que es paga des deis 
ajuntaments per tona de rebuig. 

RESUM 2008 

NOUS AGENTS A LA PLANTILLA 
DE LA POLICIA LOCAL 

Continuant amb el pla d'ampliació i profess ionalització de 
la Policía Local, inicial al 2005, el passat mes de man; 
s'ampliava la plantil la de la policía local amb tres 
nous agents els quals vetllaran per la seguretat del poble i 
barris. En l'apartat de seguretat, la principal notícia d'aquest 
any, ha estat el desplegament deis Mossos d' Esquadra. Des de 
I' 1 de novembre, els Mossos patrullaran també per les Tenes 
de I' Ébre. Als 180 agents que hi havia desplegats ara, fent 
tasques de transit, se'n sumaran 252 . L' Ajuntamcnt d 'Ulldecona 
va signar un protocol de col.laboració amb el Departament 
d'lnterior per tal de millorar la coordinació entre aquest cos 
policial i la policía local. 

MÉS SERVEIS D'INFORMACIÓ 
I TRAMITACIÓ 

Fer un tramit municipal a Ulldecona és ara més füci l gracies 
a l'e-TRAM, la plataforma impulsada pel Consorci d'Admi
nistració Oberta de Catalunya. Aquesta eina permet real itzar 
diversos tramits a través de la pagina web, d ' una forma a.gil, 
cómoda i sense necessitat de desplac;ar-se a les dependencies 
municipals. 

A banda d'a ixó, tots els vei'ns i ve'ines que ho desitgen, po
den apuntar-se per rebre directament SMS o correus electrónics 
amb informació municipal de tot tipus: acles culturals, plens, 
activitats esportives, informació meteorológica ... Aquest 
projecte esta impulsat perla Mancomunitat de la Taula de l Sénia 
i f inani;at en subvenció del Plan Ava nza del Ministeri 
d'Indústria. Més informació a www.ulldecona.cat o 
www.tauladelsenia.org 

PROTECCIÓ I DIFUSIÓ DEL PATRJMONI 
Les pintures rupestres d' Ulldecona es van pintar fa entre 

8.000 i 4 .000 anys, pero és dificil precisar dates més exactes. 
Ben aviat aquesta incógnita es podra desvetllar,ja que l' lnstitut 
Catala de Paleoecologia Humana i Evolució Social (IPHES) 
-encapi;alat per Ramon Viñas- ha obert una nova investigació 
per datar amb més exactitud les pintures rupestres d 'Ulldecona, 
Montblanc i la Villa del Humo, a Cuenca. Es fara a través d'un 
bacteri, el qua! permetra agafar mostres sense perjudicar les 
pintures prehistóriques. 

Mentrestant, l 'activitat al Centre d' Interpretació de ]' Art Ru
pestre d'U lldecona continua. S ' han fet obres de millora de 
l'accés a l'abric I d'Ulldecona, l'únic que es pot visitar. Ara hi 
ha unes escales més segures i una plataforma de ferro que 
permet a ls visitants poder contemplar les pintures sense 
necessitat d'entrar directament a l'abric. El Centre ha estrena! 
també aquest any un joc interactiu batejat coma Nosaltres, els 
cai;adors. Promogut per l ' Ajuntament, ]'ha realitzat !'empresa 
Barcelona Media-Centre d'Innovació i la Universitat Pompeu 
Fabra. Peral joc s'han animal les figures rupestres de l'abric 1 
d'Ulldecona i els visitants poden practicar estratégies de cac;a 
del paleolític a través d 'una gran pantalla tac ti l. 

En l' apartat de patrimoni, s'ha posat en marxa una Escota 
Taller d'auxi liar d'arqueologia i s'han fet nous treballs al poblat 
de la Ferradura, que han permés també, iniciar una valuosa 
col.laboració entre l'Ajuntament i la Univcrsitat de Barcelona. 
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APOSTA PER L' AGRICULTURA I 
RESPECTE PEL MEDI AMBIENT 
lnversió en camios - obres Canal Xerta-Sénia 
Banc de Terres 

A nivell mcdiambiental, s'han fet campanyes de plantades 
d'arbres (impulsades per l'ADF), s'han condicionat senders, 
netejat alguns deis punts negres i es continuara promovent la 
protecció del medi ambient. 

INAUG URACIÓ DEL 
NOU PAVELLÓ POLIESPORTIU 

A l 'agost s'inaugurava el nou pavelló poliesportiu d'Ull
decona. L'obra ha costat tres milions d'euros i ha estat finan<;ada 
al 65% per l 'Ajuntament. La resta ha anata carrec de la Secre
taria General de l 'Esport de la Generalitat de Catalunya (25%) 
i de la D iputació de Tarragona ( l 0%). El pavelló té tres pistes 
i s'hi podran practicar tots els esports excepte el patinatge, per 
aixó es condicionara les pistes velles per poder-ho fer. 

Sen se instal. lacions en condicions, históricament, I 'e sport 
d'Ulldecona ha estat sempre al més alt nivel! (tria!, twirling, 
patinatge, natació, basquet, tennis taula, eros, escacs ... ). Ara, 
amb el nou pavelló, segur que aconseguirem encara més éxits 
individuals i d 'equip. 

FESTES I MÉS FESTES 
Com tots els anys. vam ser els primers en celebrar els 

Carnavals. 

La darrera setmana de gener, el Reí Carnestoltes feia 
! 'entrada al poble acompanyat per tots els xiquets i xiquetes de 
la Ludotec@, que hi van participar molt amablement. 
Disfresses, concer ts i ball duran! dos dies. Aljuny es van cele
brar les primeres festes majors. les deis Valentins. seguides de 
les de Sant Joan del Pas i les Vental les. Al julio!, les de la 
Miliana, i a l 'agost. les del Barri Castell i les d'Ulldecona. 
Després, a !'octubre, la Fira i Festes de Sant Lluc també va 
estar passada per aigua. 

Amb l 'horitzó de les Quinquennals de l'any vinent, posavem 
fi a les Festes Majors de 2008. Van ser unes festes molt parti-

cipatives que van comen<;ar amb pluja i van acabar de la mateixa 
manera. Tot i aixó, vam poder disfrutar d' actes tan emblematics 
i espectaculars com el Ball de Mantons, actes tradicionals com 
la Volta Ciclista Montsia (amb récord de participants), la 
Trobada de Gegants i la desfilada de carrosses. els bous (amb 
els berenars inclosos), els balls i els concerts, sigui de la Ban
da, el de ! 'Ermita, o els de les diferents orquestres. Destacar 
també la projecció de / 3 Rosas (amb més de 150 persones), la 
diada del Faldut Senienc (novetat d'enguany que es repetira 
amb altres municipis). la Diada del Castel!, les visites guiades 
a part del patrimoni municipal, la festa de la sardana, els pares 
infantil s. el taller de vidre i, sobretot, la representació de I 'obra 
PAGAGNINl a carrec del grup Yllana, organitzada per UII de 
Teatre. Exit per l 'actuació, perla qualitat deis actors i de ! 'obra, 
i per l'organització, així com també per !'entrada. Feia anys 
que no es veia el Teatre Orfeó ple i la nit de dimecres es van 
quedar més de cent persones sense entrada. Deixen el llistó 
molt alt pera )'obra de l'any vinent. 

En l'altra banda de la balan<;a també hi ha actes que s'hauran 
de retocar o canviar i que aquests dies estan sent avaluats per 
part de la Regidoria de Cultura i Festes. El company, Enrique 
Edo, responsable de l'area, a qui des d'aquí volem felicitar per 
la seva tasca, va fer una valoració general " positiva" i es 
felicitava de l'abséncia d'incidents d' importancia durant els 
deu dies de festes. Edo també va agrair la feina de " la brigada 
municipal, la policía local, els voluntaris de protecció civil, i 
de toles les entitats que han fet possible tots els actes". Així 
mateix demana a tothom que comenci a «pensar amb les 
Quinquennals del 2009 perqué la feina d'arreglar els carrers 
és llarga i difícil i cal preparar-ha tot com més aviat millorn. 

ACTIVITATS CULTURALS TOTS ELS CAPS 
DE SETMANA 

Ulldecona és un munícipi amb una activitat cultural frenética. 
Quasi cada cap de setmana hi ha alguna cita important. Hi ha 
cicles també consolidats, a nivell musical o teatral, que comen
cen a ser referencia. La temporada de Xarxa Teatre Ulldecona, 
les Jornades de Teatre Amateur, La Passió, la Trobada de 
Bandes, la Trobada de Corals, les Jornades Musicals a )'Er
mita, enguany la Trobada de Tubes i Bombardíns de Catalunya 
o les trobades de Centres d'Estudis o les Jornades de Cultura. 
Algunes de les entitats organitzadores d'aquestes activitats van 
ser presents a la Mostra Cívica que vam celebrar a! 'octubre. 
També és de rellevancía la quantitat d'exposicions organitzades 
a la Casa de Cultura o en altres equipaments. 

BUCS D' ASSAIG 
Una de les prioritats del govern municipal és l'elaboració 

de plans que permetin executar amb més eficacia les diverses 
polítiques en les que té competencia. Per aixó, tenim ja elabora! 
el Pla Local de Joventut, que inclou, entre altres, la construcció 
de bues d'assaig per cobrir les actuals necessitats deis grups 
de música. S' ubicaran a l'antic edifici de Creu Roja. També 
s 'hi inclou el Fórurn Local del Coneixement. En aquest apartat 
destaquem també la creació de l 'entitat Joves Falduts, amb 
activitats diverses durant tot l'any. 

EDUCACIÓ, FORMACIÓ l OCUPACIÓ 

Comencen dos plans ocupacionals 
Des de l'Ajuntament d 'Ulldecona í amb el suport del 

Servei d 'Ocupació de la Generalitat de Catalunya, 
recentment hem iniciat dos Plans d 'Ocupació. Donades 
les necessitats que tením i la proximítat de les Festes 
Quinquennals vam sol· licitar un pla per al manteniment 
de l'entorn urba i un pla per l'adequació del medí natural 
local. Disposem d'una persona peral pla del medí natural 
idos pera l'entorn urba, de manera que treballaran plegats 
i aniran combinant els dos ambits. Els plans duraran sis 
mesos i esperem donar-los continu'itat ja sigui amb altres 
programes d'ocupació o en projectes concrets. 

Adequació del Medi Natural Local 
El pla d'ocupació Adequació del Medí Natural Local vol 

servir per mantenir i restaurar elements de l'entorn natu
ral d'Ulldecona que degut a la manca d'ús i al pas del 
temps s'han anat degradant i/o destruint. L'objectiu del 
pla és millorar el nostre entorn i permetre un retrobament 
de la població amb la naturalesa que ens envolta. 

Tenint en compte aquest objectiu, les principals 
actuacions que durem a terme seran; restauració o millora 
deis corriols i senders del municipi, senyalització de 
recorreguts, restauració de la senyalitzac ió existent, 
t reballs per afavorir la recuperació de la vegetació 
autóctona, recerca i adequació d'antics pous i cisternes 
per evitar accidents, consolídacíó d'algunes construccions 

de pedra en sec que es troben en mal estat o que corren 
rísc de desaparéíxer, entre d 'altres. 

Manteniment de l'entorn urba 
El pla d 'ocupació Manteniment de l'Entorn Urba servira 

per millorar l'estat deis nuclis urbans d'Ulldecona, fent 
les actuac ions necessaríes al mobil iar i urba, la 
senya.lització i tots els elements públics que ho requereixin 
per tal d 'anar elíminant barreres arquitectóniques, mi llorar 
l'estat d'elements envellits, canviar el que esta trencat, 
etc. 

A nivel! genéric es pot dir que s'intentara que els 
e lements comuns públícs s igu in més usables, que 
v isualment siguin més amigables í millorar la imatge 
d 'elements que s 'han quedat sense ús o estan trencats. 

Passant a concretar una m ica més les actuacions, s'ha 
pensat en el canvi d'elements del mobiliari urba i deis 
pares municipals que estan totalment obsolets o bé no 
arriben als mínims exigits actualment d 'accessibilítat í/o 
seguretat. També es taran tasques de millora d'edific is 
públícs i del seu entorn. Aquest projecte va en la línia del 
queja es va fer per les anteriors Festes Ouinquennals i 
que va servir per rentar-li la cara al poble. Passats 5 anys 
i donades les obres, extensió de la xarxa de gas natural, 
etc. que s'han fet, cal repetir i intentar mí llorar e l que vam 
fer a leshores. 
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Els membres de l'Escola Taller La Ferradura de 
l'Ajuntament d'Ulldecona comen~aran en breu a 
intervenir al jaciment La Ferradura ( els Castellets) 

Els alumnes del modul d'auxiliar d'arqueologia de 
l'Escola Taller La Ferradura de l'Ajuntament d'Ulldecona, 
que va iniciar-se el 27 de juny de 2008, han realitzat durant 
els sis primers mesas diferents activitats relacionades amb 
l'arqueologia dins el terme de la vila. 

Entre altres treballs, remarquem les tasques de neteja 
al Castel! d'Ulldecona, així com l'excavació, el control i el 
seguiment deis treballs de col·locació de la nova platafor
ma ubicada a l'Abric I de les pintures rupestres de l'ermita 
de la Pietat. 

Una altra activitat que també s'ha dut a terme ha estat 
la visita a Tarragona per conéixer els diferents museus i 
monuments amb qué compta la ciutat. 

A partir del mes de febrer de 2009, l'Escola Taller 
comen,;:ara a condicionar i excavar el jaciment de La 
Ferradura o Castellet. Alhora, es continuara col·laborant 
en diferents actuacions arqueológiques dins del terme 
d'Ulldecona. Alumnes de /'Escota Taller durant els treba/1s d'excavacíó 

El Taller d'Ocupació "Obra Nova" s'ha acabat 
El Taller d'Ocupació amb l'especialitat de paleta va 

comen,;:ar el 28 de desembre de 2007 i va finalitzar el dia 
27 de desembre de 2008. El projecte ha sigui possible 
gracies al finan,;:ament del Servei d'Ocupació de 
Catalunya (SOC) i al cofinan,;:ament deis fons estructurals 
de la Unió Europea (Fons Social Europeu). 

El taller, que té com objectiu principal la formació d'un 
grup de 8 alumnes en l'ofici de paleta per a facilitar la 
seva inserció laboral, s'ha dut a terme seguint lotes les 
fases formatives previstes, tant teóriques com practiques. 
Durant tot l'any s'han organitzat sessions d'informatica, 
de catala i de prevenció de riscos laborals ambla simulació 
d'extincions d'incendis així com xerrades sobre el 
reciclatge i el medi ambient. Els alumnes també han rebut 
formació contínua sobre les practiques utilitzades en l'ofici 
de paleta per tal d'assolir una preparació complerta a nivell 
professional. L'itinerari formatiu s'ha complert gracies a 
les tasques del Monitor i la Directora que en tot moment, 
han donat suport i seguit els alumnes encarregant-se 
també de la planificació, l'organització i la supervisió de 
lotes les etapes del projecte en funció de les necessitats 
de cada moment. 

Per tal de conéixer el resultat de les obres realitzades 
pel Taller s'han recollit opinions de totes les entitats 
municipals que s'han beneficia! de les obres mitjan,;:ant 
enquestes de satisfacció i la puntuació final ha sigui mol! 
positiva. En general, tates les entitats opinen que s'han 
complert les expectatives que s'esperava d'aquest servei 

de col·laboració i recomanen la realització de més Tallers 
d'Ocupació al poble. 

Entre tates les obres realitzades pel grup de paletes 
s 'han de destacar algunes zones concretes on s'ha 
treballat majoritariament en el Municipi d'Ulldecona. A 
l'antic local de la Creu Roja s'ha arreglat el sostre eliminan! 
el problema de les goteres, també s'han realitzat algunes 
obres a !'interior en previsió de l'adaptació d'aquest local 
a un altre ús. A la Piscina Municipal s'ha constru'it un ma
gatzem a !'exterior per tal de protegir tot el material de les 
activitats aquatiques i a Sant Joan del Pas s'ha treballa! 
en el Centre Medie on principalment, s'ha elimina! un pro
blema de goteres que havia deixat el centre inhabilitat. 

EDUCACIÓ, FORMACIÓ l OCUPACIÓ 

El cicle Formatiu "Explotació de Sistemes Informa.tics" 
a l'IES Manuel Sales i Ferré 

Ningú dubta, avui per avui, que la Formació Professional 
(FP) és un element clau del desenvolupament d'un país i 
és, per aixo, que el nostre sistema educatiu esta fent esfor,;:os 
per millorar-lo i adequar-lo a un món laboral en canvi continu 
i amb exigencies creixents de qualificació. 

Catalunya Europa 
Unklersfl,it 25% JO% Unfvusltllt ~'W, • 30% 

Mitjii 55'Wo . G01ii. 

Formadó 
W.•k:• 25111, • lO'W, 

Fonnoclo 
btuk:e 15._, . 20"-'-

•-«161ebonil <10,~..-.. mO.a.boraf ~:~~~~~~~~~~:~~ ) 
,. "'M9Uab1H uhldts ckt9• ,,.., ...,""°" 

Ara bé, si partim de l'analisi comparativa de la realitat 
educativa de Catalunya podem observar que, mentre que a 
Europa un 60% deis treballadors tenen com a mínim una 
formació mitjana, equivalen! a la d'un cicle formatiu de FP, a 
Catalunya aquest percentatge és només del 25%. 

Atesa esta situació i per respondre a aquesta greu 
mancan,;:a s'estan impulsan! nous cicles formatius adaptats 
a les necessitats laborals i territorials catalanes. 

En concret al nostre centre, l'IES Manuel Sales i Ferré, 
s'imparteix ja el segon any del cicle formatiu de grau mitja 
"Explotació de sistemes informatics" amb l'objectiu d'inserir 
els nostres alumnes en qualsevol ambit empresarial 
relacional ambles tecnologies de la informació a les petites 
i mitjanes empreses. 

Aquest projecte de poble ha estat promogut perla direcció 
del centre per afavorir la inserció laboral deis nostres joves 
i donar resposta a les necessitats del sector empresarial 
que ens envolta. 

El cicle té coma competencia general instal·lar i mantenir 
les xarxes fixes i móbils, serveis d'lnternet i sistemes infor
matics monousuari i multiusuari. 

Consta de 13 credits (assignatures) amb una durada de 
1.690 hores i d'una estada en practiques a les empreses de 
31 O hores. Tot aixó es cursa en dos anys, que es distribueixen 
al nostre centre de la següent forma: 

El primer any té horari de matí, des de les 8:30 fins a les 
14:00 hores i el segon any de tarda, des de les 15:30 fins a 
les 20:30 hores, per combinar-lo amb les practiques a les 
empreses (FCT) que es desenvolupen en horari de matins, 

Crédits de primer curs 

Crédit 1: l nstaHacl6 i mantenlment de 
serve,s de xarxes locals 

Crédit 2: lnstal·lació 1 manteniment 
d'equ1paments , s,stemes ,nformátic 

Crédil 3: lmplantacló i mantenimenl 
d'aplicecions ofoméuques i oorporatives 

Créd1t 8: S1stemes operatius en entorns 
monousuari I multíusuari 

Crédil 10: Comun,cació empresarial en 
llen¡¡ua estrangera 

Créd,t 11: Formaci6 1 onentació laboral 
(FOL) 

Crédits de segon curs 

Crédit 4: Operacions amb bases de dades 
ofimát,ques i corpora~ves 

Crédit 5: lnstal·lació i manteniment de 
servets d'lntemet 

Crédil 6: Manlen,ment de portals 
d'informació 

Crédil 7: Administrac16, gesl16 i 
comerciahtzació en la petita i miljana 
empresa 

Crédit 10: Comunicació empresarial en 
llengua estrangera 

Crédit 12: Formació en centres de treball 
(FCT) 

Crédit 9: Relacions en l'equip de trabal! 
(RET) 

Crédit 13. Créd,t de Sintes, 

a raó , habitual
ment, de 4 ha
res diaries du
rant 3 mesos. 

Les habilitats 
que eis nostres 
alumnes adqui
reixen en el cicle 
formatiu són en
tre altres : 

• detectar que 
li falla a un ordi
nador i reemplagar les peces malmeses. 

• instal·lar el sistema operatiu i el programari adequat a 
cada necessitat. 

• planificar i muntar el cablejat i els dispositius d'una xarxa 
d'una empresa. 

• dissenyar pagines i portals web de continguts. 
A més, amb la FCT (Formació en Centres de Treball) els 

nostres alumnes adquireixen una bona experiencia practica 
treballant en empreses col-laboradores que préviament han 
establert un conveni amb el centre. 

Aprofitem l'ocasió per a, des d'aquí, agrair a toles 
aquestes empreses la bona disposició per a poder dur a 
terme aquest projecte de formació i integració laboral per 
als nostres alumnes. 

D'altra banda, volem també comunicar que, com l 'any 
passat, cap al 
mes de maig, el 
centre organit
zara unes acti
vitats de divul 
gació adre,;:a
des tant als es
t u di a nts inte
ressats en cur
sar el cicle com 
als pares i em
presaris, per a 
informar-los sobre esta sortida professional que és, a més, 
una oportunitat de reciclatge i formació contínua deis 
treballadors en actiu. 

Per facilitar aquesta darrera possibilitat, el centre ofereix 
l'opció de matricu lar-se al cicle formatiu de crédits solts per 
a poder combinar la seva vida professional amb els estudis 
tot allargant el període de 2 cursos de formació. 

Per acabar volem expressar la nostra il·lusió en veure 
que aquest any hem triplica! els alumnes matriculats i hem ·• 
duplica! els docents, tot ampliant els equipaments informatics 
del cicle per a donar resposta a toles les necessitats. 
Esperem que tots pugueu gaudir de l'oportunitat de formar
vos professionalment al vostre poble, i obtenir uns co
neixements que us poden obrir molles portes en un futur. 

Jovita Escuin Sebastia 
- Tutora de segon curs i de les practiques a les empreses. 
Josep Ausensi i Guimera 
- Tutor de primer curs i cap del Departament d'lnformatica. 
J. Vicent Pruñonosa Reverter 
- Coordinador de l'equip docent del Cicle Formatiu 

"Explotació de Sistemes lnformatics" 
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mm 
Generalitat de Catalunya 
Departament d'Educació Edu<':a<"i6n y cvltur::a 
lnstitut d'Educació Secundaria 
Manuel Sales i Ferré Sócrates 

Comeníus ESCOLA VERDA 

Seguim en obres - Eleccions al Consell Escolar -
Castanyada - Comenius 

A les aules de tercer nivell constru'ides a l'edifici del 
menjador escolar durant l'estiu passat i recentment 
estrenades, no ens van fer els lavabos i ara els estan 
construint. Esperem que en els propers dies ja es puguen 
utilitzar i quede així acabada aquesta última obra 
d'ampliació. 

Aquest mes de novembre (dia 18 sector mestres, i dia 
27 sector pares) es renova el Consell Escolar del centre. 
A la propera edició de la revista ja us donarem els 
resultats amb la composició definitiva del Consell que 
ha de quedar format abans del 15 de desembre. Aquest 
és un organ vital per al bon funcionament de l'escola i 
agra"im a tota la comunitat educativa la participació en 
tot el procés i sobretot a les persones que presenten la 
seua candidatura. 

Amb una mica de retard per culpa de la pluja, vam 
celebrar la castanyada a la pista del centre el dia 11 de 
novembre; el dimarts anterior es van repartir les 
castanyes per part deis alumnes (castanyeres) pero no 
vam poder gaudir de la companyia deis pares i mares al 
festival jaque es va suspendre perla torta pluja d'aquell 
dia. La festa va estar molt animada i la presencia de les 
famílies molt nombrosa, (la pista coberta evitaría 
aquestes suspensions). Agra'im a l'AMPA l'ajut que ens 
ha representat que s'encarreguessen de la compra i 
preparació de les castanyes i també al forn de pa 
Gauxachs que les va torrar. 

Del 27 al 31 d'octubre vam fer la Setmana Comenius. 
Entre d'altres activitats, al vestíbul de l'edifici vell del cen
tre, es van exposar els treballs del projecte Comenius 
realitzats el curs passat a l'entorn de l'aigua i també el 
material cedit per !'Agencia de Residus de Catalunya so
bre la fracció organica. Es van fer dos dies de portes 
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obertes pera tothom i es va projectar el DVD del riu Sénia 
que completava el treball fet pels alumnes. També vam 
pintar un gran mural sobre el recorregut del riu que 
mantenim exposat i que anirem complementant al llarg 
del curs. Estem preparant el despla9ament a Txequia que 
és el país de la propera trobada Comenius. 

EDUCACIÓ, FORMACIÓ I OCUPACIÓ 

Ja hem realitzat el despla~ament 
Durant la primera setmana de desembre es va fer la trobada Comenius a Miada Boleslav (República Txeca). 

Com en les altres ocasions, ha estat una experiencia molt positiva. 

Les mestres participants van poder veure de primera ma com és el dia a dia d'alumnes i mestres de l'escola 
Zakladní Skola; van vis itar llocs relacionats amb el desenvolupament del projecte així com d'altres de referencia 
per a tata la comunitat. 

Juntament amb totes les persones representants de les escales del projecte, van fer un segu iment i una 
planificació del treball que estem portan! a terme a tots els centres associats. Gracies als companys i companyes 
de l'escola de Miada Boleslav pel seu acoll iment. 

Composició de:fmitiva del Consell Escolar del centre 
un cop :ftnalitzat el procés electoral 

ÓRGANS UNIPERSONALS 
Javier Ferré Labernia (Presiden!) 
Mª Consol Gauxachs Querol (Cap d'Estudis) 
José Felipe Ouerol Jovaní (Secretari) 

SECTOR MESTRES 
Jordi Joan Badia Castell 
Araceli Subirats Ferré 
Mª Angels Mateu Sancho 
Pietat Guarch Roig 
Merce Muñoz Estellé 
Josep Vallés Giménez 

SECTOR PARES D' ALUMNES 
Nati Ausensi Guimera 
Esther Callarisa Gavalda 
Mª Josep Pomada Castel! 
Vicent Borras Vives 
Montse Martín Gutiérrez 
Pili Biosca Valls 

SECTOR SERVEIS 
Pia Gauxachs Roig 

REPRESENTANT DE L:AJUNTAMENT 
Neus Borras Guardia 

REPRESENTANT DE L:AMPA 
Joan Pla Sanz 
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PATRIMONI I TURJSME 

Centre d'Interpretació d'Art Rupestre Abrics de !'Ermita 
Ja tenim enllestit el nou accés! 
Una de les obres més necessaries i reivindicades durant 

molts anys ha estat la millora deis accessos per a la visita 
guiada a l'abric 1 del conjunt rupestre de la serra de Godall. 
Dones bé, a partir d'ara ja podem gaudir d'aquesta nova 
estructura que fara més facil i segura la visita a un deis 
abrics pintats més complexos i ben conservats de l'arc 
llevantí. Amb aixó es dobla la capacitat de les visites passant 
de 5 visitants a 1 O sense que aixo comporte cap risc ni per 
als visitants ni per a les propies pintures i s'aconsegueix, 
junta la instal·lació de baranes i miradors, posar al dia l'únic 
actiu patrimonial declarat Patrimoni Mundial perla UNESCO 
de la comarca del Montsia i un deis més importants de la 
província. 

El projecte cofinan9at per l'Ajuntament d'Ulldecona i el 
Departament de Cultura de la Generalitat ha estat dirigit 
per l'arquitecte Caries Brull, qui ha buscat la maxima 
funcionalitat i el mínim impacte sobre l'espai i el paisatge. 

De cara a que la gent d'Ulldecona pugue descobrir o, si 
més no, redescobrir i gaudir aquest singular i magnífic llegat 
de la Historia, l'Ajuntament d'Ulldecona esta preparant una 
campanya anomenada "El nostre patrimoni, més a prop" 
amb seguit de dates de les queja anirem informant, en que 
les visites guiades es taran de forma totalment gratu"ita. 

"El nostre patrimoni a l'escola" és el nom de l'altra 
campanya impulsada des de l'Ajuntament d'Ulldecona per 
a que tots els escolars de primaria i els estudiants de 
secundaria del nostre poble puguen també conéixer de ben 
prop i valorar el riquíssim llegat de passat de forma gratu·ita. 
Per a dur a terme aquesta iniciativa s'han elaborat uns 
quaderns amb material didactic adaptat als diferents nivells 
pera que els alumnes puguen treballar i aprendre sobre el 
terreny i d'una forma didactica. 

Aquest mateix material didactic també s'oferira pera les 
escoles del nostre territori de forma que aquest patrimoni 
serveixi peral descobriment, la conscienciació, l'educació 
i la potenciació del nostre poble. 

Properament també s'oferiran diversos tallers didactics 
com el taller de pintura; on els alumnes podran practicar i 
aprendre com es feien els pigments i com pintaven els 
nostres avantpassats d'ara fa 8.000 anys 

Amb aquesta vessant didactica es busca complementar 
l'oferta turística local fent pedagogía i desestacionalitzant 
les visites als diferents actius. 

Ulldecona Turisme 
La realitat és que a Ulldecona apostem pel Turisme 

i aixo és més que evident: Centre d'lnterpretació d'Art 
Rupestre, nous accessos als abrics de les Pintures, 
Alberg Municipal, revalorització de l'Ermita de la 
Pietat, nou material informatiu deis diversos actius 
turístics, Oficina de Turisme, guiatges al Castell Me
dieval, al Conjunt d'Oliveres Monumentals de l'Arion, 
etc. 

Gracies a n'aquesta posada en valor de part del 
nostre nombrós patrimoni i la difusió que en fem, ja 
són molts els professionals del sector interessats en 
la nostra oferta pera poder treballar-hi conjuntament. 
Per aixo, aquest any els nostres recursos aniran 
destinats gairebé a la promoció a : Agencies de 
Viatges, Tour Operadors, Famtrips, Presstrips ... són 
el nostre objectiu. 

PATRIMONI I T URISME 

Fruit d 'aquesta aposta el passat 14 de gener ja 
vam rebre el primer Presstrip de l'any, es va tractar 
del periodista Guillermo Esaín de "El País - Agui lar" 
que esta confeccionant la nova Guia de Catalunya 
per al 201 O. Tot i venir amb el temps just degut a una 
programació forr;a atape"ida, va quedar molt content 
pel tr'acte rebut i meravellat per l'Arion i les seves 
Oliveres Mil·lenaries, lloc del qual en va destacar el 
grandíssim potencial que té. A més, va sopar al res
taurant l'Antic Molí i va pernoctar al Hotel Lloc d'Omm. 
A posteriori, ens vam posar en contacte amb ell per 
a vare com havia anat tot plegat i només tenia 
paraules d 'agra"iment i fasci nació fi ns a tal punt que 
vol tornar i repetir !'experiencia, aixo sí, visitant aquest 
cop les Pintures Rupestres ara queja sap que són el 
maxim referent de l'Art Llevantí al nostre país. 

FÓRUM LOCAL DEL CONEJXEMENT 

El Forum Local del Coneixement obrira les 
portes el proper més de mar~ 

El projecte, inclos en el Pla Local de Joventut, sera 
on-line durant el mes de marr;, al mateix temps que 
es fara la presentació oficial amb tots els agents 
implicats. 

El Forum tindra una pagina web www.forumlocal. 
cat que en breu sera publicada, un lloc d'encontre 
de tota la gent d'Ulldecona, on compartir informació , 
notícies d'actualitat, i que integrara els serveis de 
treball i participació ciutadana. 

Els usuaris que vulguin participar s 'hauran de re
gistrar, d 'aquesta manera es fara un cens de tota la 
gent que viu i treballa tora d'Ulldecona, i es potenciara 
el retorn d'aquelles persones interessades en tornar 
al poble despres deis seus estudis. 

E l projec te tindra una f inestra o berta a la 
participació i ambla col·laboració de tothom qui vulgui 
presentar els seus projectes, estudis i inquietuds, i 
fomentar la relació entre tots els agents socials i 
economics de la població. 

De moment el Fórum Local del Coneixement ja 
compta amb nou logotip, dissenyat per Núria Simó, 
a qui agra"im la seva desinteressada col·laborac ió, 
una mostra més de que aixo és un projecte on tots hi 
sumem. 

ForumlocalDel 
CONEIXEMENT 
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ATENCIÓ A LES PERSONES 

Fundació Privada d'Ulldecona 
La Fundació és una entitat sense anim de lucre que es va 

constituir l'any 2004 amb la voluntat de facilitar el desen
volupament sostenible, equilibrat i coherent amb el medi i 
per tal de promoure i impulsar l'expansió económica, social 
d'Ulldecona i els seus Barris i amb l'anim d'ajudar a aquells 
col·lectius d'especials dificultats. 1, com un objectiu més 
concret, aprofitant que era any de Ouinquennals també per 
dedicar-se a la promoció de diles Festes. 

Des del passat 5 de gener la Fundació, sense deixar de 
banda les finalitats de la seva constitució, dirigeix tots els 
seus esfor9os en la gestió de diferents serveis (sobretot 
socials i assistencials) que tot seguit us detallem: 

SERVE! D' AJUDA A DOMICILI: 
És un conjunt d'accions organitzades i coordinades que 

es realitzen a la llar de l'usuari, dirigides a proporcionar 
atencions personals, atencions de caracter urgen!, ajuda a 
la llar i suport social, a aquelles persones o famílies en 
situació de manca d'autonomia personal, dificultats de 
desenvolupament o amb problematiques familiars especials. 

Aquest servei fins el passat 5 de gener, funcionava 
mitjan9ant la modalitat del xec-servei. El xec tenia un valor 
assignat de 5 euros/hora en el preu final de venda al públic, 
aquests 5 euros estaven finanr,;ats un 75% pels fons 
europeus, Departament de Treball de la Generalitat i un 25% 
per l'Ajuntament d'Ulldecona. A partir d'aquest any sera 
únicament l'Ajuntament d'Ulldecona qui assumira la despesa 
del xec i la Fundació Privada Ulldecona qui gestionara el 
servei. 

La franja d'horari per poder fer ús d'aquest servei és des 
de les 8 fins les 20 h de dilluns a divendres i de les 8 fins les 
14 h els dissabtes, a més a més de possibles incidéncies 
que també es podran cobrir fora d'aquest horari. 

Aquest servei es podra sol-licitar a les dependencies de 
l'Ajuntament (Serveis Socials), teléfon 977 57 30 34. 

ESPAI DE RESPIR : 
Centre ubicat a l'avinguda Generalitat,9 (Casal de Jubilats 

i Pensionistes d'Ulldecona i Barris), que ofereix atenció bio
psico-social a toles les persones afectades per patologies 
neuro-degeneratives en fase inicial i també als seus familiars. 

La finalitat 
del centre és 
millorar la 
qualitat de 
vida, tant de 
la gent gran 
com de les 
seves famí
lies mitjan-
9ant tallers i 
activitats 
d'estimulació 
cognitiva i fí
sica per la 
gent gran i/o, 
serveis per 
als famil iars 
com per 
exemple 

grups d'ajuda mútua, cursos de formació, informació i 
orientació personalitzada, atenció psicológica grupal. .. 

L'horari d'aquest servei és de dilluns a divendres de les 
16 fins les 19 h, per més informació podeu trucar al teléfon 
977 72 15 29. 

LUDOTECA: 
La ludoteca és un espai recreatiu i cultural especialment 

pensat per als nens i nenes en edats compreses entre els 3 
i 6 anys i la seva missió és desenvolupar la personalitat 
d'aquests mitjan9ant el joc, oferint els materials necessaris 
(joguets, material lúdic, jocs), així com orientacions, ajuda i 
companyia que requereixen peral joc amb les animadores 
del centre. 

A partir d'aquest mes degenera més a més del servei 
que oferia en els darrers anys també ofereix la possibilitat 
d'utilitzar l'espai de la ludoteca els dissabtes per la 
celebració d'aniversaris, per més informació podeu tru
car al teléfon 977 57 33 48 horari d 'atenció al públic de 
les 16,30 fins les 20 h. 

SERVEI DE NETEJA: 
A partir d'aquest any des de la Fundació oferim la 

possibilitat de contractar serveis de neteja pera empreses, 
comunitats de ve'ins, escales, instituis, parquings, bancs, 
instal·lacions esportives, finalitzacions d'obres ... , el nostre 
doble objectiu és per una part oferir un servei de qualitat a 
preus assequibles i per altra la creació de nous llocs de 
treball. 

Per més informació us podeu adrer,;ar a les dependéncies 
de l'Ajuntament (Serveis Socials), teléfon 977 57 30 34. 

ATENCIÓ A LES PERSONES 

L'Espai de Respir 
Un any més l'ESPAI DE RESPIR se solidaritza amb la Marató de TV3, aquest 2008 tractava de les 

Malalties mentals greus. 
El matí 14 de desembre, l'equip del Centre, es va instaurar a la pla9a de l'Església, amb l'objectiu: 

Ajuda'ls a veure la llum ... «Ja surt el Sol» ------------
La Marató 

Es va repartir Xocolatada, un any més per gentilesa de la "Fleca Feliu". 
Amb tres hores es van recaptar 700 € gracies a la participació i sensibilitat deis ulldeconencs. 

Aquestes festes nadalenques, han estat molt especials per al centre, va ser regalat amb la visita deis 
nens de 6 anys del Col·legi Ramón y Cajal, on ens van fer disfrutar amb les seves nadales i vam omplir de 
vitalitat i alegria a tots els usuaris. 
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ATENCIÓ A LES PERSONES 

Els Reis Mags també ens van visitar, i el millar regal que ens van dur, va ser el missatge que per al 
2009, havia una ampliació del servei del centre, passant a estar obert tots els dies de la setmana 
laborables (de dilluns a divendres) . 

Festa que va poder ser disfru
tada per tots els familiars: fills, 
néts, besnéts, rebesnéts ... 

Informatiu sobre les 
activitats del pare de bombers 
d'Ulldecona 2008 

Durant l'any 2008 hem estat fent un seguit d'activitats, 
encaminades a la prevenció i protecció en edificis amb 
una important presenc ia de persones, centres 
d'ensenyament, indústries del moble, i d'altres de releva
da importancia, parquings .. . etc., així com reconeixement 
de les zones de muntanya del nostre voltant, els ports, el 
Montsia ... etc., també hem col·laborat en la realització 
de simulacres conjuntament amb empreses del sector, 
hem realitzat visites a empreses del polígon, Industrial 
Valldepins amb Maverick, i tora del nostre municipi, 
Cemex, etc. i d'altres de més risc, Ercros a Tortosa i CCNN 
d'Ascó, així com xerrades informatives i formació sobre 
protecció i extinció d'incendis amb extintors, i el seu ús i 
maneig a empreses de la zona. 

PREVEN CIÓ I SEGUR ET A T 

L'Associació de Voluntaris de Protecció Civil d'Ullde
cona, som persones que dediquem part del nostre temps 
lliure en tasques d'ajuda i prevenció; realitzant una feina 
sense remuneració pels serveis prestats. 

Estem capacitats per prestar aquests serveis en aquells 
actes o activitats que s'organitzen en el nostre poble, i 
que per la seva importancia o massificació són suscepti
bles a cert risc, també estem preparats pera col-laborar 
amb els grups d'intervenció en plans d'emergencia i 
socors municipal, tenint com suport una formació teórica 
i practica. 

Fes-te voluntari. 
avpc.ulldecona@gmail.com 
Secció de nous voluntaris. 678 48 44 46 

NOVES TECNOLOGIES 

klentltat 
digital La identitat digital deis ciutadans 

Quéés 
ldentitat digital 
L'idCAT és un identificador digital que garanteix la 
identitat de les persones a Internet. 

Permet operar amb diferents administracions i, a més, 
assegura la integritat de les dades que envieu, així com 
la seva confidencialitat, ja que esta emes per !'Agencia 
Catalana de Certificació - CATCert. 

També permet fer altres operacions, corn ara signar 
correus, documents electrónics i formularis web. Sense 
la signatura electrónica els tramits telernatics no tenen 
validesa, ja que la xarxa electrónica no ofereix el nivell de 
seguretat necessari per garantir les vostres dades. 

Per a qué us serveix 
Usos peral ciutada 

A la pagina web de l'idCAT, www.idcat.net, podeu con
sultar els més de cent usos concrets que té el certificat 
digital idCAT, entre els quals destaquen: 

• Fer tramits i gestions per als quals cal una identitat 
digital, com ara la presentació d'una sol-licitud, 
garantint que la validesa jurídica deis tramits és la 
mateixa que si es fan de forma presencial o en 
paper. 

• Consultar l'estat de les sol·licituds que s'han pre
sentat per Internet a qualsevol ajuntament. 

• Fer la declaració de la renda de les persones físi-
ques. 

El clauer idCAT es donara als ciutadans de forma gratu"ita 
en el moment de validar les seves dades personals a 
qualsevol entitat de registre idCAT. A Ulldecona, les dades 
es poden validar a !'Oficina de Base situada a l'Ajuntament. 
Préviament al lliurament del clauer, cal que el ciutada o 
ciutadana hagi sol·licitat una identitat digital (idCAT) a tra
vés de la web www.idcat.net. 

1 Com podeu obtenir el cer<lftcat? 

1 Sol 0 hc1teu el cert1f1cat 

t lnuodufu N1 wsltH 
w. .. perM>n.aa □ llllllll 

~ > 1 

2 Vahdeu-lo a l'Cfltitat 
m~s prcpera 

Per a més informació 

3 l nsti1Mac10 del 
programar, 

Podeu enviar un correu-e a info@catcert.net o bé trucar 
al servei d'atenció al ciutada de l'Agéncia Catalana de 
Certificació: 902 901 080. 
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AGRICULTURA I MEDI AMBIENT 

L'Agrupació de Defensa Forestal d'Ulldecona 
continua recuperant espais i treballant en la 
prevenció deis incendis forestals 

Durant l 'any 2008 varem rebre les resolucions deis 
diferents ajuts sol.licitats per tal de recuperar espais al 
nostre municipi i millorar la xarxa de punts d 'aigua per 
r extinció d ' incendis forestals, amb un import total de 
56.500 euros. 

Aquestes actuacions es van dur a terme a la Serra de 
Godall, a 2 zones humides incloses a la Xarxa natura 
2.000 i a la Serra del Montsia. 

- A la Serra de Godall; lnstal.lació d'un dipósit circu
lar de planxa galvanitzada i lacada de color verd (per tal 
de pal.liar ! 'impacte visual i ambiental) de capacitat su
perior als 210.000 litres d'aigua, a la partida de les 
Colomeres. 1 construcció d'un abeurador per la fauna 
existent. 

Aquest punt d' aigua es troba al punt més alt del terreny, 
de forma que és operatiu per als helicópters i també per 
als vehicles d'aigua terrestres deis bombers (mitjan9ant 
un hidrant d 'abastament de 2 tomes, situat a 50 metres 
d'aquest). 

- A la Bassa Blanca de la Llacuna, coincidint amb 
les fases lunars favorables segons e l saber popular, es 
van realitzar els treballs de : 

• neteja (es van retirar tots els plastics i resta de 
deixalles que s ' havien dipositat a la bassa i voltants), 
desbrossat i retirada de vegetació invasora 
(romingueres, arbres morts i males herbes que hi havia 
al seu interior i als marges, ocupant jala majar part de la 
superfície no inundable, amb la conseqüent perdua de 
superfície útil i de diversitat florística). 

· excavació superficial del sustrat de la bassa per 

tal de recolli r argiles riques amb arrels i llavors de plantes 
per ajudar a la colonització de la bassa, un cap restaura
da. 

• moviments de terres suavitzant les pendents del 
perímetre de la bassa amb l'objectiu de facilitar-ne l'accés, 
evitar l'erosió, i donar un aspecte més natural. 

• impermeabilització del fons amb 216 tones d ' argiles 
vegetals degudament col.locades i compactades, amb 
I 'objectiu de reduir al maxim la capacitat infiltradora del 
sol. 

• restauració vegetal i millora de l'entorn (que 
consistí en la plantació simple d 'embelliment, millora de 
comunitats i l'a'illament visual al seu lateral de la carrete
ra T-331, amb especies arbóries per donar una major 
sensació d'espai humit). 

• aportació d 'aigua de la sequia Mare per comple
mentar les aportacions naturals, i així afavorir la 
regeneració de les plantes, 1 · ocupació per diferents 
especies de fauna própies del lloc (com ara el triops, 

ofegabous, fotja ... ), i evitar un desequilibri de !'ecosistema 
que durant molts anys ha perdurat per ell sol. 

- A la Bassa Blanca, els treballs van consistir en el 
mateix, neteja i ret irada de vegetació invasora, 
impermeabilització del fans amb I·estesa de 14 tones 
d'argiles i l'adaptació a les visites (s'han instal.lat tan-

AGRICULTURA I MEDI AMBIENT 

ques de fusta de protecció i senyalització informativa) . 
També es va actuar al punt d'aigua existent per l'extinció 

d'incendis forestals, instal. lant un hidrant a uns 50 metres 
de distancia i una tanca metal.lica al seu perímetre ( per 
tal d 'evitar que els mamífers o persones alienes a la 
instal.lació puguen sofrir danys). 

- A la Serra del Montsia s 'ha actuat en diferents indrets 
del PEIN: 
► Al Barranc de L'Astor: Millora del camí d 'accés al 

punt éf aigua, eliminació de vegetació deis voltants (neteja 
del seu perímetre on hi havia molts matolls i fins arbres a 
prop que el feien inoperatiu pels mitjans aeris), instal. lació 
d 'h idrants, construcció d 'un abeurador per la fauna, 
tancaments (tanca metal. lica de 2 metres d 'ah;ada, pro
tectora) i senyalització. 

► Al Barranc de la Carbonera: Millora del camí 
existent (neteja d'estrassada i de material caigut de les 
voreres, donat que la vegetació l'havia deixat intransita
ble perla circulació de vehicles d'extinció d ' incendis 
forestals. lnstal.lació d 'un dipósit circular de planxa 
galvanitzada i lacada de color verd de capacitat superior 
als 210.000 litres d 'aigua, construcció d'un abeurador per 
la fauna i hidrant, i tancaments. 

Joan Josep González Marín 
President de l 'ADF 109 d'Ulldecona 
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Reduim els residus! 
La generació de residus per persona a Catalunya és 

d'1,64 kg/habitanVdia i a Ulldecona, segons les últimes 
dades de !'agencia de residus de Catalunya, és d '1, 12 
kg/hab./dia. 

D'aquests, el 27,84% es reciclen, ja sigui amb l'ús deis 
contenidors o bé portant-ho a la deixalleria. Tot i que reci
clar és un bon métode per protegir el nostre entorn i dis
minuir el consum de recursos naturals, hem d'aprendre 
que el millor residu és aquell que no es genera! 
El reciclatge no justifica un consum innecessari, ja que 
els processos de reciclatge, transport, emmagatzematge, 
etc. també suposen un cost d'energia i de recursos. 

T'oferim algunes propostes senzilles, per minimitzar el 
volum deis residus que generem cadascú de nosaltres i 
contribu'im entre tots, a disminuir les escombres diaries. 

1 tu ... , t'apuntes a reduir?! 

Propostes senzilles 
La causa principal de l'augment del pes i del volum 

de les deixalles són els envasos d'un sol ús, que sovint 
estan fabricats a partir de primeres matéries no renova
bles i difícilment reciclables un cap utilitzades. 

La solució a aquesta problematica no és gens facil. Com 
a consumidors pero, podem prendre algunes mesures 
molt senzilles adrepdes a disminuir la producció deis 
residus. 

EVITEM ... 

Les bosses de plastic 
Les safates de porexpan o plastic 
Els embolcalls innecessaris 
Els envasas d'un sol ús 
El consum innecessari de paper i l'ús de paper blanc i 
de pasta verge 
Els productes de neteja i bricolatge contaminants 

ESCOLLIM ... 

El carro, el cabas i les caixes reutilitzables 
Els productes a granel 
Els embolcalls mínims 
Els envasas reutilitzables 
El paper reciclat 
Els productes de línia ecológica 

On vas sense cabas? 
Les bosses de plastic representen, aproximadament, 

el 6 % en pes i el 22 % en volum de les escombraries. 
Substituir-les, és ben senzill. 

Que podem fer? 

• Anem a comprar amb cistell , carretó o bosses de roba. 
• Rebutgem les bosses de plastic i les safates de 

prorexpan. 
• Les caixes de cartró i les caixes plegables són també 

una bona solució en supermercats i grans superlícies. 

- O-

• Quan anem a comprar el pa, no oblidem la bossa de 
roba., 

Millor si és a granel! 
A moltes botigues i comer9os podem trabar productes 

a granel: fruites i verdures, embotits, formatges, congelats, 
galetes, olives, fru ita seca, llegums, pastes de sopa .. . 
Demanem-los i no deixem que ens els emboliquin 
innecessariament. 
Alguns supermercats i grans superlícies prefereixen aferir
nos els productes per unitats peti tes i embolicats 
excessivament, tot i que, sovint, també els tenen sense 
embolicar. 
Triem aquests productes a granel i no deixem que ens hi 
posin safates de porexpan, plastic o paper d'alumini. 

Comprar als mercats és una forma d 'estalviar-se 
residus: tendeixen a donar més productes frescos i agra
nel i amb menys bosses de plastic. 

No t'equivoquis d'envas! 
Reutilitzar és tornar a fer servirtot alió que pot complir 

la mateixa funció. D'aquesta manera, podem evitar molts 
residus innecessaris. Una ampolla de vidre retornable 
permet estalviar fins a 40 brics o 40 ampolles de plastic 
d'un litre. 

Pero cada cop és més difícil trabar botigues on tenen 
begudes en envases retornables de: 

- aigua mineral (garrafes) i aigua amb gas. 

- sifó i gasosa 

• llet 

- refrescos 

- cerveses 

- vins .. . 

A la botiga, als bars i als restaurants demanem sempre 
begudes en envases retornables! 

La realitat de les botigues fa que sovint no trobem 
envasas reutilitzables. Aleshores, qué podem fer? Com
prar productes en envasos reciclables! 

Reciclarés transformar un objecte, a través d'un procés 
industrial, en un nou producte per a un nou ús. A més, 
hem de portar-los als contenidors corresponents de la 
fracció inorganica per fer la recollida selectiva i poder re
ciclar-los. 

No tots els envasos reciclables són iguals: N'hi 
ha que serveixen per tornar a fer un nou producte sense 
disminuir la qualitat del material. És el cas del v idre: 
podem fer un rec ipient de v idre recicla! per contenir 
aliments. Altres materials, en reciclar-se, perden la 
qualitat, i només podrem fer un producte diferent i de 
menys qualitat. És el cas deis envases de plastic: 
obtenim un plast ic de menor qualitat, no apte per estar 
en contacte amb aliments. Els envasas fets amb més 
d'un material són molt difícils i costosos de reciclar. És 

el cas deis brics, les bosses mixtes (plastic, alumini i 
paper) ... 

A quins criteris respon cada 
tipus d'envas? 

El vidre. És l'envas reutilitzable per excel· léncia. Un 
exemple emblematic de vidre reutilitzable són les ampolles 
de cava: els envases buits, un cap nets, es poden tornar 
a fer servir grades a que les diferents marques utilitzen 
la mateixa forma d'ampolla estenderitzada. 

Característiques del material. El vid re és un material 
molt estable, impermeable als gasas i resistent a la 
corrosió. És més fragil i pesan! que d'altres. 

Com a residu ... En reciclar-se no perd la qualitat i 
permet estalviar energía. 

Sabies que ... !'energía estalviada en reciclar una am
polla de vidre equival a l'ús d'una bombeta de 100 W 
durant 4 hores. 
Que podem fer? 

• Comprem l'aigua, els refrescs, la llet, el vi, el cava ... 
en envasas de vidre retornable sempre que puguem. 

• Retornem les ampolles de vi i cava als circuits de 
recuperació. 

• Participem de la recollida selectiva de vidre. 

Les //aunes de ferro í d'aluminí. 
De llaunes n'hi ha de ferro i d'alumini. És important re

cuperar aquests materials mitjan9ant les recollides 
selectives. Ara bé, el reciclatge no justifica un consum 
innecessari (malbaratament d 'energia i materials). 

Característiques del material. El ferro és abundan! 
pero pesa més que l'alumini. 

Lalumini és un material molt valuós extret de la bauxita. 
Causa greus impactes ambientals i socials als pa'isos 
tropicals on s'extreu, amb un alt consum energétic. 

Coma residu ... Les llaunes es poden reciclar. Lalumini, 
en incinerar-se, produeix emissions de metalls pesants 
molt contaminants; en abocar-se, no es degrada. 

Sabies que ... cal extreure 4 o 5 tones de bauxita per 
obtenir-ne una d'alumini. 
Que podem fer? 

• lntentem evitar el consum innecessari de llaunes. 

• Triem els pots i les ampolles de vidre. 

• Participem en la recollida selectiva de les llaunes. 

Els p/astícs 

Els plastics s'utilitzen coma envasas i embalatges d 'un 
sol ús, sovint superllu, com és el cas de les safates de 
porexpan. 

Característiques del material. Es fabrica a partir de 
residus de la fabricació de combustibles fossi ls (gasoil i 
benzina). 

Com a residu ... Els plastics postconsum que es re
ciclen a casa nostra són pocs. Alguns, en inc inerar-se, 
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generen emissions i cendres contaminants, com el 
PVC. 

Compte amb el PVC! El procés de fabricació i alguns 
deis seus additius són cancerígens. Hi ha pa'isos que han 
prohibit el seu ús per envasar al iments pel risc que com
porta per a la salut. Tampoc no es recomana com a ma
terial de construcció. Vilafranca del Penedés s'ha declarat. 

El paper i el material d'oficina . 
Utilitzem paper reciclat i lliure de clor. S'anomena 

paper recic lat aquell que es fabrica amb paper vell. 
Fins fa poc s'ha mantingut la confosa definic ió de paper 
ecologic -encara que no fas recicla!!- pera aquell que 
és blanquejat sense utilitzar ciar (un element que cau
sa greus impactes a l medí am bient i la sal ut). 
Actualment la Generalitat de Cata lunya ato rga només 
el distintiu de qualitat ambienta l de paper recic la! i 
blanquejat sense c lor quan es compleixen 
rigorosament aquests requisits. 

Si bé fa un temps el paper recicla! era difícil de trabar i 
més car que el paper de pasta verge, aquesta situació ha 
canviat. Actualment, ja hi ha al mercal una gran oferta de 
papers reciclats, amb una bona qualitat. 

Que podem fer? 
El més important és que redu'im el consum de paper 

abans d'haver-lo de reciclar. 

Pera aixo : 
• Escrivim i fotocopiem-lo per les dues cares. 
• Evitem la propaganda o els catalegs que no neces

s item. 
• Evitem l 'ús de mocadors i tovallons de paper i, en 

general, tots els productes d'un sol ús. 
• Un cap utilitzat, portem el paper al contenidor blau de 

paper. Se'n fara paper reciclat. 
• Utilitzem dones paper reciclat i lliure de ciar. 

1 el material d'oficina ... 

Sabies que ... els ord inadors i equips electronics 
contenen productes, algun molt toxic, com per exemple 
els PBB (bifenil de polibromat), que serveixen pera redu ir 
el risc d 'incendi deis aparells en funcionament. 

Degut a la rapidesa amb qué esdevenen obsolets, es 
preveu un espectacular increment de residus d'electronica 
que es poden portar a la Oeixalleria. 

Que podem fer? 

Comprem material d'oficina poc agressiu pera l'entorn: ' 

• Correctors d 'escriptura i coles sense dissolvents 
toxics. 

• Retoladors, marcadors i bolígrafs recarregables i 
sense dissolvents toxics. 

• Marcadors fosforescents de fusta. 

• Utilitzem toners i cartutxos recarregables per a les 
impressores i fotocopiadores. 

• Pensa que algunes empreses els recullen per a re
carregar-los. 
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La Unió de Comer~ 
El dia 5 de gener, la Unió de Comen;, va celebrar el 

sorteig deis quinze xecs-regal corresponents a la 
campanya de Nadal 2008-2009 entre tots els clients que 
participaren fent les compres als comen;:os associats de 
la població. El sorteig tingué lloc al Saló de Plens de 
l'Ajuntament a les 14:00 hores essent agraciades les 
següents persones: 

Rosa Gómez per STI Montsia 

Tina Castell per Congelats Frimont 
Florina Stiopu per Perfumería Margalef 

Carmen Ouerol per Biotigueta 
Xelo Gauxachs per Biotigueta 

Llu'isa Mariné per Tallers Rovira 
Maria Jesús Prades per Rambel Fruits 

Nieves Guardia per Biotigueta 
Eva Maria Martí per Bar Orfeó 

Gloria Tena per Botiga del Ban;:a 
Pilar Benages per Biotigueta 

Josep Tomas per JMS electrodoméstics 
Ramón Mulet per Modes Calduch 

Esperanga Esteve per Montsia Radio 
Feli Fabregat per Congelats Frimont 

L:acte d'entrega deis xecs-regal tingué lloc el dia 1 O de 
gener de 2009 al Saló de Plens de mans de membres de 
la Junta. 

La Cambra de Comerg de Tortosa dins deis actes de 
celebració del seu centenari, va atorgar els reconeixe-
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ments als comergos de les nostres terres que han perdu
rat fins la quarta generació, estan dins d'aquest la PAS
TISSERIA RAGA, comerg emblema.tic de la nostra vila. 

L:acte tingué lloc al Restaurant Julivert de Mig Camí 
essent entregats els reconeixements pels Prínceps 
d'Astúries. 

La Unió de Comerg d' Ulldecona te el goig de felicitar 
públicament al establiment de La PASTISSERISA RAGA 
per haver rebut aquest reconeixement . 

BREU HISTORIA 
DE LA PASTISSERIA RAGA 

L:activitat a la Pastisseria Raga va comengar al segle 
XIX. Segons els anuaris del comerg de l'época consta 
que cap als anys 1860-70 era ja «Fábrica de Chocolate», 
del besavi de Lluc Raga, José Sauch Potenciano. Els seus 
avis José Mª Sauch Garcia i Cinta Serra Barrera foren els 
continuadors del negoci com a «Confitería-Pastelería». 
L.:inici de l'activitat és remunta als inicis del seg le XX, pero 
durant la Guerra Civil, una bomba va destruir l'edifici on 
estava l'establiment. Es va perdre molta documentació, 
per aixo, no es pot precisar amb exactitud l'inici de 
l'activitat. 

Amb els seus avis treballava el seu oncle Lucas Sauch 
Serra, qui fou cridat a files i va tenir la desgracia de morir 
al front de combat. 

Ates que l'immoble estava en ru"ines, varen traslladar 
provisionalment la pastisseria al mateix carrer Major a 
pocs metres de distancia, per tant, I·~•~!:vitnt '''3. '.":c11ti~•wr 
malgrat de l'esclat de la bomba. «Confitería Sauch» 

En morir el seu oncle, els avis varen proposar als seus 
pares si volien continuar amb el negoci de torrons i 
pastisseria. Finalitzada la Guerra Civil, fou llavors quan 
el seu pare Lucas Raga Reverté (que, per cert, de jovenet 
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ja volia ser pastisser) se'n va fer carrec del negoci 
juntament amb la seva mare, i fou quan la va passar a 
anomenar-se «Confitería- Pastelería Raga» successor de 
José Mª Sauch García. 

Amb molt de trebal l i sacrifici els seus pares varen po
der construir de nou l'edifici i tornar a instal. lar-se al lloc 
inicial. 

El seu pare va exercir l'activitat d'artesa pastisser fins 
al 20 de desembre de 1967, data del seu traspas. Lluc 
Raga va aprendre molt al costat del seu pare a més de la 
formació adquirida tora de casa. 

L:11 de gener de 1968, Lluc Raga es va fer carrec del 
negoci, que va passar a anomenar-se Pastisseria Raga, 
juntament ambla seva esposa i més endavant també amb 
el seu fi ll. 

L:any 2007 Lluc Raga es va jubilar i ara és el seu fill 
Lucas Raga i Alifonso que amb la seva mare Nati qui 
regenten el negoci fami liar seguint e l nom de 
PASTISSERIA RAGA. 

Podríem dir que es tracta d'una cinquena generació si 
tenim en compte l'activitat inicial del seu besavi com a 
«Fábrica de Chocolate». 

LA UNIÓ DE COMER~ D' ULLDECONA 

Servei d'Orientació Pimestic 
Les tecnologies de la informació i la comunicació (TIC) 

poden millorar la competitivitat de la teva empresa, sigu i 
quin sigu i el teu negoci!! 

El Servei d'Orientac ió PIMESTIC és un serve i 
d'assessorament independent i de qualitat ofert per la 
Generalitat de Catalunya i adrer;:at a les pimes i 
micropimes catalanes, per mitja del qual una persona 
experta en TIC i en processos de negoci i homologats 
per la Generalitat analitzara !'empresa a través d'una en
trevista personal, a on també podra resoldre tots els 
dubtes tecnologics, i oferira a l'empresari un informe amb 
una proposta d'actuacions, basades en l'ús de les TIC, 
que permeti que el seu negoci sigui més competitiu, 
redueixi els costos i/o augmenti les vendes. 

Qué costa el servei d'orientació PIMESTIC? 
S'ofereixen dos tipus de servei en funció de les 

necessitats de !'empresa. 
Servei d'orientació basic, adrer;:at a empreses que volen 

iniciar el seu camí cap a l'aprofitament de les TIC. (Cost 
del servei : 400€. Cost empresa: 100€. Subvenció 
Generalitat 300€). 

Servei d'orientació avangat, adregat a empreses que 
ja han incorporat les noves tecnologies pero que volen 
millorar-ne el seu grau d'aprofitament. 

(Cost del servei: 1 .000€. Cost empresa: 500€. 
Subvenció Generalitat 500€). 

Per a més informació contacteu al 902 20 66 20 o la 
plana web www.pimestic.cat 
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SÍNDICA DE: GREUGES 

Visita deis Síndics i Síndiques Municipals 
de Greuges al Parlament de Catalunya 

Una vintena de Síndics de Greuges i Defensors deis 
ciutadans de l'ambit municipal , van visitar el dia 18 de 
novembre el Parlament, on van ser rebuts pel seu 
President, Sr. Ernest Benach i a continuació es van 
reunir amb membres de la Comissió de Peticions per 
intercanviar experiéncies i explorar forme s de 
col·laboració. La delegació, l'encapc;;alava el president 
del Fórum de Síndics, Síndiques, Defensors i Defen
sores locals de Catalunya, Sr. Caries Dalmau, Síndic 
de Sant Boi de Llobregat, i també en formaven part els 
Síndics i Defensors locals de: Arenys de Mar, Cambrils, 
Cornella, Figueres, Gava, Granollers, Igualada, La Seu 
d'Urgell, Lleida, Manlleu, Reus, Rubí, Sabadell , Sant 
Cugat del Valles, Sant Feliu de Llobregat, Sant Jaume 
d'Enveja, Santa Coloma de Gramenet, Ulldecona, 
Viladecans, Vilafranca del Penedés i Vilanova i la 
Geltrú. 

El President del Parlament va agrair la tasca deis 
Síndics locals, jaque a parer seu "són una de les pe
ces que ajuden a fer funcionar el mecanisme de la 
convivencia, de l'equilibri entre l'Administració i els 

ciutadans". També ha afi rmat que la defensa deis 
ciutadans davant l'Administració és fonamental per 
assolir la maxima qual itat democratica possible, i ha 
encoratjat els Síndics/ques a seguir vetllant pels drets 
de la ciutadania utilitzant el principal valor de la seva 
feina: "la proximitat ambles persones". 

IIIJornada de Formació de Síndics, Síndiques, Defensors i 
Defensores locals de Catalunya. La Carta Europea 
de Salvaguarda deis Drets Humans a la ciutat 

Els passats 30 i 31 d'octubre es van celebrar a 
Barcelona i amb la seva Síndica de Greuges, Sra. 
Pilar Malla, com amfitriona, les 111 Jornades de For
mació dedicades a la Carta Europea de salvaguar
da deis drets humans a la ciutat com una de les eines 
a utilitzar en la tasca deis Síndics i Defensors locals. 

L'alcalde de Barcelona, Sr. Jordi Hereu , va inau
gurar les Jornades, destacant el paper de la sin
dicatura local en la tasca de supervisió del respecte 
i compliment deis drets de la ciutadania per part de 
l'Administració local. 

Les Jornades han fet pales els continguts de la 
Carta com un veritable compromís de servei a la 
ciutadania per part deis ajuntaments de Catalunya 
que l 'han ratificat. Les sessions de treball dedicades 
al dret a la protecció social , a la salut i al medi 
ambient, i a !'eficacia deis serveis públics i e l principi 
de transparencia, han posat de man ifest les 
possibilitats de resolució de les queixes que arriben 
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111 jornades 
de formactó 

8arcelo.l::", 
30131 oottilbre l008 

a les sindicatures locals a la llum deis dictats de la 
Carta per tal d'asso li r, a ls pobles i c iutats on 
desenvolupen la seva feina, una majar extensió i 
compliment d 'aquests drets. 

SÍ N DICA D E GREUGE.:S 

Exposicions o xerrades-col.loqui de la Síndica 
Municipal de Greuges d'Ulldecona 

Amb l'objectiu de donar a conéixer la lnstitució i el seu 
funcionament el dia 6 de novembre, a la sala d'actes del 
local social de L'Esplai, vaig fer una exposició del tema 
"El dret de les persones" i els instruments o institucions 
que vetllen pel respecte d'aquests drets, entre els quals 
destaca la institució del Síndic de Greuges, i a continuació 
es va procedir a un col·loqui amb casos practics, que cree 
que va resultar interessant. 

El divendres dia 12 de desembre al casal de Jubilats i 
Pensionistes d'Ulldecona vaig preparar una exposició del 

mateix tema perles persones que hi estaven interessades. 
El propósit és anar fent difusió de la lnstitució i de la 

tasca en la defensa deis drets de les persones en l'ambit 
relatiu a l'Administració local. 

Fina.lment, vull agrair a tots els assistents la seva 
presencia i repetir que em te nen a la seva disposició. L'.ofícina 
és a la plac;;a de la Diputació (edifici de l'Ajuntament) i 
l'atenció al públic dimarts i dijous de 12 a 14 hores. 

Maria Rita Yvars Rodríguez 
Síndica Municipal de Greuges 

J UTJA T D E PAU 

Benvingut 
el primer faldut 
de l'any 2009! 

Juntament amb els seus pares Juan Bau
tista Manuel Callar isa Capseta i Rosita 
Millan Ripollés us el volem presentar, ell és 
Josep Cal larisa Millan i va néixer el 2 de 
gener de 2009 a les 15'00 hores a !'Hospital 
Verge de la Cinta de Tortosa. 

Moltes felicitats 

als recents pares 

de part 

Aquest és Jan Valls Canalda, 
va néixer el 2 d'octubre de 2008. 
Els seus pares són Marisín i Joan 

deis companys 

de I' Ajuntament! 

Aquesta és l'Anna Corraliza Pitarch, 
va néixer el 9 de novembre de 2008. 
Els seus pares són Mercé i Manolo 

NOTA: us recordem que els vostres nens/es recent nascuts poden sortir a la revista si ho desitgeu. Només cal que 
adreceu una fotograf ía amb el nom del nen /a i el deis seus pares a l 'ad rec;;a de cor reu electrón ic 
mpitarch@ulldecona.cat o bé trucant al 977 573 034 i demanant per Roberta Andrielli. 
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JUTJAT DE PAU 

Registre Civil 

NAIXEMENTS 

• LINDA MILAGROS ACUÑA NUÑEZ 17/09/2008 

• MARC COSTA PERÉZ 16/09/2008 

• INTISAR EL HADRI EL BREHMATI 29/09/2008 

• JAN VALLS CANAL DA 02/10/2008 

• MARIA VALENCIA VILLALBA 07/10/2008 

• JULIA POY AGASA 09/10/2008 

• RUT LEÓN SIMÓ 25/10/2008 

• EMMA R IBA AGASA 29/10/2008 

• ERIN BEDMAR INSA 30/10/2008 

• ANAS BADI RAHMOUNI 02/11 /2008 

· ANNA CORRALIZA PITARCH 09/11 /2008 

• DINA CHATRI EL KHAYAT 09/11 /2008 

• MOHAMED REDA RAHMOUNI STITOU 12/11 /2008 

• PATRICIA SANS BIOSCA 14/11 /2008 

• KARLA ELENA ARNAUTU 10/12/2008 

• ANDREI GEORGEL BANIANSCHI 30/12/2008 

• AMAL AZDOUD OFAKIR 30/12/2008 

• ADAM GHORNITE BOUDLANE 31/12/2008 

MATRIMONIS 

• XAVIER REVERTÉ FERNÁNDEZ I MARÍA JOSE RAMÍREZ RAGA 20/09/2008 

• IGNACIO BOZA PALACÍN I MARIA ÁNGELS ROCA VERDIELL 27/09/2008 

• ARÍSTIDES SANTIRSO DANTA I IRENE MILLAN TORRES 04/10/2008 

• PERE CANA SEGURA I LAURA FUMADÓ CID 04/10/2008 

• SANTOS AMAYA TRIVIÑO I MAGELA CARRIÓN 05/10/2008 

• MARC JOSEP PORTERO ALEGRE I NEREA PERRINO BELTRAN 25/10/2008 

• PERE SOLÉ JARDÍ I OANA MINODORA GLAVAN 25/10/2008 

• ENRIC SALT MUNDINA I PILAR ROVIRA RODRÍGUEZ 07/11 /2008 

DEFUNCIONS 

NOM DATA DEFUNCIÓ ANYS 

DAVID PÉREZ PELACH 23/09/2008 33 

ENRIQUE VERDIELL LLUPIÁ 27/09/2008 93 

LEONOR PALAU RICART 03/10/2008 68 

ISABEL HERNÁNDEZ SÁNCHEZ 07/10/2008 73 

JOAQUÍN SEGURA ROYO 17/10/2008 92 

PAULINA ROMEU GUARDIA 05/1 1/2008 96 

DOMINGO POY CAMPOS 10/11 /2008 91 

CONCEPCIÓN MARIANO MIRALLES 10/11 /2008 89 

COL.LA BORACIONS 

Omega 3: El greix que cuida la teva salut 
Una dieta equilibrada i variada és clau per a mantenir 

la nostra salut. El greix, necessari peral nostre organisme 
també s'ha d'incloure a la nostra dieta. Els Omega 3, 
gracies a les seves propietats, ajuden al nostre organisme 
prevenint-lo de malalties cardiovasculars, de ti pus cognitiu 
i de diversos tipus de cancer. 

EL GREIX: UN NUTRIENT ESSENCIAL 
Són bones i necessaries per al correcte funcionament 

de l'organisme, sempre que el seu consum sigui en la 
quantitat i de la qualitat adequada. Per a controlar el 
consum d'aquests nutrients, hem de coneixer els diferents 
tipus de greixos i on es troben. El greix es divideix en dos 
grups: 

- Greix saturat: carn, embotits, bollería industrial ... 
- Greix insaturat: on també n'hi ha de dos tipus: 
• Monoinsaturats: oli d'oliva, fru its secs ... 
- Poliinsaturats: peix, soja, advocats ... 

FONT DE SALUT 
La llet amb Omega 3 constitueíx un exemple d'ali

ment funcional, en el que s'han substitu'i't ingredíents 
tradicionals de la llet. En aquest cas en particu lar, la 
indústria alimentaria ha creat un nou producte al subs
tituir el greix de la llet de vaca (greix saturat) per greix 
poliinsaturat Omega 3 amb reconeguts beneficis pera 
la salut. Aixo sorgeix perqué l'organisme huma per si 
sol no el produeix. Aquest greix es troba en una eleva
da proporció als teixits d 'alguns peixos, generalment 
peix blau, i en algunes fonts vegetals. Hi ha díferents 
tipus d'acids grassos Omega 3 : 

DHA (acid docosa hexanoic) 
EPA (a.cid eicosapentaenoic) 

Aquests, són els més importants des del punt de vista 
alimentari. Gracies a totes les seves propietats, tenen un 
gran valor en el camp de la medicina pel que les autoritats 
sanitaries i la indústria a limentaria promouen la 
investigació i el llani;:ament de productes enriquits amb 
aquests greixos saludables. 

D'ON PROCEDEIXEN? 
Es va observar que existía una població d'esquimals 

en el qual l'índex de mort per malalties cardiovasculars 
era molt baix malgrat de la seva dieta rica en greix. Quan 
es van descartar les causes genetiques, es va descobrir 
que a la sang deis esquimals natius es detectaven uns 
nivells molt elevats de DHA i EPA prominent del gran 
consum d'olis i greix de peix, aliment predominant de la 
seva dieta. Va ser a partir de llavors quan els científics 
van comeni;:ar a investigar els beneficis deis Omega 3. 
Durant la década deis 70, diferents estudis van confirmar 
que el consum habitual de peix blau, ric per naturalesa 
en aquest nutrient, reduYa la incidencia d'aquestes 
malalties. Des d'aquell moment s'han desenvolupat nous 
estudis que demostren no tan sois l'acció beneficiosa deis 
acids DHA i EPA sobre la salut cardiovascu lar, sinó que 
també sobre altres patologies. 

IMPORTANTS BENEFICIS 
Un estil de vida saludable, acompanyat d'una dieta equi-

librada i un consum continuat d'Omega 3, pot ajudar a: 
• Disminuir el risc de patir arrítmies. 
- Reduir el nivell de triglicerids en sang. 
• Prevenir el risc d 'infart i redueixen la pressió arterial. 

A mé~, produeixen vasodilatació i són antitrombotics. 
- Prevenir alguns tipus de cancer; principalment els de 

mama, próstata i colon. 1 en persones ja afectades, 
milloren la resposta del sistema immune contra la malaltia 
i redueix el risc de metastasi. 

• Millorar la funció pulmonar, redueix l 'aparició de la 
simptomatologia i la prevaleni;:a en persones asma.tiques. 

• Té efectes beneficiosos en malalties inflamatories com 
!'artritis reumatoide, la malalt ia inflamatoria intestinal i 
malalties de la pell (soriasis). 

• Millorar el s istema immune i p rotegir contra les 
al·lergies. 

• Reduir el risc de patir Alzheimer i epilepsia. 
• És molt important el seu consum en dones emba

rassades i nens ja que afavoreix un creixement i desen
volupament cognitiu optim. 

• Desenvolupar el teixit neuronal i l'evolució de les 
capacitats sensorials, sobretot de la visió deis fetus i deis 
bebes. 

QUI HA DE PRENDRE OMEGA 3? 
La presencia d'Omega 3 a la dieta és una opció reco

manable pera la població general. Pero hi ha determinats 
grups poblacionals, com les dones embarassades o per
sones amb una elevada ingesta de greix saturat i e levat 
nivell de triglicerids en sang, que han de posar un cuida
do especial en qué la seva dieta incloguí de forma suficient 
la quantitat d'Omega 3 que l'organisme necessita. 

Les recomanacions generals d'Omega 3 s'assoleixen 
incloent 2-3 cops a la setmana peix blau (sense haver de 
recórrer als productes enriquits en Omega 3). 

En cas de persones amb malalties cardiovasculars, 
cancers, malalties inflamatories o de la pell. .. tenen 
augmentades les necessitats d'Omega 3 i, a més de con
sumir 2-3 cops a la setmana peix blau, n'han d'ingerir 
una quantitat extra com a suplement. 

ALTRES FONTS D'OMEGA 3 
Hi ha una gran diversitat d'aliments que contenen Ome

ga 3: peix, mol·luscos i crustacis, així com fruits secs 
(especialment les nous). A més, es pretén augmentar la 
presencia d'aquests en la cadena alimentaria per fabri
car pinsos per a la ramaderia amb el fi de produir carn, 
llet i ous enr iquits, a més d'estabil itzar així, la seva 
presencia durant la cocció i conservació deis aliments. 

Si la nostra dieta és equilibrada ja queden 
cobertes les necessitats d'Omega 3 i, per tant, 
no és necessari prendre suplements 

Judith López Simó 
Diplomada en Nutrició Humana i Dietética 
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COL.LABORACIONS 

Les tortugues d'aigua. L'opinió del veterinari 
Parlem de les Tortugues d'aígua. Aquests réptils ano

menats quelonis s'han convertit en mascotes habítuals 
de les nostres cases. La tortuga més popular és la de 
Florida o d'orelles roges (Trachemys scripta elegans), tot 
i que ara la seva venda esta prohibida per tractar-se d'una 
especie exótica invasiva del nostre ecosistema. Malgrat 
aixó, el mercat s'ha adaptat a aquesta prohibició i podem 
trobar-hi altres especies molt semblants. 

Alimentació de les tortugues d'aigua 
Les tortugues d'aigua s'han d'alimentar amb una dieta 

correcta. Hi ha pinsos, en formal de "pellet", específics 
per a tortugues. Els millors són els que tenen un alt 
contingut en prote'ina i moderat en greixos. Cal evitar 
l'alimentació basada en gambes jaque no aporten molts 
deis components necessaris. Una altra opció seria com
prar peix petit o demanar restes de peix a una peixateria, 
triturar-ha tot í congelar-ho en porcions petítes. Ouan si
gui !'hora de donar-los el menjar es trau del congelador i 
es tira directament a l'aigua. 

Llum i allotjament: 
Les tortugues d 'aígua necessiten llum natural (no a tra

vés d'un vidre) per poder aprofitar el calcí de la dieta í 
fixar-lo als ossos. Cal donar a les nostres tortugues un 
mínim de 5 hores de llum natural. Tanmateíx, existeixen 
fluorescents especials que tan l'acció del sol í s'utilitzen 
quan les tortugues estan dins de casa i no tenen contacte 
amb la llum natural. 

Els aquaris o terraris han de tenir la mesura d'aigua 
adequada (ha de cobrir les tortugues) i una superfície 
fora de l'aigua per poder pujar i descansar. Cal netejar 
l'aquari almenys dues vegades per setmana. 

Tic tac 

Las vacas flacas 

Hivernació: 
Les tortugues han d 'hivernar cada hivern . No obs

tan!, per a les més petites, no es recomana una hiver
nació estricta, perqué tenen poques reserves energé
tiques. 

Si estan dins de casa, ambla calefacció, no hivernaran. 
Per aixó, cal deixar-les al lloc més fred de la casa o allá 
on no hi hagi calefacció. 

Recomanacions nens petits 
Després de tocar-les cal netejar-se les mans amb aigua 

i sabó, ja que les tortugues tenen flora bacteriana que 
pot resultar perjudicial per als humans (diarrea, vómits, 
etc.). 

Altres consideracions 
És recomanable visitar periódicament un veterinari es

pecialista en animals exótics per tal de comprovar que 
l'estat de salut és el correcte. 

Hem de saber que aquests animalons creixen i que 
cada cop ocuparan més espai i embrutaran més. Per aixó, 
hem de valorar si serem capa9os de cuidar-los d'una 
manera responsable. 

1 el més important de tot: si algun dia no els podem 
tenir més a casa no hem d'alliberar-los als paratges, 
basses, canals, etc. Qualsevol especie invasiva obliga a 
canvis en l'ecosistema on esta; així que en cas de no 
poder ser ateses, podem deixar-les en centres de re
col l ida de fauna exótica. Podeu consultar a http:// 
mediambient.gencat. cat 

Ornar Marin Castel! 
Veterinari 

Per Xavi Gauxachs 

Llegaron los tiempos 
De las vacas flacas 
De apretarse el cinturón 
De comprar en las rebajas 
De dar descanso a l móvil 
El coche y los cubatas 

Para el pobre que trabaja 
Que madruga y se arruga 
Si vacía está la caja 

El armario, la mesita 
Las cortinas y el pijama 
Llegaron los malos tiempos 
Tiempos de vacas flacas 

Los viajes al Caribe 
Los porritos, las alhajas 
Pongan el ojo en las letras 
Los recibos, las patatas 
Los garbanzos y la leche 
El aceite, las bananas 
Llegaron los malos tiempos 
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No son buenas las noticias 
Y escucharlas nos espantan 
Los cerebros que tenemos 
Sabe Dios por donde andan 
A la cama tempranito 
Es barato y cosa sana 
Pero antes no se olviden 
De cerrar bien las ventanas 
Por s i entra algún ratero 
Y se nos lleva la cama 

¿ Dónde está el dinero? 
Los malgastaron en tracas 
Que me perdone la gente 
Lo mío son las maracas 
Ya lo dijo Sanvicente 
Hay enfermos a patadas 
No se lo tomen a broma 
Habrá, creo, bofetadas 
Para salir de este bache 
Átense las alpargatas. 

INFORMACIÓ MUNICIPAL 

Resum acta de la Sessió Extraordinaria duta a terme pel Ple 
de l'Ajuntament d'Ulldecona el dia 11 d'octubre de 2008 

Senyors Assistents: 
Presidenta: 
Sra. Núria Ventura i Brusca 
Regidors:Sr. Josep Lluís Millan i Masdeu 
Sra. Neus Borras i Guardia 
Sr. Josep Rodrigo i Panisello 
Sr. Josep V. Alonso i Ortega 
Sr. Demetrio Querol i Pasalamar 
Sr. Enrique Edo i Castell 
Sr. Lluc Raga i Sauch 
Sra. Núria Balagué i Raga 
Sra. Josefina Salvatella i Martínez 
Sr. Celestí Hervas Picazo 
Sr. Javier Martínez Madrigal 
Secretaria: 
Sra. Rosa Ma. Barceló Serrano 
Excusen la seva absencia: 
Sra. Isabel Salas i González 

(PSC-PM) 
(ERC-AM) 
(PSC-PM) 
(ERC-AM) 
(PSC-PM) 
(PSC-PM) 
(PSC-PM) 
(CIU) 
(CIU) 
(CIU) 
(UGI-FIC) 
(UGI-FIC) 

(PPC) 
1. Elecció de l 'alcalde/ ssa en la forma que 
s'assenyala a l'article 196 de la Llei electoral. 

La Sra. Ventura manifesta que inicien el p le 
extraordinari amb el primer punt de l'ordre del dia que 
és l'elecció de !'alcalde o alcaldessa, a la vista de la 
renúncia a l'Alcaldia presentada el dia 1 d'octubre de 
2008 per !'Alcalde Josep Lluís Millan i Masdeu, de la 
qua! en va prendre raó el Ple, en sessió extraordinaria 
de 6 d'octubre de 2008. 

Acle seguit, requereix que passin a formar la mesa 
d'edat la senyora Neus Borras Guardia i el senyor Josep 
Rodrigo Panisello. 

La Sra. Borras, com a presidenta de la mesa d'edat, 
manifesta que de conformitat en l'ordre del día establert 
en el decret de convocatoria es procedeixi a l'elecció de 
l'Alcalde/ssa. A tal efecte, cedeix la paraula a la secretaria 
municipal perqué expliqui el procediment legal d 'elecció. 

La presidenta de la mesa d 'edat manifesta que 
s'util itzara la votació nominal, si cap deis regidors, com 
ha dit la Secretaria, sol·licita la votació secreta. 

El Sr. Josep Rodrigo i Panisello, declara que no pre
senta candidatura. Mentre que els Srs. Núria Ventu ra i 
Brusca, Lluc Raga í Sauch i Celestí Hervas i Picazo 
responen que presenten la seva candidatura a !'Alcaldía. 

La secretaría informa d'aquest extrem a la presidenta 
de la mesa d'edat que, acte seguit, proclama candidats 
a l'Alcaldia d'Ulldecona la Sra. Núria Ventura i Brusca, i 
els Srs. Lluc Raga i Sauch i Celestí Hervas i Picazo. 

La secretaria procedeix a cridar cadascun deis 
regidors i aquests responen el nom i primer cognom del 
candidat al qual atorguen el seu vot. El resulta! d'aquesta 
votació és el següent: 

- Voten a la candidata Núria Ventura i Brusca: Josep 
Vicent Alonso i Ortega, Ma. Neus Borras i Guardia, En
rique Edo i Castel!, Josep Lluís Millan i Masdeu, Demetrio 

Ouerol i Pasalamar, Josep Rodrigo i Panísello i Núria 
Ventura i Brusca. 

- Voten al candidat Lluc Raga i Sauch: Núria Balagué 
Raga~ Lluc Raga i Sauch i Josefina Salvatella Martínez. 

- Voten al candidat Celestí Hervas i Picazo: Celestí 
Hervas i Picazo i Javier Martínez Madrigal. 

La Sra. Borras, presidenta de la mesa d'edat, procla-
ma que el resulta! de la votació ha estat el següent: 

- Núria Ventura i Brusca: 7 vots 
- Lluc Raga i Sauch: 3 vots 
- Celestí Hervas i Picazo: 2 vots 
1, acle seguit, proclama que resulta elegida alcaldessa 

la Sra. Núria Ventura i Brusca, i li prega que es dirigeixi 
a la mesa per prendre possessíó . 

2. Jurament o promesa de l'alcalde/ssa electe/a i 
presa de possessió del seu carrec . 

En comparéixer, la presidenta de la mesa li pregunta 
a la Sra. Núria Ventura i Brusca si accepta el carrec 
d'Alcaldessa d'Ulldecona, a la qual cosa l'Alcaldessa 
electa respon que si. 

A continuacíó l 'Alcaldessa cedeíx la paraula als 
portaveus de les candidatures municipals per ordre 
creixent de vots. 

- Sr. Hervas: 
"Alcaldessa, senyores, senyors, molt bon dia tornem 

a fer un acte normal en un ajuntament i també fruit d'uns 
pactes en qué els independents d'Ulldecona no hem 
tingut res que veure. 

Hem de dir que !'anterior !'alcalde ha tingut una pos
tura tolerant, ha sigut obert, ha jugat i ha deixat jugar 
que és l'important. 

L'experiéncia ens diu que en !'anterior alcaldía que va 
desenvolupar Núria Ventura, també va ser una etapa molt 
correcta en el tema de jugar i deixar jugar i toleran!. Pero 
a banda de felicitar-la pel seu nomenament, també li he 
de dir que s'aproximen temps una mica difíci ls, i 
possiblement no podrem arribar a acords com hem 
arriba! fins ara, pero si que li demano que tingui una 
postura tolerant i oberta per tal que poguéssim col·laborar 
en afió que poguem. La postura deis independents 
d'Ulidecona sempre ha sigut constructiva i, últimament 
ho hem pogut demostrar, en alió que ha sigut positiu, o 
que entenem que ha sigut positiu per al poble ho hem 
recolzat, en alió que no ho creiem, potser acertadament 
o desacertadament , o no ho hem cregut convenient ens 
hem oposat. Per tant la nostra tónica sera la mateixa, 
t reballar pel benestar d'Ulldecona, i en aquest cas 
desitjar-li tota la sort del món. 

Enhorabona." 
- Sr. Raga: 
"Senyora Alcaldessa, companyes i companys de 

Consistori, senyora secretaria, senyores i senyors que 
ens acompanyen. 
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INFORMACIÓ MUNICIPAL 

Bon dia a tothom, i felicitats Núria per haver estat 
novament escollida Alcaldessa d'Ulldecona. 

Des de l'inici de l'actual legislatura ja es sabia que 
Josep Lluís Millan, coma representant d'ERC, ocuparía 
el carrec d'alcalde durant els primers 16 mesas i els 32 
mesas restants serien peral PSC-PSOE, per tant estem 
assistint a un acte que entra dins de la normalitat 
d'aquesta legislatura, que estara marcada per la crisi 
económica, a nivell mundial, que estem patint. 

Des de l'Ajuntament s'ha de fer una política exhausti
va de control de la despesa, s'ha de saber optimitzar 
tots els recursos, tindre molt ciar del que es disposa i no 
estirar més el brag que la maniga, tal com ara s'esta 
fent. 

S'ha de fer una analisi molt seriosa de les necessitats 
prioritaries que tenen Ulldecona i els seus Barris. 

El grup de CiU pensem que una de les assignatures 
pendents que té el nostre municipi és l'arranjament del 
mateix. 

S'hauria d'actuar urgentment al case antic de la 
població, ja que la impressió que dóna als visitants és 
de deixadesa i abandonament i és una !lastima que 
l'encant i la historia de la nostra vila es vagi deteriorant. 

Així mateix s'han d'emprendre actuacions molt urgents 
i de 1 a necessitat als nostres barris. 

El taranna de la gent de CiU ha estat, és i sera, sempre 
actuar amb seriositat, coherencia i responsabilitat, envers 
la gent d'Ulldecona i els seus barris, sense mirar els 
colors polítics. 

Esperem i desitgem, Núria, que aquests mesas en 
qué representaras la maxima autoritat del nostre poble 
el dialeg i el consens siguin les eines més emprades. 

1 no han de ser els interessos partidistes, els que et 
marquin el camí a seguir. 

Et desitgem malta sort i ens tindra a la teua disposició 
en tot all6 que considerem beneficiós per al nostre 
municipi. 

Visea Ulldecona i visea Catalunya !!!!!!!!!" 
- Sr. Rodrigo: 
"Alcaldessa, companys i companyes del consistori, 

ve'ins i ve'ines, moltes gracies a tothom per la vostra 
assistencia. 

Primer que res m'agradaria felicitar a Núria Ventura 
pel seu nou carrec, i despres m'agradaria remarcar la 
importancia, d 'avui, amb un acte de normalitat 
democratica, i que deixa entreveure la fermesa del pac
te de govern subscrit ara fara 16 mesas. 

Un canvi d'alcaldia podría anar lligat a un trasbals 
polític, pero aquest no és el cas d'Ulldecona, que ha 
demostrat una maduresa avan9ada en el si del seu 
govern, hem apres a aix6 mateix, aprendre deis uns i 
deis altres per formar un equip preparat pera les noves 
necessitats del moment, i d'aquí m'agradaria empla9ar 
a altres consistoris i administracions a prendre exemple 
d'unitat i convicció a l'hora de tirar endavant. 

t.:ajuntament d'Ulldecona, tanca avui una etapa, 
liderada per Josep-Lluís Millan, !'alcalde sortint, i al qual 
li vull retre els majors honors, i la meu més sincer 
agra'iment, no tan sois per haver estat el nostre guia 

durant aquests mesas, sinó per haver-se convertit en 
un autentic mestre pera tots aquells que aix6 ens venia 
de nou, i més enlla d'aix6, per haver-se convertit en un 
amic, lleial i honest. 

Lleialtat a Ulldecona i els seus barris, lleialtat als seus 
companys, i honestedat per sobre de tot, aquesta seria 
la frase que resumiría el seu paper, el paper de Josep
Lluís. 

En un moment difícil en la política catalana, on sembla 
difícil l'acostament entre líders i ciutadans, hem de 
prendre patró d'aquesta classe de política, que no s'ha 
allunyat mai de la realitat que viuen els ciutadans i 
ciutadanes, hem de saber liderar un projecte on les per
sones han de ser les reals protagonistes. 

Josep-Lluís, encara queden moltes classes magistrals, 
sobre economía, sobre estalvi de recursos, encara que
den molts pressupostos que fer, que revisar, i sobretot 
molts de projectes que encara guardes a les !libretes i 
carpetes, que bonament envejo, i que t'emplago a com
partir-les amb tots nosaltres per poder-les convertir de 
somni a realitat. 

Coma portaveu d'Esquerra Republicana de Catalunya, 
et convido a seguir treballant dur per tot alió que déiem 
durant la campanya electoral: 

"Més de mil anys enrere naixia un somni esperangador 
que portava el nom d'Ulldecona, avui el somni és ben 
viu, conservem-lo" 

Gracies Josep-Lluís. 
Núria Ventura, alcaldessa d'Ulldecona, tot i portar anys 

treballant pel poble, et tornem a donar la benvinguda al 
capdavant de l'Ajuntament. No et cal dir i repetir, que 
suposa el teu carrec, no caldra ja que !'experiencia ha 
demostrat que has estat a l'altura, és per aix6 que et 
confiem la nostra propia confian9a, i posem a la teva 
disposició el treball, i el coneixement, per dur a terme 
tates les tasques presents i futures que ens esperen. 

Amb aquest vot de confianga, m'agradaria ressaltar 
la serietat del nostre pacte, i segellar tates aquelles 
esquerdes que externament ens hagin pogut afectar, i 
deixeu-me abrir un paréntesi;" a tots aquells que m'han 
preguntat com de vegades podem tenir pensaments 
diferents dintre del mateix equip de govern, jo els hi die, 
i menys mal, jaque el preocupant, cree sincerament, 
seria que pensarem igual" aquesta és la magia d'un 
govern salid, la pluja d'idees i diversos punts de vista, 
per posar-los en comú, el dialeg i l'enteniment, per fer 
un front comú. Tanco parentesi. 

Ulldecona, ja no és una jove innocent, Ulldecona s'ha 
fet gran, i amb ella s'ha especialitzat la seva gestió, han 
desaparegut vells problemes, pero n'han sortit de nous 
que s'han convertit en autentics reptes, el nostre poble 
necessita ser alimentat, amb dosis de bona gestió, de 
generació de riquesa, de treball, de benestar social, i la 
nova situació económica global sera un nou repte a su
perar. 

Núria, la nova generació de polítics, ens haurem 
d'afrontar a tot aix6, i a moltes coses més, que potser 
els nostres antecessors ni s'ho pensaven. 1 aix6 per una 
banda ens pot crear certa preocupació, pero per l'altra 

ens ha de fer sentir més responsables, més preparats i 
rnés il·lusionats amb el treball que fem. 

Responsabilitat, ll·lusió i Preparació, ha de ser el que 
ha de prevaldre en la nostra estructura interna, sense la 
cohesió interdepartamental, sense la unió de tots els 
esforgos, serem incapagos de fer res, i n'estic segur, 
que tu, Núria, ho sabras liderar, i no sola, com ja he dit 
amb el suport de tot l'equip de govern, i no tan sois 
nostra, sinó també a tots els grups del consistori, que 
certament, han jugat un paper positiu en aquests 16 
mesas, i han sabut estar a !'altura. Us dono les gracies 
com a grup, per tot aquel! suport que ens heu donat, i 
pels vots d confianga en projectes importants, i us 
emplago a continuar-ha fent, amb responsabil itat i res
pecte. 

1 no podría acabar sense llengar un missatge a tota la 
població, a Ulldecona i barris, que continuen donant-nos 
suport, que siguin els nostres aliats, per cont inuar 
treballant junts, sabent que hi ha moltes coses al tinter, 
conscients de tots els problemes a solucionar, us demano 
paciencia, enteniment, i us estenem la ma a la 
participació per continuar construint aquest vell i bonic 
"passeig per la historia" 

Moltes gracies a tates i tots 
Visea Catalunya 
1 Visea Ulldecona" 
- Sra. Ventura: 
"Bon dia, buenos días, buna ziua, Sabahal Jir 
Us he saludat en quatre llengües diferents, catala, 

castella, romanes i arab. Estes són les llengües, i per 
este ordre, que més es parlen avui a Ulldecona, d'un 
total aproximadament de trenta. Avui vivim i convivim 
aquí 7.600 persones, de 52 nacionalitats diferents. Amb 
problemes, coma tot arreu, pero amb respecte i voluntat 
d'entendre'ns per part d'una gran majaría. 

Els canvis socials i económics que ha sofert Ulldecona 
en els darrers anys, a una velocitat difícil d'imaginar ta 
un temps, els hem assumit en naturalitat, en treball, des 
de l'Ajuntament fins a tots i cadascun deis ve'ins i ve'ines, 
tots hem fet esfor9os per fer possible una bona 
convivencia. Amb discreció diría jo, fent la feina pas a 
pas, sense molt de soroll, pero amb seguretat de saber 
on anern. 1 ara que ens trobem en una situació difícil, 
economicament parlant, en sortirem de la mateixa ma
nera, en treball, esfor9, dedicació, voluntat i confian9a. 
Estem ben preparats, tenim una economía de les més 
diversificades del territori i aix6 juga a favor nostre. Pero 
no ens hem de relaxar perqué no estem exempts de les 
dificultats globals. 

La base de la nostra economía ha deixat de ser 
!'agricultura i la pedra, tot i que mantenen un pes 
important, per ser-ho la indústria, de tota classe. Hem 
de continuar treballant en este camp, pero sobretot hem 
d'unir esforgos també per a continuar fent passos i 
treballar pels canvis pendents, com la millora i la 
modernització del sector serveis. En aquest punt, com 
en altres, és on la col.laboració de la iniciativa privada i 
la pública ha de ser estreta i el treball ha d'anar en la 
mateixa direcció. 

INFORMACIÓ MUNICIPAL 

La política, la cosa pública, és dirigir accions en 
benefici de la societat, del conjunt. 1 aix6 és el que fa 
malta gent inclús sense saber-ha. Des d'un delegat o 
delegada de cursen una aula de primaria o secundaria, 
des d'una persona membre d'una junta d'una entitat o 
associació, des deis presidents o presidentes d 'una 
comunitat de ve'ins, des del portaveu a l 'últim membre 
de qualsevol plataforma ciutadana ... Tots treballem pels 
altres, en majar o menor mesura, en defensa de la nostra 
ideología, i aix6, per a mi, és la verdadera POLÍTICA. 
Sempre hi ha pero, en tots aquests ambits o en els di
versos col· lectius profess ionals (siguen mestres, 
professors, metges, mossos o pagesos) gent que hi for
ma part amb altres interessos, potser sense vocació. 
Natros pero, els que ens dediquen a la política des deis 
Ajuntament o altres administracions, sortim als mitjans 
de comunicació amb més freqüéncia i, com que tot alió 
positiu sembla que no és notícia, la política ha acabat 
perdent prestigi. 

Sincerament penso que la única manera de recupe
rar-lo, aquest prestigi, és des de baix de tot de l'esglaó, 
des deis Ajuntaments, l'administració més próxima al 
ciutada, i, sobretot, en pobles com el nostre, en que tots 
ens coneixem. Més enlla inclús de la nostra gestió públi
ca, ens coneixem en el dia a dia des de fa anys. 

Tots sabeu l 'esfor9 i el treball, la dedicació i la 
constancia, que tenim els que avui estem aquí dalt, 
independentment de si som govern o oposició. Vull fer 
un reconeixement públic a la important tasca que tan 
els 13 regidors d'aquest ajuntament. Hem demostrat, que 
en qüestions importants per al futur d'Ulldecona, sabem 
posar-nos d'acord i anem tot a una, i aix6 també ajuda, 
i molt, a l'hora de fer créixer un poble. Tindre el suport 
de l'oposició en els grans temes, més enlla de les 
16giques d iscrepancies polítiques , ajuda a governar 
millar. 

Vull avu i també aprofitar per reivindicar les coses 
positives, que són moltes, els valors, de viure en un poble. 
En una societat com la d 'avui, és un plus en qualitat de 
vida poder-ha fer. Alió que teníem i tenim com a 
mancances, apoca poc ho anem superant. A Ulldecona, 
per exemple, s 'estan fent inversions molt importants, tant 
per part de l'Ajuntament com per part de la Generalitat i 
altres administracions, per poder disposar d 'uns serveis 
dignes, com ens mereixem. Podrem algun dia, estic 
conven9uda, igualar ciutats molt més grans en serveis, 
en canvi, ells a natros en tranquil ·litat, proximitat, 
seguretat, en qualitat de vida en definitiva, dubto que ho 
puguin fer. Hem d'intentar no perdre-ho. Alió que tenim 
bo ho hem de saber conservar. 

Avui, podem saber al moment el qué passa a Georg ia, 
Argentina o Marroc, pero no sabem i no ens preocupem 
del qué passa a la casa del costat o al carrer de dalt del 
nostre poble. En époques com la d'ara hi ha gent que 
s'ho esta passant malament, hi ha persones també que 
viuen soles, coma ve'ins, ens hauríem de preocupar per 
poder ajudar-nos mútuament. Aquesta proximitat, 
aquesta humanitat, són valors que estan en peril l 
d'extinció i que hauríem de poder salvar. 
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Entrant en coses més concretes, el pacte que vam 
signar l'any 2003 i revalidar el 2007 entre els cinc regidors 
del PSC i els 2 d'ERC marcava molt clarament un pro
grama de govern que estem executant al peu de la lletra. 
Podría semblar que tants canvis d'alcaldia bloquegen 
un ajuntament o paralitzen projectes importants. En el 
nostre cas, no va ser així en la passada legislatura i no 
ho sera tampoc en aquesta. Lluny d 'aixó, aquesta 
mateixa setmana, el ple ha encarregat quatre projectes 
de futur molt importants peral nostre poble. 

Es tracta de la creació de nou sol industrial, de la 
creació d'un centre de promoció económica, de la creació 
d'una zona lúdica d'aigua, i el desenvolupament del 
projecte del banc de terres. Fa poc aprovavem també la 
remodelació integral de la Murada de Baix. Repeteixo 
avui que la remodelació, arranjament i millora de carrers, 
sobretot del nucli antic, són obres de la maxima prioritat. 

Mentre uns projectes comencen el seu camí, altres ja 
quasi han acabat com anteriors fases de Valldepins, la 
rehabilitació de patrimoni historie com el Castell, el nou 
pavelló, el nou Centre de Salut o els contenidors soterrats 
que tot just s'acaben de posar en marxa, amb els 
problemes normals de qualsevol inici. Continua la 
rehabilitació del Teatre Municipal "Orfeó", les millares a 
l'Ermita i al Centre d 'lnterpretació de l'Art Rupestre, la 
inversió en patrimoni, hi ha també •en marxa diverses 
obres de subministrament de serveis basics a les 
Ventalles, Sant Joan del Pas i la Miliana (sigui aigua po
table, llum o clavegueram), o l'arranjament de carrers i 
places al Barrí Castell i els Valentins. 

Continuem i continuarem desenvolupant programes 

molt ambiciosos d'Atenció a les Persones, a.rea en que 
som pioners a nivell territorial, i també oferta cultural de 
qualitat i amb equipaments com cal. En un futur, amb 
nova biblioteca, amb arxiu municipal en condicions i amb 
l'Hotel d'Entitats que necessitem. És un resum molt i 
molt rapid a l'acció de govern, a tot alió en marxa, 
físicament o en tramitació administrativa. 

Més atenció a les persones, la millora de serveis, si
gui seguretat, educació, salut, formació o cultura, la 
millora d 'infraestructures, el desenvolupament i 
diversificació económica i la millora d'equipaments 
públics són els eixos de la nostra política. Amb un objectiu 
comú: un creixement en la nostra qualitat de vida i una 
bona convivencia. Per aconseguir-ho ens cal el treball 
de tots i tates. Ens cal sumar dia a dia i lluitar per un 
cierna millar. 

Finalment, m'agradaria agra"ir, molt sincerament, la 
feina deis companys regidors del PSC, Neus, Jose, 
Deme i Enrique. Als que tens més a prop moltes vegades 
és als que els dius menys aquestes coses i avui és una 
bona ocasió per fer-ho. També als membres de l'executiva 
local del partit, militants i simpatitzants, que ens recolzen 
en la nostra tasca diaria. 

Moltes gracies." 
1 no havent-hi cap altre assumpte de que tractar, la 

Sra. Presidenta dóna per finalitzada la sessió, essent 
les tretze hores i quinze minuts, i de tot el que s'ha tractat 
es formula la present acta de la qual , com a secretaria 
dono fe. 

L.:Alcaldessa, La secretaria acctal. , 

Resum acta de la Sessió Extraordinaria duta a terme pel Ple 
de l'Ajuntament d'Ulldecona el dia 3 de novembre de 2008 

Senyors Assistents: 
Presidenta: Sra. Núria Ventura i Brusca 
Regidors: Sr. Josep Lluís Millan Masdeu 
Sra. Neus Borras i Guardia 
Sr. Josep Rodrigo i Panisello 
Sr. Josep V. Alonso i Ortega 
Sr. Demetrio Querol i Pasalamar 
Sr. Enrique Edo i Castell 
Sr. Lluc Raga i Sauch 
Sra. Núria Balagué i Raga 
Sra. Josefina Salvatella i Martínez 
Sr. Celestí Hervas Picaza 
Sr. Javier Martínez Madrigal 
Sra. Isabel Salas i González 
Secretaria: 
Sra. Rosa Ma. Barceló Serrano 

(PSC-PM) 
(ERC-AM) 
(PSC-PM) 
(ERC-AM) 
(PSC-PM) 
(PSC-PM) 
(PSC-PM) 
(CIU) 
(CIU) 
(CIU) 
(UGI-FIC) 
(UGI-FIC) 
(PPC) 

Secció Inicial 
1. Aprovació de les actes de les sessions 

celebrades els dies 6 i 11 d'octubre de 2008 
VOTACIONS: SOTMESA A VOTACIÓ L

1
ACTA DEL DIA 6 D

1
OCTUBRE, 

S' APROVA PER UNANIMITAT DELS MEMBRES CONSISTORIAL$ 

PRESENTS, AMB LES MATISACIONS ESMENTADES. 

Sotmesa a votació l'acta del dia 11 d'octubre, s'aprova 
pel resultat següent: 

Vots afirmatius: 12 (GMPSC-PM, GMERC-AM, GMCIU, GMUGI-
FIC) 

Vots negatius: O 
Abstencions: 1 (GMPPC) 
Secció Resolutoria 
2. Conveni de Camins de la Mancomunitat de la 

Taula del Sénia - Ministeri MAMRM 
DICTAMEN CONEGUT: 

"Assumpte: Conveni de Camins de la Mancomunitat 
de la Tau la del Sénia - Ministeri MAMRM 

El día 16 de marc;: de 2007 es va signar un Protocol de 
camins entre el Ministeri d'Agricultura (ara, Ministeri de 
Medí Ambient, Medí Rural i Marí) i la Mancomunitat de la 
Taula del Sénia, per a la millora de camins rura ls 
municipals per un import de 13 milions d'euros a executar 
durant els anys 2008, 2009 i 2010, comprometent-se el 
Ministeri a aportar el 3.900.000 € cada una de les tres 
anualitats. 

Executats de forma satisfactoria els camins previstos 
al 2008, s'han redactat els Projectes de millora deis 
camins municipals a les províncies de Castelló, Tarragona 
y Teruel, any 2009, amb el detall següent: 

Castelló 10 municipis 2.175.189,78 € 
Tarragona 8 municipis 1.625.332,53 € 
Teruel 3 municipis 600.487,21 € 
TOTAL 21 municipis 4.401 .009,52 € 
Projectes que han estat aprovats per l'Assemblea de 

la Mancomunitat de 19/09/2008 i que segueixen tata la 
tramitació administrativa preceptiva. 

El projecte deis camins deis municipis catalans de la 
Mancomunitat per a l'exercici 2009 conté camins de 8 
pobles (Alcanar, Freginals, la Galera, Godall, Sant Caries 
de la Rapita, Santa Barbara, la Sénia i Ulldecona), el 
seu pressupost és de 1.625.332,53 € i esta signat per 
l'Enginyer Industrial Romuald Argany Bru. 

D'aquest projecte, els camins que estan dins del nostre 
terme i que són de titularitat o de gestió municipal són: 

Camí Benicarló (5.563 m.) i el seu import total és de 
219.439,50 €. 

Amb data 19/09/2008 l'Assemblea de la Mancomunitat 
va acordar que l'aportació municipal a l'obra tora del 14% 
de l'import total a cada municipi per tal de fer front a 
despeses de l 'any anterior i d'altres menors, tal i com 
s'explica en la carta del Gerent de data 07/10/2008. 

Pertal dones d'avan9ar al maxim l'execució d'aquestes 
obres, igual com taran la resta de municipis, el Ple de 
l'Ajuntament d'Ulldecona: 

ACORDA: 
1. Manifestar que aquest Ajuntament és el titular o 

s'encarrega de la gestió deis camins abans esmentats i 
que esta d 'acord en les obres a fer en execució del 
Projecte. 

2. Acceptar la part de la subvenció del Ministeri per a 
la millora deis mateixos: 194.458,58 €. 

3. Adquirir e l compromís d 'incloure en el seu 
Pressupost del 2009, la quantitat de 30.721,53 € . 1 que 
aquest importen metal·lic o el corresponent aval bancari 
s 'aportaran a la Mancomunitat en el mateix moment en 
que aquesta li reclami per a poder executar l'obra. 

4. Després d'executades les obres, un cop comprovat 
el seu bon estat i signada la certificació corresponent pel 
Técnic Director, l 'Ajuntament es fara carrec del seu 
manteniment futur. 

5. Notificar aquest acord a la Mancomunitat de la Tau la 
del Sénia: Oficina de Vinarós: PI. Sant Antoni, sin, 2n 
(Patronat de Turisme); 12500-Vinarós. 

6. Facultar a l'Alcaldessa pera l'execució d'aquest acord." 

fNFORMACIÓ MUNICIPAL 

Votacions: Sotmés a votació el d ictamen dalt transcrit, 
s 'aprova per unanimitat deis membres cons istorials 
presents. 

3. Aprovació del conveni de coHaboració per a la 
prestació de serveis deis alumnes treballadors del 
Taller d'Ocupació Catifells amb entitats públiques o 
a entitats o institucions sense anim de lucre 
DICTAMEN C ONEGUT: 

"Assumpte: Aprovació del conveni de col-laboració 
per á la prestació de serveis deis alumnes 
treballadors del Taller d'Ocupació Catifells amb 
entitats públiques o a entitats o institucions sense 
anim de lucre 

Que el Consell Comarcal del Montsia portara a terme 
un taller d'ocupació Catifells de l'especialitat de serveis 
d 'informació i atenció, regulat per l'Ordre del Departament 
de Treball TRE/220/202, de 23 de maig, des de desembre 
de 2008 fins a desembre de 2009. 

Que el Servei d 'Ocupació de Catalunya subvenciona 
aquest projecte, amb el cofinan9ament del Fons Social 
Europeu, adre9at a aconseguir la formació i la inserció 
laboral de les persones aturades que hi participen. 

Que les persones participants signaran un contracte 
de treball amb el Consell Comarcal del Montsia en el 
marc de la normativa del taller d'ocupació. Dins del pro
grama formatiu ocupacional esta previst que els alumnes 
treballadors prestin serveis en entitats públiques o en 
entitats o institucions sense anim de lucre, amb l'objectiu 
d'aconsegu ir una millar qualificació professional deis 
participants mitjan9ant el contacte directe amb les 
diferents realitats laborals de l'especialitat. 

Que l'Ajuntament d'Ulldecona té interés en col·laborar 
en aquestes tasques facilitant la prestació de serveis en 
el seu centre de treball, en els termes que s'acorden en 
el conveni que s'aprova. 

Ates que es considera necessari regular aquesta 
col-laboració mitjan9ant un conveni. 

Ates que l'adopció d'aquest acord implica una acció 
administrativa reservada al Ple segons l'art. 22 LRBRL 

Es propasa al ple l'adopció deis següents 
ACORDS: 
l. Aprovar el conveni abans esmentat, en els termes 

que figura incorporat en l'expedient administratiu. 
11. Facultar l'Alcaldessa per a tota actuació necessaria 

en vista a l'efectivitat del present acord, i en concret, per 
a la signatura del conveni aprovat." 

Votacions: Sotmés a votació el dictamen dalt transcrit, 
s 'aprova per unanimitat deis membres consistorials 
presents. 

4 . Aprovació del conveni de coordinació i 
coHaboració en materia de seguretat pública i policia 
entre el Departament d ' lnterior, Relacions 
lnstitucionals i Participació i 1' Ajuntament 
d'Ulldecona 
DICTAMEN CONEGUT: 

"Assumpte: Aprovació del conveni de coordinació 
i col-laboració en materia de seguretat pública i 
policia entre el Departament d'lnterior, relacions 
institucionals i part icipació i 1' Ajuntament 
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d'Ulldecona 
El desplegament de la Policia de Generalitat - Mossos 

d'Esquadra al municipi d 'Ulldecona, previst per al dia 1 
de novembre de 2008, segons l'acord de la Junta de 
Seguretat de Catalunya 3 de juny de 2003, aconsella 
assolir un sistema de seguretat de caracter global, que 
integri la diversitat de funcions deis cossos polic ials 
dependents de la Generalitat de Catalunya i de la 
corporació local. 

La vo luntat de les parts és aconsegui r la maxima 
cooperació i col ·laboració en l'execució de les funcions 
encomanades als cossos policials que depenen de tates 
dues administracions. 

En conseqüencia, aquest conveni té per objecte establir 
les bases, delimitar els serveis i f ixar els aspectes 
operatius per fer efectiva la cooperació i la coordinació 
esmentades, d'acord amb les clausules que s'estipulen 
a l'expedient. 

Ates que es considera necessari regu lar aquesta 
col·laboració mitjanyant un conveni. 

Ates que l'adopció d'aquest acord implica una acció 
administrativa reservada al Ple segons l'art. 22 LRBRL. 

Es propasa al ple l'adopció deis següents 
ACORDS: 
l. Aprovar el conveni abans esmentat, en els termes 

que figura incorporat en l'expedient administratiu. 
11. Facultar l'Alcaldessa pera tota actuació necessaria 

en vista a l'efectivitat del present acord, i en concret, per 
a la signatura del conveni aprovat." 

Votacions: Sotmes a votació el dictamen dalt transcrit, 
s 'aprova per unanimitat deis membres consistorials 
presents. 

5. Aprovació de l'annex per al 2008 al conveni de 
coHaboració entre el Code i I' Ajuntament d'Ulldecona 
pera la realització del servei de salubritat pública en 
el terme municipal d'Ulldecona 
DICTAMEN CONEGUT: 

"Assumpte: Aprovació de l'annex per al 2008 al 
conveni de col-laboració entre el Cod i I' Ajuntament 
d'Ulldecona pera la realització del servei de salubritat 
pública en el terme municipal d'Ulldecona 

Ates que l 'art. 25 de la llei 7/1985, de 2 d'abril , 
reguladora de les bases del regim local (en endavant 
LRBRL) reserva a les administracions municipals 
competencies subjectives en materia de protecció de la 
salubritat pública. 

Ates que en data 15 d 'abril de 1993 l'Ajuntament 
d 'Ulldecona va signar un conveni amb el CODE per a la 
prestació del servei de salubritat pública, en el qual es 
preveu que l'Ajuntament aportara una quantitat per a 
aquesta prestació del servei. 

Ates que la clausula tercera del conveni esmentat es
pec ifica que aquesta xifra podra ser actual itzada 
anualment mitjanyant un annex al conveni. 

Atés que l'adopció d 'aquest acord implica una acció 
administrativa reservada al ple segons l'art. 22 LRBRL. 

Per tot aixo es proposa al Ple l'adopció del següent 
ACORO: 
Aprovar l'annex peral 2008 al conveni de col·laboració 

entre el Cod i l'Ajuntament d'Ulldecona per a la realització 
del servei de salubritat pública en el terme municipal 
d'Ulldecona en els termes següents: 

"ANNEX PER A L 2 008 A L CONVENI DE 
COL.LABORACIÓ ENTRE EL CODE I L.:AJUNTAMENT 
D'ULLDECONA, PERA LA REALITZACIÓ DEL SERVEI 
DE SALUBRITAT PÚBLICA EN EL TERME MUNICIPAL 
D'ULLDECONA 

Ates que la clausula segona del conveni signat per a 
la prestació del servei de salubritat pública en el terme 
municipal d'Ulldecona, signat en data 15 d'abril de 1993, 
preveu que aquest Ajuntament ha d'aportar una quantitat 
pera la prestació del servei. 

Ates que la clausula tercera de l'esmentat conveni es
pecifica que aquesta xifra podra ser actualitzada 
anualment mitjarn;;:ant un annex al conveni. 

Ates que del CODE ha aprovat aplicar un increment 
del 5% als convenis amb les diverses administracions 
per a l'exercici 2008. 

L.:Ajuntament d'Ulldecona accepta aportar la quantitat 
de 3.604,85 €,pera la prestació d'aquest conveni durant 
l'any 2008 i que inclou les actuacions que figuren al 
corresponent expedient. 

lgualment, i d'acord amb el que disposa la clausula 
segona de l'esmentat conveni, l'Ajuntament d'Ulldecona 
accepta fer efectiu el 25% de la quantitat acordada en el 
moment de la signatura d 'aquest annex."" 

Votacions: Sotmés a votació el dictamen dalt transcrit, 
s'aprova pe.r unanimitat deis membres consistorials 
presents. 

6. Nomenament de representants de I' Ajuntament 
en altres organismes en els quals ha d'estar 
representat I' Ajuntament 
DICTAMEN CONEGUT: 

"Assumpte: Nomenament de representants de 
1' Ajuntament en altres organismes en els qua Is ha 
d'estar representat l'Ajuntament 

Donat que en data 11 de setembre de 2008, es va 
p rocedir a nomenar alcaldessa de l'Aj untame nt 
d'Ulldecona a la Sra. Núria Ventura i Brusca, és necessari 
ara modificar alguns deis representants de l'Ajuntament 
en els organismes en els quals ha d 'estar representat, a 
fi i efecte que es mantingui l'adequada representació en 
la composició. 

Per tot aixó, aquesta alcaldia, en ús de les atribucions 
que legalment té confer ides, propasa a l ple de 
l'ajuntament l'adopció del següent : 

ACORO: 
l. Nomenar representants de l'Ajuntament en els organs 

o entitats col·legiats següents els regidors que també 
s'indiquen a continuació: 

- Consorci peral desenvolupament del Baix Ebre i 
Montsia: 

Núria Ventura i Brusca 
- lnstitut Municipal d'Esports: 
Núria Ventura i Brusca, Presidenta 
Josep Lluís Millan i Masdeu, Vice-president 
Demetrio Querol i Pasalamar (PSC-PM) 
Josep Rodrigo i Panisello (ERC-AM) 

Lluc Josep Raga i Sauch (CIU) 
Javier Martínez i Madrigal (UGI-FIC) 
Isabel Salas i González (PPC) 
- lnstitut Municipal de Cultura: 
Núria Ventura i Brusca, Presidenta 
Enrique Edo Castell, Vice-president 
Demetrio Ouerol i Pasalamar (PSC-PM) 
Josep Lluís Millan i Masdeu (ERC-AM) 
Lluc Josep Raga Sauch (CIU) 
Celestí Hervas Picaza (UGI-FIC) 
Isabel Salas González (PPC) 
- Mancomunitat de la Tau la del Sénia: 
Núria Ventura i Brusca 
Suplent: Josep Llu ís Millan i Masdeu" 
Votacions: Sotmes a votació el dictamen dalt transcrit, 

s'aprova per unanimitat deis membres consistorials 
presents. 

7. Aprovació del plec de clausules particulars per 
a la contractació per procediment obert, atenent a 
!'oferta económicament més avantatjosa, amb diver
sos criteris d'adjudicació de l'obra Urbanització de 
la Murada de Baix. Acordar simultaniament la licitació 
d'aquest contracte 
DICTAMEN C ONEGUT: 

"Assumpte: Aprovació del plec de clausules 
particulars per a la contractació per procediment 
obert, atenent a !'oferta económicament més 
avantatjosa, amb diversos criteris d'adjudicació de 
l'obra Urbanització de la Murada de Baix. Acordar 
simultaniament la licitació d'aquest contracta. 

Vist l'expedient incoat per tramitar la contractació per 
proced iment obert mitjany ant concurs de l 'ob ra 
Urbanització de la Murada de Baix. 

Ates que l'esmentat projecte d'obra es va aprovar 
inicialment pel Ple Municipal de l'Ajuntament en data 7 
de juliol de 2008. 

Ates !'informe de secretaria i de l'arquitecte municipal 
sobre el procediment a seguir per a l'aprovació d'aquesta 
contractació, així com !'informe d'intervenció respecte a 
la consignació pressupostaria d'aquest projecte d'obra. 

Per tot aixo es propasa al Ple Municipal l'adopció deis 
següents 

ACORDS: 
l. Declarar com a forma de contractació de les obres 

abans esmentades el procediment obert, atenent a 
l'oferta economicament més avantatjosa, amb diversos 
criteris d'adjudicació. 

11. Aprovar el Plec de clausu les economiques 
administratives particulars pera la contractació mitjanyant 
procediment obert de l'obra urbanització de la Murada 
de Baix, ordenant la seva publicació en el BOP i DOGC, 
juntament amb l'anunci de licitació, per tal que en el 
termini de 26 dies naturals comptadors a part ir de 
l'endema de l'última publicació oficial puguin presentar
se les corresponents licitacions. 

111. Acordar simultaniament la licitació d'aquesta obra. 
IV. Desig nar com a membres de la Mesa de 

contractació , en base a l punt 1 O de la d ispos ic ió 
addicional segona de la Llei 30/2007, de 30 d 'octubre, 
de contractes del sector públic: 

INFORMACIÓ M UNICIPAL 

- Presidenta: Núria Ventura i Brusca, Alcaldessa de 
l'Ajuntament 

- Vocals: Josep Beltran Fuentes, Interventor de fons 
Ferran Bonanza Ouerol, arquitecte municipal 

Rosa Ma. Barceló Serrano, secretaria municipal 
- Secretaria : Maria Teresa Vidal Ferré, administrativa 
V. Facultar a la senyora Alcaldessa per signar quants 

documents siguin precisos per a l'execució d 'aquest 
acord. 

VI. Autoritzar la despesa amb carrec al pressupost de 
l'exercici de 2009." 

Votacions: Sotmés a votació el dictamen dalt transcrit, 
s'aprova per unanimitat deis membres cons istorials 
presents. 

8. Aprovació inicial del projecte baixa tensió refor
ma enllumenat públic a la urbanització del Molí de 
l'Om a Ulldecona 
D ICTAMEN C oNEGUT: 

"Assumpte: Aprovació inicial del projecte baixa 
tensió reforma enllumenat públic a la urbanització 
del Molí de l'Om a Ulldecona 

1. L'Ajuntament d'Ulldecona (Montsia) té inclosa en 
l'anualitat del Pla Únic d'Obres i Serveis de Catalunya 
(PUOSC) 2009, les obres que porten per títol "Reforma 
de l'enllumenat públic a la urbanització del Molí de l'Om". 

2. L.:enginyer industrial Sr. Agustí Domenech Romeu, 
per encarrec d'aquest Ajuntament, ha elaborat un projecte 
que porta per t ítol "Projecte baixa tens ió reforma 
enllumenat públic a la urbanització del Molí de l'Om a 
Ulldecona" l'import del pressu post d 'execució per 
contracta del qual ascendeix a la quantitat total de 
81 .958,26 € . 

3 . Aquest projecte té com a finalitat la millo ra de la 
instal·lació d'enllumenat públic de tota la urbanització del 
Molí de l'O m, inc loent llu minaries i quadre de 
comandament. 

4. Les actuacions consistirien en la substitució de tates 
les Ilumina.ríes existents a la urbanització per unes de 
noves adaptades als nous criteris de contaminació 
!luminosa, canviant els elements necessaris del quadre 
de comandament i control. 

5. Ates que el Ple Municipal és l'órgan competent per 
aprovar el projecte segons l'article 22.1 .ñ) de la llei 7/ 
1985, de 2 d'abril, reguladora de les bases del regim lo
cal. 

Per tot aixó es propasa al Ple Municipal l'adopció deis 
següents 

ACORDS: 
l. Aprovar inicialment el projecte baixa tensió reforma 

enllumenat públic a la urbanització del Molí de l 'Om a 
Ulldecona, l'import de l pressupost d 'execució per 
contracta del qual ascendeix a la quantitat total de 
81.958,25 € segons el següent detall: 
Concepta 
Execució material 
Despeses generals (13%) 
Benefic i industrial (6%) 
IVA (16%) 
TOTAL 

lmport 
59.372,83 € 

7.718,47 € 
3.562,37 € 

11.304,59 € 
81.958,26 € 
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11. Sotmetre aquest projecte a informació pública, amb 
publicació al BOP, al DOGC i al tauler d'anuncis, per tal 
que, en el termini de 30 dies habils, pugui ser consultada 
en els serveis tecnics d'aquesta corporació i es puguin 
formular les al·legacions pertinents., 

111. Disposar que, en cas de no produir-se cap al-legació, 
l'aprovació inicial esdevindra automaticament definitiva." 

Votacions: Sotmes a votació el dictamen dalt transcrit, 
s'aprova per unanimitat deis membres consistorials 
presents. 

9. Modificació del pressupost 7/2008. Suplement i/ 
o habilitació de credits amb base a la transferencia 
de credits de despeses 
DICTAMEN CONEGUT: 

"Assumpte: Modificació del pressupost 7/2008. 
Suplement i/o habilitació de crédits amb base a la 
transferencia de credits de despeses 

Vist que hi ha partides que no tenen suficient 
consignació per tal de fer front a les despeses que es 
preveu s'originen fins al final d'any i en canvi d'altres 
partides tenen una consignació que no sera necessari 
utilitzar. 

Ates que obra en l'expedient !'informe preceptiu de 
!'interventor segons el que disposa l'art. 177 del ROL 2/ 
2004, text refós de la llei 39/1988, de 28 de desembre, 
reguladora de les hisendes locals. 

Ates que la possibilitat material de l'expedient de 
suplements o concessió de credit extraordinari es regu
lada a l'esmentat art.177, en concreta l'apartat 4art. 

Per tot aixó es proposa al Ple l'adopció deis següents 
ACORDS: 
1. Aprovar inicialment la modificació del pressupost 7/ 

2008, en els termes que consta en l'expedient 
administratiu de suplement i/o habilitació de credits amb 
base a la transferencia de credits de despeses. 

2. Sotmetre l'expedient a informació pública mitjan9ant 
anunci en el BOPT, durant un termini de quinze dies, 
durant els quals els interessats poden examinar-lo i pre
sentar-hi reclamacions davant el ple. 

3. Si durant el termini esmentat no s'han presentat 
reclamacions l'aprovació inicial esdevindra definitiva." 

Votacions: Sotmés a votació el dictamen dalt transcrit, 
s'aprova pel resultat següent: 

Vots afirmatius: 7 (GMPSC-PM, GMERC-AM) 
Vots negatius: O 
Abstencions: 6 (GMCIU, GMUGI-FIC, GMPPC) 

10. Ratificació del decret de l'alcaldia de 16 
d'octubre de 2008, en el qual es presenten les 
al·legacions, al projecte "Emmagatzematge 
subterrani de gas natural Castor" i al corresponent 
estudi d'impacte ambiental 
DECRET CONEGUT: 

"Asunto: Presentación de alegaciones, al proyec
to" Almacenamiento subterráneo de gas natural Cas
tor" y al correspondiente estudio de impacto ambien
tal. 

Visto que en fecha 15 de septiembre de 2008 se nos 
trasladó por la Subdelegación del Gobierno en Castellón, 

un CD conteniendo el estudio de impacto ambiental de 
almacenamiento de Gas Natural del proyecto castor, con
cediéndonos 30 días hábiles para su examen y formula
ción de las observaciones que considerásemos oportu
nas, en base al Art. 9 del Real Decreto Legislativo 1 / 
2008, de 11 de enero, por el que se aprueba el texto 
refundido de la ley de Evaluación de Impacto Ambiental de 
Proyectos. 

Visto que en fecha 17/09/2008, se publicó en el BOE 
numero 225, que se sometía a información pública la 
solicitud de autorización administrativa y reconocimien
to de la utilidad pública de los proyectos de instalaciones 
"Almacenamiento subterráneo de Gas Natural Castor", 
y sus instalaciones auxiliares en la provincia de Castellón, 
así como su estudio de impacto ambiental, la concesión 
del dominio público marítimo terrestre para las instala
ciones marinas y la autorización ambiental integrada de 
la "planta de operaciones en tierra del almacenamiento 
subterráneo de gas Natural Castor" 

Visto que en sesión plenaria de 6 de octubre de 2008, 
el Pleno del Ayuntamiento acordó, entre otros acuerdos 
rechazar como parte interesada la nueva ubicación de la 
planta terrestre de almacenamiento de gas natural, y for
mular alegaciones a este trámite administrativo. 

Visto que la alcaldesa es competente para ejercer ac
ciones administrativas en supuestos de urgencia, según 
el artículo. 21 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, reguladora 
de las bases del régimen local. 

Por todo esto, 
HE RESUELTO: 
l. Formular dentro del plazo de información pública del 

Proyecto Castor, y del correspondiente estudio de im
pacto ambiental, las alegaciones que se anexan a este 
acuerdo. 

11. Dar cuenta al Pleno, en la próxima sesión que cele
bre, para su ratificación. 

Así lo manda y firma la Sra. Alcaldesa-Presidenta del 
Ayuntamiento de Ulldecona, Núria Ventura Brusca, a 
Ulldecona, el día dieciséis de octubre de dos mil ocho." 

Votacions: Sotmesa a votació la ratificació del decret 
dalt transcrit, s'aprova per unanimitat deis membres 
consistorials presents. 

Secció de Control 
11. Moció en favor de la delegació del vot, com a 

mesura per possibilitar els permisos de maternitat i 
paternitat deis carrecs electes. Moció presentada pel 
Grup Municipal Socialista 
Moc,ó CoNEGuoA: 

"MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA EN 
FAVOR DE LA DELEGACIÓ DEL VOT, COMA MESU
RA PER POSSIBILITAR ELS PERMISOS DE 
MATERNITAT I PATERNITAT DELS CARRECS 
ELECTES. 

La Llei Organica 3/2007, de 22 de mar9, pera la lgualtat 
efectiva de dones i homes ha suposat una fita histórica 
en la lluita per aconseguir la igualtat entre tetes les per
sones que composem la societat en que vivim, amb 
independencia del nostre genere. 

Aquesta llei, pero, reconeix determinats drets de for-

ma completa i en d'altres situacions empla9a als poders 
públics a promoure, analitzar i executar accions per tal 
d'aconseguir resultats en ambits on les circumstancies, 
o bé la normativa regu ladora, no permeten assolir 
l'objectiu d 'una forma immediata. 

Una d'aquestes situacions és a la que fa referencia la 
Disposición Final séptima de la LO 3/2007, quan 
assenyala que "a partir de la entrada en vigor de esta 
Ley, el Gobierno promoverá el acuerdo necesario para 
iniciar un proceso de modificación de la legislación vi
gente con el fin de posibilitar los permisos de materni
dad y paternidad de las personas que ostenten un cargo 
electo". 

A hores d'ara la legislació no ha estat adaptada, si 
més no en l'ambit local, tot i que en d 'altres, com és el 
cas del Parlament de Catalunya, mitjan9ant la reforma 
del seu Reglament ha permes a les diputades, que en 
situació de baixa per maternitat no puguin complir el deure 
d'assistir als debats i votacions, puguin delegar el voten 
un altre diputat o diputada (article 84). 

A l'ambit de l'Administració Local, és necessari enca
ra efectuar una delimitació o condicionament del caracter 
indelegable del vot de regidors i regidores que refereix 
l'article 99.5 del Reglamento de Organización, Funcio
namiento y Régimen Jurídico de los Entes Locales, per 
tal de permetre una solució similar. 

És per tot aixó que proposem al Ple de l'Ajuntament 
l'adopció deis següents acords: 

Primer.- Demanar al Govern de l'Estat que, d'acord 
amb alió que disposa la llei Organica 3/2007, de 22 de 
mar9 a la seva Disposició Final setena, promogui l'acord 
per tal de fer efectiu el dret de regidores i regidors que 
s'acollin a permisos de maternitat i paternitat, d'exercir 
la seva obligació de votar en els Plens de les 
Corporacions Locals, mitjan9ant la delegació en favor 
d'altres membres del Consistori. 

Segon.- Demanar també a tots els grups 
parlamentaris presents a les cambres legislatives que 
es predisposin amb la sensibilitat i receptivitat que recla
ma un consens suficient per assolir aquell objectiu. 

Tercer.- Adopta r el comprom ís d 'impulsar la 
modificació del Reglament Organic Municipal vigent a 
Ulldecona, en el moment que la normativa supramunicipal 
ho permeti, per tal de traslladar al nostre ambit local 
l'efectivitat immediata d'aquest dret. 

Quart.- Traslladar els anteriors acords a la Presidencia 
del Govern espanyol, a la Presidencia del Congrés deis 
Diputats i a la del Senat, a la Presidencia del Govern de 
la Generalitat de Catalunya i a la Presidencia del 
Parlament de Catalunya. " 

Votacions: Sotmesa a votació la meció dalt transcrita, 
s'aprova per unanimitat deis membres consistorials 
presents. 

12. Moció per territorialitzar el O, 7% de l'lmpost so
bre la Renda de les Persones Físiques que es desti
nen a finalitats d'interés social. Moció presentada pel 
Grup Municipal de Convergencia i Unió 
Moc1ó CoNEGUoA: 

"Moció per territorialitzar el 0,7% de I' lmpost so-
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bre la Renda de les Persones Físiques que es desti
nen a finalitats d' interés social. 

Moció que presenta el grup de Convergencia i Unió al 
ple d'aquesta corporació. 

Atesa la negativa del Govern de l'Estat Espanyol a 
territorialitzar el 0'7% de I' lmpost sobre la Renda de les 
Persones Físiques que es destina a finalitats d' interés 
social, demanda que es justifica, entre d'altres, per la 
possibilitat d' exercici de les competencies exclusives en 
materia d ' acció social i com també d ' associacions i 
fundacions per part de Catalunya, així com la garantia 
de dotació de recursos pera programes socia Is d' entitats 
d'ambit local i autonómic, I' efectivitat del principi de 
proximitat com element rector de la política social; i la 
vinculació de la recaptació i la distribució, i gaudi de re
cursos, per evitar la desincentivació que provoca la 
inexistencia d'aquesta relació. 

Ates que Catalunya és la més solidaria de tot el territori 
de 1' Estat pel qué fa a l'assignació tributaria de l'IRPF 
destinada a altres finalitats d'interés social i malgrat tot, 
la distancia entre el que es recapta a Catalunya i el que 
efect ivament es distribuei x és molt gran i , en 
conseqüencia, els ciutadans residents a Catalunya, po
den interpretar que no s'esta acomplint amb la seva 
voluntat, dones no es destina la part deis seus impostas 
que voluntariament determinen a les finalitats socials d' 
alla on resideixen. 

Ates que territorialitzar l'assignació tributaria de l'IRPF 
destinada a altres finalitats d'interés social no impedeix 
en cap cas a l'Estat dur a terme polítiques públiques 
d'igualtat per a l'efectiu exercici deis drets. Aquesta 
assignació no és l'únic instrument a través del qual l'Estat 
pot desenvolupar els seus objectius i materialitzar els 
seus valors. 1 a més, el tram del 0,7 té una autonomía 
conceptual i procedimental que va dirigit a la satisfacció 
de necessitats específiques de determinats col·lectius o 
al desenvolupament d'accions i objectius funcionals que 
les fac iliten . Aq ue sta autonomía conceptual i 
proced imental fa prec isament possible la seva 
territorialització. 

En relació als antecedents exposats els sotasignants 
proposem al ple l'adopció deis següents 

ACORDS 
Primer.- Instar a l'Ajuntament d 'Ulldecona qué 

requereixi al Govern de l'Estat que es procedeixi a la 
territorial ització per les Comunitats Autónomes deis re
cursos recaptats en l'assignació tributaria de l'IRPF des
tinada a altres finalitats d'interés social i a cedir a cada 
Comunitat un mínim del 50% de la recaptació que s'hagi 
obtingut de les declaracions efectuades en el seu territori, 
en concepte de l'esmentada assignació, garantint que 
els recursos corresponents a aquest t ram s iguin 
gestionats íntegrament pels respecti us governs 
autonómics." 

Segon.- Fer arribar copia d' aquest acord a: 
President del Govern de I' Estat Espanyol 
Ministra d' Educació, Política Social i Esports 
President de la Generalitat 
Grups parlamentaris de Parlament de Catalunya i de 
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les Corts Generals 
Tau la d' entitats del Tercer Sector." 
Votacions: Sotmés a votació el dictamen dalt transcrit, 

s'aprova pel resultat següent: 
Vots afirmatius: 12 (GMPSC-PM, GMERC-AM,GMCIU, GMUGI· 

FIC) 
Vots negatius: O 
Abstencions: 1 (GMPPC) 

13. Moció d'adhesió al Pacte d'Alcaldes contra el 
canvi climatic. Moció presentada pel Grup Municipal 
de Convergencia i Unió 
Moc1ó MODIFICADA: 

"Moció d'adhesió al Pacte d' Alcaldes contra el canvi 
climatic 

Moció que presenta el grup de CiU al ple d'aquesta 
corporació. 

ATES que el Grup lntergovernamental d 'Experts so
bre el Canvi Clima.tic ha confirmat que el canvi clima.tic 
és una realitat i que la utilització d'energia pera activitats 
humanes n'és responsable en gran part; 

ATES que la UE, el 9 de mar<; de 2007, va adoptar el 
paquet de mesures «Energía pera un món que canvia», 
amb el qual es comprometía de manera unilateral a reduir 
les emissions de CO2 un 20% abans del 2020, coma 
resultat d'un augment del 20% de !'eficiencia energética 
i una quota del 20% de fonts d'energia renovables en el 
mix energétic; 

ATES que el «Pla d'acció sobre eficiencia energética: 
realitzar el potencial» de la Unió Europea inclou com a 
prioritat la creació d'un Pacte entre Alcaldes; 

ATES que el Comité de les Regions de la UE subratlla 
la necessitat de sumar les forces locals i regionals, ja 
que la governanya multinivel! és un instrument eficient 
per potenciar l'eficacia de les mesures que s'han de 
prendre contra el canvi clima.tic, i per tant promou la 
participació de les regions en el Pacte entre Alcaldes; 

ATES que estem disposats a seguir les recomanacions 
de la Carta de Leipzig sobre Ciutats Europees 
Sostenibles, referents a la necessitat de millorar 
l'eficiéncia energética; 

ATES que coneixem !'existencia deis Compromisos 
d'Aalborg a la base de molts esforyos continus per a la 
sostenibilitat urbana i deis processos de l'Agenda 21 Lo
cal; 

ATES que reconeixem que els governs locals i 
regionals comparteixen amb els governs nacionals la 
responsabilitat de combatre l'escalfament global i s'hi han 
de comprometre amb independencia que també ho facin 
les altres parts implicades; 

ATES que les ciutats són responsables directes o 
indirectes (a través deis productes i serveis utilitzats pels 
seus habitants) de més de la meitat de les emissions de 
gases d'efecte hivernacle derivades de la utilització 
d'energia relacionada amb l'activitat humana; 

ATES que el compromís de la UE de reduir les 
emissions només podra assolir-se si els grups d'interés 
locals, els ciutadans i les seves agrupacions el 
comparteixen; 

ATES que els governs locals i regionals, en constituir 

la unitat administrativa més propera al ciutada, han de 
prendre la iniciativa i donar exemple; 

ATES que moltes de les mesures necessaries per 
afrontar el canvi clima.tic, relacionades amb la demanda 
energética i les fonts d'energia renovables, entren en 
l'ambit de les competéncies deis governs locals o bé no 
podrien dur-se a terme sense el suport polític deis 
governs locals; 

En relació als antecedents exposats els sotasignants 
proposem al Ple l'adopció deis següents 

ACORDS 
Primer.- Instar a l'ajuntament d'Ulldecona a superar 

els objectius establerts perla UE peral 2020, reduint les 
emissions de CO2 als nostres territoris respectius com a 
mínim el 20%, mitjanc:;ant la implementació d'un Pla 
d'acció per a l'energia sostenible, als sectors d'activitat 
en qué tinguem competéncies. El compromís i el pla 
d 'acció es ratificaran a través deis nostres procediments 
respectius. 

Segon.- Instar a l'ajuntament d'Ulldecona a preparar 
un inventari de les emissions que pugui servir coma línia 
de referencia com a fonament del Pla d'acció per a 
l'energia sostenible. 

Tercer.- Instar a l'ajuntament d'Ulldecona a lliurar el 
Pla d'acció per a l'energia sostenible durant l'any 2010-
2011. 

Ouart.- Sol·licitar a l'ajuntament d'Ulldecona que 
adapti les estructures del nostre municipi, incloent-hi 
l 'assignació de recursos humans suficients, per 
emprendre les mesures necessaries. 

Cinqué.- Promoure la mobilització de la societat civil 
perqué participi en el desenvolupament del pla d'acció, 
esbossant les polítiques i mesures necessaries per 
implementar i assolir els objectius del pla. Cada territori 
haura de redactar un pla d'acció i lliurar-lo al Secretariat 
del Pacte durant l'any següent a l'adhesió al Pacte. 

Sise.- Promoure l'organització de jornades dedicades 
a l'energia o al pacte entre ciutats, en cooperació amb la 
Comissió Europea i altres grups d'interés, per tal que els 
ciutadans puguin beneficiar-se directament de les 
oportunitats i deis avantatges que ofereix un ús més 
intel·ligent de l'energia, a més d'informar amb regularitat 
els mitjans de comunicació locals sobre els progressos 
del pla d'acció. 

Seté.- Instar a la Comissió Europea, al Govern de la 
Generalitat i al Govern Espanyol, que estableixin progra
mes de cooperació i estructures de suport coherents que 
ajudin els signataris a implementar els plans d'acció per 
a l'energia sostenible. 

Vuite.- Instar a la Comissió Europea, al Govern de la 
Generalitat i al Govern Espanyol, que considerin les 
activitats del Pacte com a prioritats deis seus programes 
respectius de suport i informin les ciutats i les facin par
ticipar en la preparació de polítiques i programes de 
finanyament que afectin l'ambit local en el marc deis seus 
objectius. 

Nové.- Instar a la Comissió Europea que negoci"i amb 
els agents financers per establir les facilitats de 
finarn;;:ament dirigides a afavorir la realització de les 

tasques incloses en els plans d'acció. 
Dese.- Instar al Govern de la Generalitat i al Govern 

espanyol, que facin participar els governs locals i 
regionals en la preparació i implementació deis plans 
d'acció nacionals pera !'eficiencia energética i deis plans 
d'acció nacionals pera les fonts d 'energia renovable. 

Onzé.- Comunicar l'adopció d'aquests acords a la 
Comissió Europea, al Govern de la Generalitat, al Govern 
espanyol." 

Votacions: Sotmesa a votació la moció dalt transcrita, 
s'aprova per unanimitat deis membres consistorials 
presents. 

14. Moció per prendre mesures a les corporacions 
locals davant la crisi económica actual. Moció pre
sentada pel Grup Municipal de Convergencia i Unió 
Moc1ó CoNEGUDA: 

"Moció per prendre mesures a les corporacions 
locals davant la crisi economica actual 

Meció que presenta el grup de CiU al ple d'aquesta 
corporació. 

Ates el greu deteriorament que experimenta en 
l'actualitat la situació económica, com a conseqüéncia 
de la incidencia de factors de caracter general i local, i 
que esta dibuixant un escenari socioeconomic complex 
i advers per la generalitat deis ciutadans i ciutadanes i 
també pel conjunt de les administracions públiques, en
tre elles l'Administració local , de la que aquest 
Ajuntament en forma part. 

Ates que en aquest escenari economic restrictiu que 
genera incerteses cara al futur i una percepció negativa 
entre la ciutadania, i tot i que les eines que l'Administració 
Local posseeix són limitades i parcials per combatre la 
crisis actual, també és cert i absolutament necessari que 
els ajuntaments podem posar en manca tot un seguit de 
mesures, que s'han de definir en la futura elaboració 
deis pressupostos i que tin~uin com a f inalitat la 
contenció de la despesa i que incloguin aspectes diver
sos de les despeses municipals com a compres, 
consums, transport, energía i personal, entre d'altres, i 
que s'adrecin a una racionalització de tots els recursos 
de qué disposa l'Ajuntament. 

Ates que les decisions que prengui la Corporació Mu
nicipal han de resultar coherents davant la situació 
económica abans esmentada i en especial han de ser
vir d'exemple que expressi aquesta necessitat de reduir 
la despesa i optimitzar els recursos públics en general. 

Atesa la necessitat, davant !'actual conjuntura 
económica, d 'adoptar una actitud de responsabilitat 
davant la ciutadania que expressi aquesta preocupació. 

En relació als antecedents exposats els sotasignants 
proposem al ple l'adopció deis següents 

ACORDS 
Primer.- Instar a l'Ajuntament d'Ulldecona a reduir la 

pressió fiscal mitjana del ciutada, tot incorporant a les 
ordenances fiscals de l'any 2009 un increment inferior a 
l'IPC en aquelles taxes i preus públics que sigui possible. 
Aquest increment global de les ordenances ha de 
permetre assegurar la suficiencia de recursos economics 
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per l'any 2009 i per tant, caldra combinar l'elaboració de 
les ordenances fiscals amb la redacció del pressupost 
per l'any 2009 i l'aplicació de les mesures de control de 
despeses. 

Segon.- Instar a l'Ajuntament d 'Ulldecona a incloure 
en les ordenances f iscals una serie de mesures 
d'excempcions i bonificacions als principals impostas i 
taxes per aquells col·lectius més afectats per la recessió 
económica. 

Teréer.- Sol·licitar a l'Ajuntament d'Ulldecona que 
faciliti el fraccionament del pagament de rebuts. 

Ouart.- Demanar a l'Ajuntament d'Ulldecona que 
congeli les despeses relatives a carrecs electes, grups 
municipals i personal eventual de confianya (sous, dietes 
d'assisténcia aorgans municipals, retribucions als grups, 
etc.) 

Cinqué.- Instar a l'Ajuntament d'Ulldecona a reduir 
la despesa de les partides de publicitat i propaganda, 
atencions protocola.ríes i testes ordinaries anuals, que 
permeti alliberar recursos ordinaris per aplicar-los en 
mesures socials i de suporta l'ocupació. 

Sisé.- Demanar a l'Ajuntament d'Ulldecona que es 
garanteixi la dotació suficient de treballadors socials i 
diplomats en educació social que cobreixin l'increment 
de les necessitats que sorgiran als serveis socials i 
permeti agilitzar l'aplicació de les prestacions garantides 
en la cartera de serveis socials 2008-2009. 

Sete.- Sol·licitar a l'Ajuntament d'Ulldecona que 
endegui, conjuntament amb la direcció de les escales i 
les AMPA's, programes de reciclatge deis !libres escolars 
que permetin reduir les despeses en la seva adquisició 
per al proper curs escolar. 

Vuite.- Instar a l'Ajuntament d'Ulldecona a realitzar 
un pacte d'inversions per legislatura per tal d'agilitzar 
l'execució de les inversions previstes, tant per l'any 2008 
com els següents, per tal d'evitar un endarreriment de 
les obres i els conseqüents encariments. 

Nove.- Demanar a l'Ajuntament d 'Ulldecona que 
potencff buscant la col·laboració d'altres administracions, 
els serveis d'ocupació del municipi que permeti als 
ciutadans disposar de suficients eines per a la recerca 
de feina, consultar una borsa d'ofertes i demandes de 
treball en la zona d'influéncia del municipi, facilitar tata 
la informació necessaria sobre autoocupació, formació 
ocupacional i professional. 

Dese.- Comunicar l'adopció d'aquests acords a tates 
aquelles entitats civils que sigui oportú. " 

Es retira de l'ordre del dia abans de passar a votació. 
15. Donació de Compte de les Resolucions de 

!'Alcalde i deis acords de la Junta de Govern Local. 
16. Precs i Preguntes. 
1 no havent-hi cap altre assumpte de que tractar, la 

Sra. Presidenta dóna per finalitzada la sessió , essent 
les vint-i-dos hores i quaranta-cinc minuts, i de tot el que 
s'ha tractat es formula la present acta de la qual, com a 
secretaria dono fe. 

L:Alcaldessa, 
La secretaria aceta!. , 
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Informació Municipal 
Horaris d'atenció al públic: 

EQUIP DE GOVERN 

Núria Ventura 
Alcaldessa d'Ulldecona 
Dimarts : de 10'30 a 14'00 hores. 
(Concertar visita previa trucant al 977 573 034) 

Josep-Lluís Millan 
Regidor de Dinamització Económica (Comerv, 
lndústria, Agricultura i Esport) 

Neus Borras 
Regidora de Benestar Social, Educació i Infancia 
Dimarts: de 10'00 a 14'00 hores. 
Dimecres: de 12'00 a 14'00 hores. 
Divendres : de 12'00 a 14'00 hores. 

Josep Rodrigo 
Regidor de Projecció Exterior, Turisme i Joventut 
Dimarts: d'11 '00 a 14'00 hores. 
Divendres: d'11 '00 a 14'00 hores. 

Jose Alonso 
Regidor de Governació, Serveis i Camins Rurals 
(Concertar visita previa trucant al 977 573 034) 

Enrique Edo 
Regidor de Cultura, Festes i Barris 
Dimarts: de 12'00 a 14'00 hores. 
Divendres: de 12'00 a 13'15 hores. 

ALTRES 

RETEN 
De dilluns a divendres, de 7'30 a 22'00 hores. 
Caps de setmana i festius, de 8'00 a 20'00 hores. 

OFICINES 
De dilluns a divendres, de 10'00 a 14'00 hores 
Els certificats del padró s'han de recollir al reten 
dos dies després de sol -licitar-los. 

SERVEIS TECNICS (URBANISME) 
De dilluns a divendres, de 10'00 a 14'00 hores 

ARQUITECTE MUNICIPAL 
Dilluns i dimecres, de 10'00 a 14'00 hores amb 
cita previa. 

BORSA DE TREBALL 
De dilluns a divendres, de 12'00 a 14'00 hores 

AJUTS I SUBVENCIONS PERA LA CREACIÓ 
D'EMPRESES 
De dilluns a divendres, de 12'00 a 14'00 hores 

REGISTRE CIVIL 
Dimarts, dimecres i dijous, de 10'00 a 12'00 
hores 
JUTJAT DE PAU 
Dilluns i dimecres, de 10'00 a 14'00 hores 
Els certificats s'han de demanar amb una 
setmana d'antelació. 

SERVEIS SOCIALS 
Dimarts, dimecres i divendres de 9'30 a 13'30 
hores. 
La resta de dies es podra accedir als Serveis 
Socials per entregar documentació. 

SÍNDICA DE GREUGES 
Dimarts i dijous, de 12'00 a 14'00 hores. 

RECAPTACIÓ (BASE) 
Dilluns, dimecres i dijous de 9'00 a 14'00 hores. 
Telefon directe: 977 721 161 

OFICINA DE TURISME 
De dimarts a divendres, de 9'00 a 14'00 hores. 
Dissabtes: de 10'00 a 14'00 hores (últim dissabte 
del mes tancat). 

BIBLIOTECA 
De dilluns a divendres, de 16'00 a 20'00 hores. 
Dijous i dissabte, de 10'30 a 13'00 hores 

DEIXALLERIA D'ULLDECONA 
Hivern: de dimarts a divendres de 16'00 a 19'00 
hores. Dissabtes, de 10'00 a 14'00 hores i de 16'00 
a 19'00 hores. 
Estiu: de dimarts a divendres de 16'00 a 20'00 
hores. Dissabtes, de 10'00 a 14'00 hores i de 16'00 
a 20'00 hores. 

PARC DE NADAL 

19e Pare Infantil de Nadal d'Ulldecona 
El 19é Pare de Nada! d'Ulldecona va abrir les seves 

portes el divendres dia 19 de desembre a les 16 h i va 
tancar les seves portes el dia 30 de desembre a les 20 h 
de la tarda. 

L'horari de funcionament del Pare ha estat des del 
mateix dia 19 fins al 30, excepte els dies 25 i 26 festius, 
en horari de 16 h a 20 h, excepte les vigílies de festa, és 
a dir el día 24 en qué es va tancar a les 19 h. 

La tematica del Pare d'aquest any ha esta! de Circ, 
perqué creiem que és una tematica que als nens i nenes 
agrada molt, ja que tots coneixem d'una forma o altra els 
personatges circ, els quals creen al nen/a un món de 
fantasía. 

Aquest any hem augmentat els espais amb la inclusió 
de la Pista Coberta, on es va realitzar un circuit de 
bicicletes, gestionats pels Freeriders (grup de joves que 
els hi agrada el món de les bicis) . 

Els dos espais que hem seguit mantenint són la carpa 
i el Casal Jove. A la carpa hem real itzat els diferents tallers 
de manualitats i els Jocs de Fira, on hi havia 2 tallers 
fixes de manualitats i 5 de Jocs de Fira que anaven 
canviant cada dia. 

Al Casal Jove, s'hi han realitzat activitats per a majors 
de 12 anys. Pensant que les activitats programades al 
Pavelló i a la carpa són més infantils, hem habilita! el 
Casal Jove per als joves augmentant així la infraestruc
tura del Pare Infanti l de Nada!. 

Després d 'alguns anys de parada el dia 27 de 
desembre es va realitzar la Nit Jove, la qual va tindre 
bastant d'éxit per part deis joves de 15 anys fins a 21 
anys, els quals van assaborir el Pare de forma nocturna, 
donan! als joves una alternativa d 'oci nocturn aquest 
Nada!. 

1 per finalitzar voldríem donar les gracies a tola la gen! 
que ha estat implicada en el Pare de Nada!, perqué sense 
tots vosaltres no hagués pogut ser possible: entitats, 
col·laboradors, voluntaris, monitors i especialment els 
serveis municipals formats pels electricistes, jardiners i 
brigada municipal. Una salutació i fins l'any vinent! 
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Més de mig segle darrere els bastidors .. 

Pere Sans ha dedicat tota la vida al foment del teatre 
amateur al capdavant de la direcció teatral del Centre 
Cultural i Recreatiu d'Ulldecona 

lmatges de tota una vida dedicada al teatre. / S. (ABANES Dimmes 14 de gener Pere Sans va rebre el premi Arlequí de teatre amateur perla seua llarga trajectoria. / S. CABANES 

ULLDECONA SOfla (:~b_an_e_s ---

Corría l'any 1932 quan, amb no
més 6 anys, el faldut Pere Sans pujava 
per primer cop als escenaris interpre
tant Jepet, un deis personatges de la 
comedia /oon de la Calma, de J. Manu
bens Vidal. "Era un xiquet amb molt 
d'exit, feia gracia a la gent i em tira
ven monedes", recordava Sans amb 
nostalgia. Ja aleshores Ulldecona era 
un deis pobles del territori amb més 
tradició teatrística. La guerra, pero, va 
aturar tota activitat cultural fins al co
menpment deis 40. "Vam deixar 
d'anar a escola i ja llavors el teatre 
va convertir-se pera mi un mitja per 
culturitzar-me i aprendre", segons 
ell. 

Acabada la guerra hi va haver un in
tent frustrat de fer renaixer 1' activitat 
teatral a la població, amb la creació 
d'una societat que es va haver de dis
soldre's al cap de poc temps. Tot i ai
xo, Pere Sans comen~a a dirigir teatre 
a instancies d'algunes entitats del po
ble. El 1947 .es crea el Centre Cultural i 
Recreatiu d'Ulldecona i, a partir del 
1956, Sans es fa carrec del grup de te
atre d'aquesta entitat. "Al principi 
érem poca gent i teníem molt po
ques obres". Sort e_n van tindre d~ ~a 
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bibliotecaria del poble, una gran afi
cionada al teatre que els va obrir les 
portes de 1' edifici i de mol tes de les 
obres que amagava. La niña de plata, 
El retablo de las maravillas, La dama del 
alba ... són només algunes de les que 
comencen a representar a !'epoca . . 

L'INICI DE L'OBERTURA "Cada cop 
teníem més exit i, encara-que sem
ble mentida, aixo em va comportar 
problemes", explicava el director tea
tral. 1 és que en aquel! temps, el regim 
de Franco no veia amb bons ulls que 
homens i dones fessen teatre junts. 
"Jo vaig voler canviar aixo i ho vaig 
aconseguir" . Tanmateix, Sans es va a 
haver de comprometre amb les mon
ges del poble i amb lotes les mares 
del poble a acompanyar les xiques, ca
sa per casa, abans de les 23.30 h, i així 
ho va fer. 

Cap als anys 60 Pere Sans entra en 
contacte arnb l'associació Fomento 
del Espectáculo Selecto "y Teatro Aso
ciación, més coneguda com a FESTA, 
una entitat dirigida per l'escriptor To
mas Roig, que tenia entre els seus ob
jectius fomentar el teatre en llengua 
catalana. "Vaig assistir a la junta ge
neral de Barcelona. Tota una odis
sea per a mi, que havia d'anar des 
d'Ulldecona en tren", recordava 

Sans. L' arribada a la reunió no va ser 
facil. Agents de la policía esperaven a 
la porta i amena(aven a qui entrava a 
empresonar-lo. "Quan van veure que 
havia vingut des d'Ulldecona es van 
quedar parats. De seguida vam es
tablir una molt bona relació amb la 
FESTA i, periodicarnent, ens envia
ven material". Ulldecona éomen~a a 
gaudir de les primeres obres en catala, 
d'autois del país i d'ambit internacio
nal: El retaule del flautista, L'ouca def 
senyor Esteve,La Guardia/a, Pe/ davant i 
pe/ darrere ... i aixo no va tardar a arri
bar a o·,ctes del regim. 

"Un dia, la policía es va presentar 
de paisa i, aba ns de comen~ar 1' o
bra, ens van fer parar. Deien que re
presentavem obres prohibides". A 
partir de llavors, un deis requisits per 
fer qualsevol representació era que 1' o
bra passés perla censura. Uns tramits 
que van alentir molt els assajos i van 
acabar per fer desistir molts deis ac-

. tors. "A partir de llavors, la gent que 
· vam quedar, vam decidir fer teatre 

forum", ésa dir, teatre llegit. Ho feien 
en ca~es particulars o associacions. A 
poc a poc aquestes representacions es 
van fer més popular.;, fins al punt que 
un d'aquests cops, l'últim, es va fer a 
la sala de l'ajuntament que havia aco
llit la presó. "Era impressionant, no 

. . 
cabia ni una agulla". Van representar 
El 'tintero, de Carlos Muñiz. "A partir 
de llavors la gent ens va dernanar 
que tornéssem a fer teatre repre
sentat. 1 així va ser. Mai no vam tor
nar a tindre cap problema". 1 fins 
avui. · 

PREMI A UNA TRAJECTORIA Di
mecres 14 de gener la Federació de 
Grups Teatrals Amateur.; de Teatre de 
Catalunya va atorgar-li el premi Arle
quí, dirigit a aquelles persones o enti
tats que més han defensat i treballat 
pel teatre amateur. Pere Sans ha sigut 
el director teatral del Centre Cultural i 
Recreatiu d'Ulldecona durant 51 anys. 
Durant tot aquest temps ha d~t 
117 obres, de més de 60 autor.; dife
rents. Obres que ha dut arreu de la 
geografia catalana. 1 també ha escam
pat la tradició teatral pels pobles del 
voltant. També va ser director de La 
Passió d'Ulldecona, president de I' As
sociació de Defensa Forestal i regidor 
durant vuit anys a I' Ajuntament. 

Amb 82 anys continua llegint obres 
noves, ja en compta més de 1 .000, 
amb la mateixa il-lusió del prime~: 
"he de donar les grades al teatre 
per la seua magia i per tot el que 
m'ha aportat". ■ 

Orfeó Ulldeconenc 
L.:Orfeó ulldeconenc continuant ambles variades activitats 

culturals i musicals, dutes a terme des del mes de setembre 
fins al desembre de 2008, i de les que es dóna puntual compte 
a la Revista "Ulldecona", per a coneixement de socis i afec
cionats en general. 

El diumenge 21 de setembre es va fer el típic Dinar de !'Ermita 
(dit de "Caramelles"), per als cantaires, acompanyants, socis i 
particulars que s'hi van valer afegir. Ens vam reunir unes 60 
persones, amb una degustació de "musclos" previa, picades 
diverses i paella que va ser del gust de tothom, així com les 
postres i el "cremat" fet pels especialistes. 

Va resultar una gran diada a la que el bon temps va acom
panyar i, a la que no van faltar els cants, per a fer-la millar i 
amb el desig de fins l'any que ve. 

En el marc de la XVI II Fira de Sant Lluc, i en J'acte cultural 
de la mateixa, va tenir lloc el dissabte día 18 d'octubre de 
2008 al Teatre "Orfeó Montsiá" a les 20,00 hores, la XXV 
Trobada de Corals de la Tardar amb la participació de la CO
RAL MARANATA de Romanía, composta per ciutadans 
immigrants, que pertanyen a l'Església Evangélica, i que viuen 
a les comarques del Maestrat, Plana de Castelló, Terres de 
l'Ebre i que tenen el Centre a Alcanar, dirigits pel Mestre 
DORIN IANCU, amb un ampli i espectacular repertori de 
Glories i Lloances. També va afegir-se a la Trobada la CO
RAL DE SANT PERE del GRAU DE CASTELLÓ que ens va 
tornar la visita de l'any passat i que va fer una magnífica 
interpretació de diverses peces conegudes, acaban! amb 
can¡;;ons de la seva terra, dirigits pel mestre Miquel Miralles. 
L.:Orfeó Tortosí també ens va honorar amb la seva presencia 
amb una gran actuació molt ajustada i adient, dirigit pel mestre 
Rossend Aymí. 1 per completar l'acte, el nostre Orfeó 
ulldeconenc, saviament dirigit per Dolors Sanjuán, amb un 
repertori molt cuidat. Acabant l'acte amb dues peces de Cant 
Comú de lotes les Corals, destacan! l'himne "el Cant a la 
Senyera", dirigit per Dolors. 

Es dóna la feli¡;; circumstáncia que en aquest mateix acte 
tots els orfeonistes li van retre un merescut homenatge a la 
nostra Dolors Sanjuán, perqué es complien 25 anys com a 
Directora de l'Orfeó, per tant es van fer uns emotius i destacats 
parlaments i uns regals com a record de l'acte. 

Al finalitzar i al local deis Jubilats es va fer un sopar fred de 
viandes diverses i dol¡;;os per a tots els participants. Ens va 
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quedar a tots un gran record de l'acte per la quantitat i qualitat 
de les corals participants. 

Dissabte dia 22 de novembre de 2008, dia de Santa Cecília, 
Patrona de la Música, es van reunir a l'Església totes les 
Entitats musicals del poble com són : Banda de Música, 
Rossinyols del Montsiá, Coral Parroquial i l'Orfeó per assistir 
a les 19,00 hores a una Missa en la que intervenen totes les 
Entitats. Comen¡;;a l'Orfeó amb el Cant d'entrada "Canticorum 
lubilo", seguint la Missa els Rossinyols i la Coral Parroquial, i 
duran! la Comunió la Banda de Música, i al final Orfeó i Ban
da cantant els "Goigs de Santa Cecília". 

Quan vam acabar ens vam dirigir amb els cotxes a la ve'ina 
població de Godall, on estava prevista l'actuació conjunta al 
local del Centre Municipal, amb la magnífica Agrupació Mu
sical Banda de Godall per motiu del XXV aniversari de la 
mateixa. La primera part va ser Concert a carrec de l'Orfeó, 
dirigit per Dolors, i la segona l'actuació de la Banda, dirigida 
pel nostre convilatá Fernando José Guarch Bordes i amb una 
tercera part i última, conjuntament Banda i Orfeó, amb varíes 
peces destacant el fragment de "Carmina Bu rana" (Fortuna 
lmperatrix) i l'himne de Godall com a cloenda. 

L.:actuació cal dir que va ser molt destacada i llu'ida, de 
gran qualitat i amb grans aplaudiments del públic que omplia 
a vessar el Centre. A !'acabar vam ser obsequiats amb un 
assortist d'entrepans, viandes salades i dol¡;;os molt al gust 
de tothom. 

Dissabte día 29 de novembre de 2008 i en un conegut 
Restaurant es va celebrar el sopar anual per als orfeonistes i 
parelles que aquest any tenia un doble motiu, com a sopar 
de Santa Cecília i com agra'iment a tots els que van col·laborar 
en les tasques de la barra de testes de 2007, pel seu treball 
esfor¡;;at i sacrificat. Va resultar una vetllada molt bona amb 
harmonía i sana gresca. 

Dissabte dia 20 de desembre de 2008, invitats per la Coral 
"Juan Ramón Herrero" de Castelló, vam anar en autobús a 
aferir un Concert de Nadales a l'Església del Col·legi Ntra. 
Sra. de la Consolació de la Capital de la Plana, juntament 
amb la Coral Santa Llúcia del Perelló (Baix Ebre), la Coral 
Polifón ica Benicarlanda de Benicarló (Maestral) i la Coral 
"Vicent Ripollés" de Castelló. Toles cinc Corals vam aferir lo 
més selecte de les Nadales amb gran exit de públic i artístic, 
acaban! amb el Cant Comú, tots alhora, amb el típic "Nadal 
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Blanc". Al finalitzar ens van obsequiar amb un bon sopar en 
un Restaurant amb espectacle inclós. Ens van fer sentir molt 
cómodes i bé. 

Diumenge día 21 de desembre de 2008 a la Casa de Cultu
ra com tots els anys, a les 20,00 hores van tenir lloc les XXII 
Jornades Músic-Nadalenques, com a Concert de Nadales, 
conjuntament amb l'Agrupació Banda de Música de Godall, a 
fi de completar les actuacions de l'any 2008. La primera part 
va ser la Cantada típica de Nadales a cárrec de l'Orteó, dirigits 
com sempre per Dolors Sanjuán, i la segona part amb la sempre 
extraordinaria col·laboració de la Banda de Godall, sáviament 
dirigida pel convilata Fernando José Guarch Bordes, amb uns 
temes molt bonics i ajustats tenint en compte la joventut deis 
seus membres. La tercera part va constar de Banda i Orfeó 
amb el conegut fragment de "Carmina Burana" i el "Nadal 
Blanc", dirigits per Fernando Guarch. La vetllada va tenir un 
resultat artístic molt bo pels llargs aplaudiments del públic que 
amplia a vessar la Casa de Cultura í també per als orteonistes 
un motiu de goig pel debut d'un nou cantaire a la corda deis 
baixos, en Joan Francesc. Després es va aferir un sortit de 
viandes i dolc;:os, típics de Nada!, pera tots els participants als 
Claustres de l'Ajuntament. 

Des del día 19 de desembre fins al 30, i en la celebracíó 
del XIX Pare de Nada!, l'Orfeó també ha col ·laborat 
voluntariament amb els dos dies assignats, el dilluns 22 i 

JOV ENTUT 

AUGMENT CONSIDERABLE DE LES 
CONSULTES AL PUNT D'INFORMACIÓ JUVENIL 

Duran! aquest any 2008 les consultes al Punt d'lnformació 
Juvenil han augmentat de forma considerable. Durant l'any 2007 
el Punt va rebre 56 consultes, aquest any 2008 hem rebut 258 
consultes. El 35% de les consultes han estat sobre l'Habitatge, 
ajudes al lloguer i compra d'habitatge de protecció oficial. Un 
33% han estat consultes sobre cursos de formació, com són 
Curs de Monitor de lleure, Curs d'lnformática, cursos d'esports ... 
i l'altre 32% han estat consultes de salut, oci i cultura. 

Veient aquestes dades podem dir que el Punt d' lnformació 
Juvenil Faldut, és un punt de referencia a la població en tots 
els temes que afecten els joves. 

CURS DE MONITOR DE 
LLEURE INFANTIUJUVENIL 

Ulldecona organitzara el proper estiu (de 1'11 al 28 de uuliol) 
el seu propi Curs de Monitor de Lleure, per tant tata aquella 
gent que estigui interessada en inscriure's que passi pel Punt 
d'lnformació Juvenil de 16 h a 20 h de dilluns a divendres i de 
9 ha 13 h els dissabtes. El preu del curs són 171 € que s'hauran 
de pagar en el moment d'inscriure's. L.'.Ajuntament d'Ulldecona 
subvencionará a aquelles persones que durant les activitats 
del Pare de Nada!,@ Lúdic i Cuca facin de voluntáries. 

EL DIA 29 DE DESEMBRE, 
ÉS VA REALITZAR LA PRESENTACIÓ 
DELS BUCS D' ASSAIG 

Ulldecona sempre ha estat un poble amb molta tradició 

INFANCIA 

LA CASTANYADA A LA LUDOTECA 
Des del dimarts dia 28 d'Octubre els nens i nenes de la 

ludoteca han fet diverses activitats relacionades amb la 
castanyada . El dimarts van realitzar el barret de la 
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dimarts 23, realitzant la tasca del "forn de pa" que tant d'éxit 
té entre la mainada. 

1 donem avui per acabat aquest resum d'activitats de l'últim 
quadrimestre de 2008, encoratjant a tots els que vulguin ve
nir a cantar que seran ben rebuts, jaque ens ho passem molt 
bé. Ens omple de felicitat aquest any ambla incorporació de 
dues noves cantaires i un cantaire. 

Finalment, agra"im a tots els que escolten els nostres 
concerts perqué la seva presencia ens dóna forc;:a per conti
nuar, i aprofitem per desitjar un Prósper any 2009 a tothom. 

La Junta Directiva 

Premis del 
XXI Concurs de Narrativa 

1 r Premi MÓN MÓBIL 
Caries Pujalte Vizcaíno 
Av. Barceloneta, 3, 1 r B 
43895 L.'.Ampolla 
2n Premi LA MESTRA 
Remei Romanos Madriles 
C/ Teniente Flamesta, 48, 1 r 1 a 
08028 Barcelona 
3r Premi CONFESSIONS D'UNA IMMIGRANT 
Ramon G. Reverter 
C/ Ramon das Neves, 48, 1 r 4a 
43540 St. Caries de la Rapita 

musical, jaque ha hagut époques que fins a 20 grups con
formaven el panorama musical (fa 1 o anys). Aquests grups 
de música sempre han tingut un mateix problema; en qu in 
lloc assajarem? Molts d 'aquests grups han desaparegut 
perla falta de mitjans per tal de desenvolupar la seva mú
sica. 

Ara Ulldecona té uns 10 grups musicals, els quals alguns 
assagen a un lloc anomenat la "lechera", un local que no 
compleix les condicions optimes per a aquesta activitat, altres 
grups assagen en magatzems particulars, i altres no poden 
assajar perqué no tenen lloc. 

Aquest fet ens ha fet plantejar la possibilitat de condicio
nar un local per tal de poder real itzar les tasques de bues 
d'assaig. El local escollit ha estat l'antic edifici de la Creu 
Roja, un edifici el qual ara estava parcialment en desús. És 
un espai gran apartat de la població , amb una zona 
d'aparcament molt gran i amb una infraestructura molt 
adequada per desenvolupar aquest projecte. 

El día 29 de desembre a les 20 h al Casal Jove, es va 
realitzar la Presentació deis Bues d'Assaig amb l'assisténcia 
de tots els grups de música locals. Durant la presentació, a 
carrec de Josep Rodrigo, regidor de Joventut, els grups van 
poder veure els plánols deis futurs bues d 'assaig i fer 
suggeriments al respecte. 

S 'espera que les obres comencin aviat i que per a final 
d 'any puguem comptar amb el nou equipament. 

castanyada, el dijous els nens van realitzar uns panellets molt 
bons i el divendres dia 31 d'Octubre van venir les castanyeres 
per tal de repartir castanyes a tots els nens i nenes de la 
Ludoteca. 
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~ Biblioteca Popular d'Ulldecona 
f~ Informació, notícies, novetats i activitats 
Vols rebre informació de la biblioteca al teu 

correu electronic? 
Envia un correu a biblioteca@ulldecona.cat amb 

l'assumpte informació biblioteca i et mantindrem 

informat de notícies, activitats i novetats. 

Vols renovar el préstec d'un document sense 
venir a la biblioteca? 

Envia un correu a biblioteca@ulldecona.cat amb 

l 'assumpte Renovació préstec i si no ha estat 

sol·licitat per un altre usuari te'I renovarem. 
Vols fer-te el carnet? 
Vine a la biblioteca o ompli el formulari de la pagina 

web http://www.ulldecona.org/niv2.php?id=232 i al 
cap de dos dies ja pots passar a recollir- lo a la bi

blioteca. 

Durant l'any 2008 ... 
• Ha estat oberta 285 dies. 
• Ha rebut 13.113 visitants. 
• La mitjana d'usuaris visitants diaris és de 46 . 

usuaris/dia. 
• Hem tingut un total de 4.926 usuaris d'lnternet. 
• S'han connectat a la xarxa a través del servei 

Wifi 170 usuaris. 
• Ha prestat un total de 21.408 documents. Aixó 

rep resenta que cada habita nt s'h a endut 

documents 2,83. 
• La mitjana de documents prestats diariament és 

de 75 documents/dia. 
• Concretament s 'han deixat en préstec: 8.726 

!libres, 1.349 publicacions periodiques, 1.316 
Ens vols suggerir la compra d'algun docu- enregistraments sonors, 9.494 audiovisuals, 360 

ment? 
Vine a la biblioteca o omple el formulari de la 

pagina web http://www.ul ldecona. org/niv2. 

php?id=230 i ens l'envies. 
Tots aquests serveis els podras trobar a la pagina 

web de la biblioteca http://www.ulldecona.org/seccio/ 

biblioteca a l'apartat Serveis en línia. 

ACTIVITATS FEBRER-JUNY 2009 

13 febrer: Taller de mascares de Carnaval a les 

18 h. 

27 mar9: Contes de l'eterna primavera a carrec 

de Rat Cebrian a les 18 h. 

23 abril: Sant Jordi. Bibl ioteca móbil a la plaga 

de l'Església. 

12 maig: Con tes infantils a carrec de Caries 

Alcoy a les 18 h. 

Del 18 al 30 maig: Exposició setmana ll ibre in

fantil i juvenil. 

27 maig: Presentació exposició. 

19 juny: Contes del desert ardent a carrec 

d'Angels Querol a les 18 h. 

26 juny: Contes de viatges per a conéixer món 

a carrec de Caries Alcoy, a les 20 h. (sessió pera 

adults). 

documents electronics, 159 partitures impreses 

i 4 mapes. 
• Ha rebut un increment de 2.896 documents 

nous. 
• Compta amb 2.347 socis. S'han fet 251 noves 

inscripcions de carnets de lector. La mitjana men

sual és de 20 carnets. 
• Disposa d'un fons total de 30.500 documents 

que representen 4 volums per cada habitant. 
DistribuHs de la següent manera 22.112 llibres, 
2. 717 revistes, 1.567 enregistraments sonors, 
2.503 audiovisuals, 472 documents electronics i 
1.129 en altres suports (mapes, fullets, etc.) 

• S'han realitzat un total de 37 activitats repartides 

de la següent manera: 2 exposicions, 1 O hores del 
conte, 9 visites escolars, 2 presentacions, 1 
concurs, 5 tallers, 6 reunions del grup de lectu
ra, 1 xerrada, 1 projecció. 

HORARI 
De dilluns a divendres de 16 a 20 h. 

Dijous i dissabte de 10:30 a 13 h. 
Plaga Diputació, 8 - 43550 ULLDECONA 

Tel. 977 720 305 

http://www.ulldecona.org/niv2.php?id=230 
biblioteca@ulldecona.cat 

-41 -



CULTURA 

Banda de Música d'Ulldecona 

El futur de la Banda 

Després d 'un estiu farcit d'actuacions comenc;a una 
nova temporada de la Banda. Els xiquets i xiquetes han 
tornat a l'escola i la Banda comern;:a a preparar nou 
repertori per als concerts d'aquesta temporada. 

Sortida de tardor 
El passat mes d'octubre es va celebrar a Villalba deis 

Ares la XXVII Trobada anual de bandes de la Federació 
de Bandes de Catalunya. La nostra Banda va partici
par a la cercavila juntament amb altres agrupacions 
musicals. 

Festes de Santa Cecília 
Com és tradicional, la Banda de Música va organitzar 

tot un seguit d'actes en commemoració de la nostra pa
trona Santa Cecília. 

La festa va comenc;ar el dissabte 8 de novembre amb 
el tradicional berenar per als xiquets i xiquetes de l'escola 
de música. Es va celebrar un concurs de dibuix per triar 
la portada de l'agenda peral curs vinent i un conta contes. 

El dissabte 15 de novembre es va celebrar el concert 
en honor a la Patrona al Teatre Municipal. 

La primera part del concert va anar a carrec de la Ban
da de l'Escola, sota la nova direcció 
de Josep Verge i Lluís. Van interpre
tar Sesame Streetde J. Raposo, The 
Pink Panter de H. Manzini i James 
Bondamb arranjament de Johan de 
Meij. 

A la mitja part es va fer el lliura
ment de diplomes i instruments als 
alumnes de l'escola. 

Tot seguit es va homenatjar el 
músic de més edat del poble, el Sr. 
Antonio Doménech i Ferré, així com 
el músic en actiu amb més de 15 
anys a l'Entitat, el Sr. Camil Burato i 
Vizcarro. 

Es va lliurar una fotografía de re
cord al mestre director de la Ban
da de l 'Escola And reu Roi g i 
Fabregat en reconeixement a la 
seva tasca al capdavant de la Ban-

da de l'Escola i un record als membres de la Junta 
sortint en reconeixement perla seva dedicació a l'En
titat. 

Sens dubte, el moment més emotiu de la vetllada va 
ser l'homenatge a l'abanderat sortint el Sr. Ramon Vidal i 
Arbona. Tots els membres de la Banda en peu i el públic, 
van oferir un calorós aplaudiment en agra"iment als 26 
anys durant els quals ha portat la bandera alla on la Ban
da ha actual. 

A la segona part del concert, la Banda de Música, diri
gida pel mestre director Joan Nadal i Girona, ens va in
terpretar quatre peces: El pasdoble Consuelo Ciscar de 
Ferrer Ferran, el poema simfonic Magallanes també de 
Ferrer Ferran, la coneguda obertura de la sarsuela El 
Tambor de Granaderos de Ruperto Chapí i el pasdoble 
gallee Puenteareas de R. Soutullo. 

El concert va ser tot un éxit, tant d'assisténcia de públic 
com perla qualitat d'interpretació de les Bandes. 

Els actes de celebració de Santa Cecília van concloure 
el día 22 de novembre amb la cercavila de la Banda 
acompanyant la imatge de la patrona des de la casa del 
majoral sortint, Joan Vidal i Reverté, fins l'església 
Parroquial de Sant Lluc, on es va celebrar la missa so-

lemne en honor a la Patrona. En acabar, es va traslladar 
la Patrona a casa del Majoral 2009, Oriol Lázaro i Castell. 

Concert de Nadal 
El concert de Nadal d'aquest any va constar de dues 

parts. A la primera part, el protagonisme el van assumir 
els alumnes de l'escola. Van actuar la coral infantil, el 
grup de saxos, un quartet de tubes, un sextet de trompes, 
un grup de clarinets, la fanfarria, un grup de percussió i la 
Banda Infantil de l'Escola, dirigida per Andreu Roig. 

A la mitja part del concert es van lliurar els pins als 
nous músics incorporats aquest any i el pin de plata en 
reconeixement als 25 anys de dedicació a la Banda als 
músics Siseo García, Fernando Guarch i Francesc 
Lavega. 

A la segona part, la Banda de Música, dirigida per Joan 
Nadal, va interpretar el pasdoble "Agüero" de J. Franco i 
"La Divina Comedia" (lnfern, Purgatori, Ascensió i Paradís) 
de R.W. Smith. A més d'aquest repertori, la Banda ens va 
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obsequiar amb dues propines: "La Barcarola" de Jacques 
Offenbach i la tradicional "Marxa Radetzky" de Johann 
Strauss. 

Escola de música 
Ha comenc;at el nou curs amb un notable increment 

d'alumnes respecte al curs anterior. Aquest any, disset 
alumnes han comenc;at els seus estudis d'instrument. 

El passat mes de desembre es van fer les audicions de 
Nadal, on els alumnes van poder mostrar a familiars i 
amics les seves habilitats adquirides. 

Finalment, volem destacar l'éxit d'una de les activitats 
de l'escola que també esta oberta als socis. Es tracta de 
l'assisténcia al Concert de Reis a l'Auditori de Barcelona 
el passat dia 4 de gener. L'Orquestra Simfónica de Bar
celona i Nacional de Catalunya (OBC) dirigida per Cristó
bal Soler, va interpretar obres de Berlioz, Rossini, Mas
senet, Suppé, J. Strauss i Bizet. Els alumnes de l'escola i 
socis van gaudir d 'un concert extraordinari. 
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Associació de Jubilats i Pensionistes d'Ulldecona i 
Barris (Montsia) 

Setembre 2008 
Festa de la nostra Patrona la Verge de la Pietat. 
A l'Ermita aquest dia com és costum es va fer 

arrós pera tothom qui volgués anar a buscar-lo. 
Al nostre Casal , havíem convidat a tots els 

socis, a que s'apuntessin pera participar en esta 
festa menjant la paella tots junts aquí al Casal. 

S'hi van apuntar 150 i en el seu moment es 
van anar a buscar les paelles a l 'Ermita (com 
podeu vore a les fotos) i en bona harmonia varem 
celebrar-ha passant un dia molt joiós. 

Ara tot esperant l'any que ve ANY DE OUIN
OUENNALS, demanem a la Nostra Mare i Patro
na la Verge de la Pietat ens guardi i ens concedeixi 
que ho puguem tornar a celebrar. 

COL.LABORACIONS 

Tic tac 
Detrás de la ventana 
Detrás de la ventana 
Se pasa la abuela 
Muchas, muchas horas 
Con una cazuela 
Llena de pastillas 
Para la tristeza 
Que le suponía 
El desdén, la pereza 
De sus cuatro hijos 
De sus ocho nietas 
Que vivían todos 
Sin callos ni grietas 
A media manzana 

De santa Conciencia 
Ella recordaba 
El bautizo, la escuela 
Los juegos, las risas 
Las noches en vela 
Tomando pastillas 
Para la viruela 
Eso les decía 
Por si el bicho cuela 
Qué tiempos aquellos 
Alegre, despierta 
Siempre generosa 
Con la mano abierta 

Per Xavi Gauxachs 

Detrás de la ventana 
Se murió "Manuela" 
Solita, doblando 
Un trozo de tela 
Entonces corrieron 
A ponerle velas 
Preciosas, hermosas 
Eran las esquelas. 

Lo que yo les cuento 
¿ Es cuento o novela? 
Perder la memoria 
A veces consuela 

CULTURA 

mare jove / ocrílic collage sobre tela / 40 x 10 cm 

xavier molina 
exposició d 'olis i acríl ics 

casa de cultura d'Ulldecona 
del 9 d'abril al 3 de maig de 2009 

hororis: diumenges i festius 12-14 i 19-21 h / dissobtes i dies laborables: 19 - 21 h 

ou boul de mes voyoges / mili< sobre lelo / 80 x 80 cm 



INFORMACIÓ LOCAL 

ANY 2009 

GENER 
OL OM DC OJ OV DS DO 

1 2 3 4 

5 6 7 8 9 10 11 

12 13 14 15 16 17 18 

19 20 21 22 23 24 25 

26 'ZT 28 29 30 31 

ABRIL 
OL OM OC OJ OV OS DO 

1 2 3 4 5 

6 7 8 9 10 11 12 

13 14 15 16 17 18 19 

20 21 22 23 24 25 26 

'ZT 28 29 30 

JULIOL 
OL OM OC OJ OV OS DO 

1 2 3 4 5 

6 7 8 9 10 11 12 

13 14 15 16 17 18 19 

20 21 22 23 24 25 26 

'ZT 28 29 30 31 

OCTUBRE 
OL DM OC DJ OV OS DO 

1 3 
5 6 7 8 9 10 11 

12 13 14 15 16 17 18 

19 20 21 22 23 24 

26 'ZT 28 29 30 31 

--- FARMACIA VILADOT 
C/ MAJOR 
TEL. 977 720 031 

FEBRER 
OL OM OC DJ OV os DO 

1 

2 3 4 5 6 7 8 

9 10 11 2 13 14 1 

16 17 18 19 20 21 22 

23 24 25 26 'ZT 28 

MAIG 
OL OM DC OJ OV os DO 

1 2 3 

4 5 6 7 8 9 1 

11 12 13 14 15 16 17 

18 19 20 21 22 23 24 

25 26 'ZT 28 29 30 31 

AGOST 
OL OM OC OJ DV os DO 

1 2 

3 4 5 6 7 8 9 

10 11 12 13 14 15 16 

17 18 19 20 21 22 

24 25 26 'ZT 28 29 30 

31 

NOVEMBRE 
OL OM OC OJ OV os DO 

1 

3 4 5 6 7 8 

10 
16 17 

23 24 

11 12 13 14 15 

18 19 20 21 22 

25 26 'ZT 28 29 

FARMACIA PIO PUIG 
SANT LLUC, 34 
TEL. 977 720 161 
TEL. URGENCIES 
630 217 002 

MAR~ 
OL OM oc OJ OV os DO 

1 

2 3 4 5 6 7 8 

9 10 11 12 · 13 14 15 

16 17 18 19 20 21 22 

23 24 25 26 %1 28 29 

30 31 

JUNY 
OL OM oc OJ OV os DO 

1 2 3 4 5 6 7 

8 9 10 11 12 13 14 

15 16 17 18 19 20 21 

22 23 24 25 26 'ZT 28 

29 30 

SETEMBRE 
OL OM oc OJ OV os DO 

1 2 3 4 5 6 

8 9 10 11 12 13 

14 15 16 17 18 19 20 

21 22 23 24 25 26 'ZT 

28 29 30 

DESEMBRE 
DL OM 

1 

7 8 
14 15 

21 22 

28 29 

oc DJ OV os DO 

2 3 4 5 

9 10 11 12 13 

16 17 18 19 20 

~ 25 26 'ZT 

30 31 

FARMACIA RITA SOLER 
PLAl;A SALES I FERRÉ, 7 
TEL. 977 720 913 
TEL. URGENCIES 
630 217 002 

HORARI DE LES FARMÁCIES: (De Dilluns a Dissabte al matí) 

MATÍ: 9:00 A 13:30 h HORARI DIUMENGES I FESTIUS: 

TARDA: 17:00 A 20:30 h MATÍ: 11:00 A 14:00 h. 

Dissabte tarda romandra oberta la farmacia que estigui de guardia, de 18:00 a 20:00 h 
Urgéncies amb recepta trucar al teléfon d'urgéncies de la farmacia de guardia 

Obertura 

Esta preparada ja !'obertura del nou pavelló d'esports 
d'Ulldecona. Com es pot veure a les fotografíes ja esta 
instal·lat i preparat tot l 'equipament de la sala de 
musculació. Hi ha un total de 13 aparells, 4 de cardio -1 
cinta de córrer, 2 el·líptiques i 1 bicicleta- i 9 aparells de 
musculació -4 per a treballar el tren inferior i 6 per a 
treballar tots els músculs del tren superior-, a part de 2 
bancs inclinats i pesos lliures. 

També esta preparat el torn d 'accés amb control 
biométric (empremta digital), el sistema informa.tic, les 
oficines i la consergeria, i s'esta treballant en l'adequació 
de la zona SPA i en la compra del material esportiu 
necessari pera les activitats. Tenim també ja 12 bicicletes 
de spinning, i som centre oficial SPINNING, que ens 
permetra aferir l'activitat amb total garantía (a les Terres 
de l'Ebre solament hi ha dos centres oficials SPINNING, 
a Tortosa i ara també a Ulldecona). 

Quan obri rem la instal·lació al públic deixarem un marge 
de dies pera que la gent pugui observar, analitzar, pregun
tar tot el que faci falta i decidir quina activitat dirigida li agra
da més o que realment li és més convenient -per edat, per 
prescripció médica, per disponibilitat horaria ... 

ESPORTS 

La gent que ho desitgi pot portar el tríptic degudament 
omplert (o la fulla d'inscripció que va sortir a l'última re
vista d 'informació local) a l'Ajuntament, i si no disposa de 
full d'inscripció pot passar a recollir-ne un. A partir del dia 
26 de gener es podran formalitzar ja les inscripcions a 
les oficines del mateix pavelló d'esports, en horari de 9'00 
a 14'00 h. 

Per a més informació podeu trucar al 977 721 305, o 
enviar les vostres consultes i/o suggeréncies a 
pavello@ulldecona.cat 
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El Sud també existeix, Adam Raga 
Un any més la festa deis amics d'Adam "El Sud També Existeix" ha estat un éxit en la seva quinzena 

edició. 130 comensals es van reunir perqué Adam pogués donar les gra.cies a marques, patrocinadors i 
amics en un immillorable ambient. Entre els presents la diputada al Parlament de Catalunya i alcaldessa 
d'Ulldecona, la Sra. Núria Ventura, Narcís Cases de Hebo, José María Pibernat de GasGas, Jordi Tabella 
de Riello, Santi Querol de Maderfibra i president del moto-club Morella, Jordi Tarrés, Bruno Camozzi 13 
vegades campió de Franc;a i col·laborador de l'equip d'Adam i molts més. Els amics de la Vall d 'Uixo, igual 
que Adam afeccionats als toros, li van fer lliurament de l'impressionant bust del toro "Ermita". 

ESPORTS 
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Caminant pel Nepal i les muntanyes de l'Himalaia 
"Namaste". 

Nepal és un país petit, de 800 km. de llarg i 200 d'ample, 
situat entre l'Índia i el Tíbet (Xina). El 65% de la seva superficie 
són muntanyes. Va des deis 100 mts. d'altura sobre el nivell 
del mar a la regió del Terai, fins als 8.848 mts. de l'Everest (el 
cim més alt de la Terra). Aixó genera una incre'ible diversitat 
ecológica, variada flora i fauna. 

Al Nepal el gel i les fredes muntanyes contrasta amb la 
xafugor de la planura india. Aquí on tot és grandiositat, resulta 
que també és un deis pa'isos més pobres de la Terra. Una 
dotzena de governs corruptes i inútíls durant els últims 20 anys 
han frenat el seu desenvolupament. 

El cara.cter deis nepalesos és simpa.tic i obert. Predomina la 
religió hindú (provinent de l'Índia) i la budista (des de l'assetjat 
Tíbet). La gran diversitat de grups étnics, l'a'illament geogra.fic 
i moltes llengües tan difícil generalitzar sobre el poble nepalés. 

Kathmandú, la capital, és un lloc embriagador, asombrós i 
agotador. Ple de palaus, pagodes, "stupas", ciutats medievals 
com Bhaktapur o el centre de Patan ... tot un museu a l'aire 
lliure on es pot estar perfectament una setmana impregnant, 
mai millor dit, de la seva cultura. 

1EI "trekking" és ba.sicament fer un camí a peu, més o menys 
difícil, seguint el ritme del Sol. Caminar és la forma més hu
mana de recórrer el món, la que porta a un contacte més íntim 
amb tot el que ens envolta. Recórrer la natura, lluny del món 
urba., és una de les activitats més estimulants que coneixo, 
plena d' intenses sensacions on les coses aparentment 
senzilles saben millor que mai. 

El trekking (o trek) ben fet és una marxa pausada entre la 
geografía natural i humana de l'Himala.ia, també un viatge in
terior que ajuda a descobrir les coses importants de la vida, 
pero sobretot, les que no ho són ... 

1Després de !'época de pluges (els monsons) és el millor 
moment per visitar Nepal, jaque els dies són clars i les vistes 
nitides. 

Duran! !'octubre de 2007 vaig fer el trek de l'Everest, i durant 
el novembre, junt amb Núria, vam fer el de l'Annapurna. 

Es fa difícil explicar aquests dos mesos tan intensos en 
poques línies peró us !aré un petit resum: 
Trekkings de l'Everest i la vall de Gokyo: 

Paisatges espectaculars, pura natura i espirítualítat. És la 
ruta més cla.ssica del Nepal i la millor forma d'entrar en contacte 
ambla cultura Sherpa que viuen en la regió del Solu Khumbu. 

Quina experiencia més gratifican! juntar-se amb els habitants 
de la zona í arribar a peu a pobles remots i a la base deis 
grans pies de l'Himaláia. Els senders han esta! utilitzats durant 
segles. Cada dia de trek és normal el fluir deis habitants de la 
zona pels senders, on abunden els poblats cada pocs kms., i 
és on es pernocta. l..'.única ambició diaria que es té és un menjar 
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calent i una senzilla habitació per estendre el sac de dormir al 
final del dia. 

Amb un emocionan! vol des de Kathmandú a Lukla, s'acun;a 
una setmana el trajecte i el panorama des de !'aire de la cadena 
muntanyosa és extraordinari. Se remunta la vall del riu Dudh 
Kosi, creuant-lo per diferents ponts penjants í oscil.lants fins 
al poble més importan! de la vall, Namche Bazaar, ja dins el 
Pare Nacional de Sagarmatha. Es passa per Khumjung, 
Pheriche, Dingboche, que són poblets als peus d'enormes 
muntanyes, plenes de glaciars i seracs penjats, crestes 
nevades i morrenes interminables. 

"Chortens", els blocs on esta escrit escolpit a la pedra el 
ca.ntic budista (om maní padme hum), colorides banderoles 
tibetanes i molinets d'oració girant i escampant-les al vent, 
són habituals en tota la ruta. 

El monasteri de Tengboche, protegit pel gran pie de l'Ama 
Dablam. El Kantenga, el lmjaTse, Taboche, Cholatse, Lobuche, 
Pumori. .. la !lista de muntanyes entre sís i set mil metres és 
molt extensa, i entre ells destaca el Nuptse, Lhotse o el Cho
Oyu, jade 8.000 mts. 

S'arriba fins als 5.545 mts. del Kala Pattar, un petit cim amb 
vistes espectaculars de l'Everest, vora el camp base. Aquí es 
passa una freda nit en Gorak Shep a 5.160 m. entre els yaks i 
.. . el Yetí? 

El noms auténtics de l'Everest són: en ti beta es diu 
Chomolangma (deessa mare de l'univers) i en nepalés és 
Sagarmartha (cella de l'ocea.). 

Peral retorn vaig canviar de camí fent el trek de la vall de 
Gokyo a l'inrevés, i així contemplar altres cares de les 
muntanyes, com nombrosos llacs, en una ruta menys 
massificada que la de l'Everest. Poblets com Machermo, Dole, 
Phortse Tenga i anar perdent altura fins retornar a Namche 
Bazar i a Lukla. 

Trekkings deis Annapurnes i del Santuari: 
L'Himala.ia, frontera natura l entre el Tíbet i Nepal, fa 

d'immensa barrera a les torrencials pluges que cada any durant 
el monsó inunden de vida el sudest asía.tic. El vessant nord té 
un paisatge aspre i a.rid, mentre que el sud és un esclat de 
vegetació tropical. Normalment s'han de fer molts de kms. per 
poder vore les dues cares del paisatge, pero la posició a'illada 
del massis de l'Annapurna al sud de la línia principal de 
muntanyes, permet disfrutar aquest contrast sense cobri r 
distancies desproporcionades o canviar de país. 

Aixo fa d'aquest trek una de les caminates més boniques i 
freqüentades del planeta, i la més popular del país, amb vistes 
de vuit mils com l'Annapurna, Dhaulagiri, o Manaslu, i que 
supera un col l de quasi 5.500 mts. 

Aquesta zona és una a.rea protegida on els pobles han 
unificat esforgos per oferir als visitants uns serveis molt més 
que dignes, amb unes comoditats quasi impensables en un 
indret tan a'illat de la moderna civilització. 

Tota la ruta també esta molt humanitzada, i permet entrar 
en contacte amb diferents cultures : Tamangs, Manangis, 
Thakhalis, Gurungs o Tibetans. 

Des de Kathmandú se surt amb un destartalat autobús. Les 
vistes per la carretera són espectaculars i el tránsit. . . realment 
caotic! 

Des de Besisahar, ja a peu, es remunta tota la llarga vall del 
riu Marsyangdi , a cops oberta i ampla, a cops tancada i 
vertiginosa. El riu es creua molts cops per ponts penjants fets 
de grans cables d'acer. Molts de camps d'arrós i cereals, 
vegetació tropical, !largues cascades laterals, podem observar 
els prímers dies. 

ESPORTS 

Apareixen els "maní" o pedres sagrades i les acolorides 
manifestacions de la cultura budista. 

Amb la visió deis primers 7.000 apareixen boscos de 
confieres, rododendres i grans esllavissades provocades per 
les allaus. 

Pobles com Tal, Chame, Pisang, Manang, Marpha, són 
d'obligada visita, dins ells estan els lodges (hostals), més o menys 
senzills. També la pujada fins l'lce Lake en un dia. 

En tots els treks d'altura és necessa.ria una bona aclimatació 
per evitar problemes derivats de !'altitud. 

Per la vall de Muktinath, un cop passat el coll de Thorung
La, desapareix la vegetació, és desértic. Seguint el curs del 
riu Kali Gandaki, on bufen forts vents, que és la vall més 
profunda de la Terra i1s'esfonsa entre dues muntanyes de 8.000 
mts. (actualment s'esta. construint una complicada carretera 
fins a Jomsom). 

Petites basses d'aigües termals i infinits escalons en la 
pujada a Gorepani, magnífics boscos i boira. És popular pujar 
al proper cim de Deurali (Poon Híll) per admirar la sortida de 
Sol sobre els Annapurnes .. . i altres pies com el Gangapurna, 
Chulu, Tilicho, Nilgiri, Tukuche, la !lista és immensa. 

També vam tenir dues trobades ambla guerrilla "maoista", 
que t'exigeixen el pagament d'un impost revolucionarí per poder 
continuar caminant. 

Vam empalmar amb el trek del Santuari, una superba 
excursió de varis dies que es dirigeix al centre del massís deis 
Annapurnes : un magnífic amfiteatre d'una magnitud 
impressionant. Es puja per una encaixonada vall entre el Hiun 
Chuli i el bell Machhapuchhare (muntanya sagrada que no es 
permet escalar). En la major part d'aquesta ruta el camí són 
escalons de pedra, ja que puja pel recte ... Poblets com 
Dhampus, Chhomrong o Bamboo, fins al camp base de 
l'Annapurna I a 4.150 mts. (va ser el primer vuit mil a ser pujat 
per l'home). 

De retorn, es troba de nou les valls tropicals, els conreus i 
la carretera asfaltada que posa ti al trek. Qué millor lloc que la 
ciutat de Pokhara per reposar uns dies admiran! l'Himaláia 
nedant o remant pel llac Phewa. · 

Aquests són els treks més populars, peró quasi totes les 14 
muntanyes de 8.000 mis. que hi ha al món tenen el seu trek 
circular o d'aproximació als Camps base (des d'on es comenga 
la pujada fins al cim). 

1Volta Everest+Gokyo: 15 dies, uns 160 km. i 16.000 mts. 
de desnivel!. 

Volta Annapurnes+Santuari : 23 dies, uns 31 O km. i 31 .000 
mts. de desnivel!. 

1 és que caminant es pot arribar tan lluny comen qualsevol 
altre mitja .. . només es necessita més temps!!! 

Namaste l (hola i adéu en nepalés). 
David Tomas 
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Escotes Esportives Municipals 2008-2009 
Informació d'activitats 

DES DE L'INSTITUT MUNICIPAL D 'ESPORTS US 
INFORMEM DE LES ACTIVITATS DE LES ESCOLES 
ESPORTIVES MUNICIPALS PROGRAMADES PER AL 
CURS (2008/2009). 

AQUESTES ESTAN ADRE<;ADES ALS ALUMNES A 
PARTIR D'EDUCACIÓ INFANTIL P-5 FINS A SEGON DE 
BATXILLERAT, ESTAN ORGANITZADE PER LJNSTITUT 
MUNICIPAL D' ESPORTS, LA REGIDORIA D' ESPORTS 
DE L.'. AJUNTAMENT D'ULLDECONA, 1 ELS CENTRES 
D'ENSENYAMENT CEIP RAMÓN Y CAJAL, L'.IES MA_
NUEL SALES I FERRÉ, A MÉS DE LA COL·LABORACIO 
DEL CLUB ESPORTIU DINAMIC'S, 1 LES AMPES DEL 
CEIP RAMON Y CAJAL I L.: IES MANUEL SALES 1 

FERRÉ. 

LES ESCOLES ESPORTIVES MUNICIPALS TENEN 
COM A OBJECTE EL PROPICIAR L'.APRENENTATGE 
DE LES TÉCNIQUES BÁSIQUES ESPORTIVES EL 
DESENVOLUPAMENT DE LES QUALITATS FÍSIQUES 1 
EL PERFECCIONAMENT I RENDIMENT ESPORTIU. 
AIXÍ MATEIX, APROFITAR L'.ESPORT COMA MEDI, PER 
ACONSEGUIR LA FORMACIÓ INTEGRAL DE LA PER
SONA O DE L'.ESPORTISTA, PROPORCIONANT-LI EL~ 
MIT JANS NECESSARIS, PER A L'ADQUISICIO 
D'HÁBITS SALUDABLES I POSITIUS PEL SEU FUTUR. 

ACTIVITATS: 
JOCS ESPORTIUS ESCOLARS DE CATALUNYA I PLA 
CATALÁ DE L.'. ESPORT A L'.ESCOLA 

DURACIÓ: OCTUBRE 2008 A MAIG 2009 

INICI: 1 D'OCTUBRE DE 2008 

ENTRENAMENTS: DE DILLUNS A DIVENDRES (DE 
15 '30 A 22'30) 

COMPETICIONS INTERNES: DISSABTES AL MATI 

COMPETICIONS EXTERNES: DISSABTES AL MATI 
(JEEC) 

RELACIÓ D'INSCRITS 
Id Nom Cognoms 

ALBERT VIDAL FORCADELL 
2 YURII MUDRIAK 
3 PAULA GIRONA GAUXACHS 
4 JOSEP CASTELL QUERALT 
5 ANNA POMADA BORDES 
6 PAU SUBIRATS MARTÍNEZ 
7 MARTÍ HERRERA GÓMEZ 
8 JORDI RIBA FERRÉ 
9 GUILLEM PUJOL TOMÁS 

1 O VÍCTOR MANUEL PEREZ TIZON 
11 SOPHIE VAN GIERSBERGEN 
12 ALBERT BLASCO ROSET 
13 CARLOS SANCHEZ LABERNIA 
14 MERITXELL BENITO VILLARRASO 
15 JOSEP CASTELL LLEIXA 
16 ALEX GÜELL VILLAR 
17 ADRIÁN RUÍZ ARJONA 
18 WILLIAM SZEIBERT 
19 JORDI GUAL GARCIA 
20 MIREIA GUAL GARCIA 
21 ADELINA DARABAN 
22 MIHAELA ANDREEA DOBRIN 
23 FREDY ALBERTO ACEVERO RIOS 
24 DIDAC FIBLA ESCOTO 
25 ALBA FORNER MOLINOS 
26 TONI SANCHES GERÓNIMO 
27 DANIEL SANCHES GERÓNIMO 
28 JORDI RODRÍGUEZ BELTRAN 
29 MARC FERRERES ZARAGOZA 
30 JUAN QUEROL AGUSTÍ 
31 PAU SORLÍ SANTAMARIA 
32 ONA SORLÍ SANTAMARIA 
33 JOAN CALLAR ISA MILLAN 
34 MIQUEL CALLARISA MILLAN 
35 ASHLY ROMERO AYVAR 
36 DAVID CALLARISA RODRIGO 
37 ALBERT BRUSCA MANCHON 
38 CARINA ITARTE GRAJALES 
39 AURELIA GEORGINA CALDARARIU 
40 ADRIAN COSTI CALDARARIU 
41 PEP JERÓNIMO BOTE 
42 MAXIMILIAN VON WIETERSHEIM 
43 IZAN ROMERO TORRES 
44 ÁLEX PASALAMAR SERRANO 
45 LAIA NOS FABREGAT 
46 FERRAN JOSE MARESMA 
47 FERRAN OLLÉ LLUCH 
48 GERARD RUÍZ BALLESTEA 
49 GABRIEL GORTOLOMEI 
50 CONSTANTINO BUDAN 
51 HÉCTOR MARZALBARREDA 

52 ANTONIO 
53 ADOLF 
54 DARCY GABRIELA 
55 ÓSCAR 
56 NATZARI 
57 ALEX 
58 ALEX 
59 ORIOL 
60 SHARAY DESIREÉ 
61 POL 
62 JUANMA 
63 SANDRO 
64 JOSEP 
65 MARC 
66 JHOAN SEBASTIAN 
67 GUILLEM 
68 MIQUEL 
69 ISAAC 
70 ACHRAF 
71 ALEIX 
72 AINA 
73 ADRIA 
74 FELICIA 
75 DAVID 
76 AIMAN 
77 NADA 
78 MARC 
79 ÉRIC 
80 ANNA 
81 ROC 
82 ARANTXA 
83 ORIOL 
84 PRAJOL 
85 ROGER 
86 LORENA 
87 ROGER 
88 JORDI 
89 MARIUS-GABRIEL 
90 IRENE 
91 INÉS 
92 RAUL 
93 ALEIX 
94 ÍNGRID 
95 GEMMA 
96 TAMARA 
97 FLORA 
98 JOANNA 
99 CLARA 

100 MERITXELL 
101 PAU 
102 AITOR 
103 AINHOA 
104 BIBIANA 
105 CRISTIAN 
106 MARIA 
107 EGUZKIÑE 
108 JOSEP 
109 SABRINA 
110 ÉRIC 

ORTEGA REDÓ 
VILA VERGE 
VALENCIA HURTADO 
MARESMA PASALAMAR 
ARASA REVERTÉ 
MARINÉ PASALAMAR 
FERNÁNDEZ GENOVÉS 
BENGOCHEA POMADA 
CARRATALÁ CANELO 
BADIA SAN SANO 
ARTOLA LÓPEZ 
GONZÁLEZ NAVARRO 
RODRÍGUEZ CRUZADO 
RUÍZ BALLESTEA 
RÍOS BEDOYA 
CANA GRACIA 
CANA GRACIA 
CORTIELLA ARQUES 
EL YAHYATI ANAMAS 
BUSTOS LAVEDA 
BUSTOS LAVEDA 
MONTORO CINTAS 
MIHU 
LUTHER BAIGORR IA 
EL MORAKIB 
EL MORAKIB 
FERNÁNDEZ GIMENO 
OLLÉ LLUCH 
GRAU CAMPOS 
GRAU CALLARISA 
VERDIELL SALES 
HOMEDES MATAMOROS 
MARTORELL GUIMERÁ 
BUESO MONTAOS 
ALTADILL BEL 
GARCIA SERRANO 
LABERNIA VIDAL 
DRAGHICI 
ESTELLÉ POY 
VALLS PEPIÓ 
CERVERA ABELLA 
MORA ROCA 
MENDOZA FERRÉ 
GARCIA CUCALA 
COLAS ADCOCK 
FERNÁNDEZ LLANO 
ROYAN OLLÉ 
PESEST URGILLES 
VERICAT POLO 
ROIG ROIG 
PONCE VIDAL 
LEÓN ROIG 
LEÓN ROIG 
RADU 
CALLARISA RODRIGO 
RUEDA CALLAR ISA 
MARGALEF MORENO 
LOUNIS CHERNAGE 
SANZ BIOSCA 

ESPORTS 

ESCOLES ESPORTIVES MUNICIPALS 
2008-2009 

ORGANIGRAMA GENERAL 

CARREC NOM COGNOMS 

NANDO SORLI BEL 
MARC CÉSAR LLOMBART 
FERRAN AQUILINA FARRÉ 
JORDI BADIA CASTELL 
PACO LEÓN FLORO 

DIR. TÉCNIC ESP. EEM 
COOR. GENERAL EEM 
COOR. BASQUET EEM 
COOR. PLA E. ESC. CEIP 
COOR. PLA E. ESC_ IES 

JOSEP BENITO BELVIS COOR. JUDO, CAOS, 
ATLETISME EEM 

ROSA VILLARRASO TORO COOR. AERÓBIC 
LLUC BRUSCA MANCHON MONITOR 
GEMMA GARCIA CUCALA MONITORA 
ALEX GÜELL VILLAR MONITOR 
HÉCTOR ORTEGA REDÓ MONITOR 
JOAN LABERNIA VIDAL MONITOR 
JORDI LORENTE BORDES MONITOR 
SAUL CASTELLBEL 
MARC MARINE POY 

MONITOR 
MONITOR 

ROGER GARCIA SERRANO DINAMITZADOR 
MIQUEL CANA GRACIA DINAMITZADOR 
!RENE ESTELLÉ POY DINAMITZADOR 

CEIP RAMÓN Y CAJAL 
ALBERT BLASCO ROSET DINAMITZADOR 

CEIP RAMÓN Y CAJAL 
AIMAN EL MORAKIB DINAMITZADOR 

CEIP RAMÓN Y CAJAL 
MARIA CALLARISA RODRIGO DINAMITZADOR 

CEIP RAMÓN Y CAJAL 

Aquí teniu un petit resum de les activitats organitzades 
directament i altres com a col-laboradors amb la seva 
organització per l'lnstitut Municipal d'Esports, mitjangant 
les Escoles Esportives Municipals, amb la col·laboració 
de d iferents organismes i entitats esportives. 
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ACTIVITATS ESPORTIVES GENERALS 
ORGANITZACIÓ (lnstitut Municipal d'Esports) 
NIT DE t.:ESPORT LOCAL 

ORGANITZACIÓ CONJUNTA AMB CLUB ESPORTIU 
DINÁMIC'S 

(lnstitut Municipal d'Esports) 
CURSA POPULAR FIRA I FESTES DE SANT LLUC 

ORGANITZACIÓ CONJUNTA AMB REGIDORIES 

(lnstitut Municipal d'Esports) 
PARC INFANTIL DE NADAL 

ORGANITZACIÓ 
(lnstitut Municipal d'Esports) 
V DIADA DEL BÁSQUET LOCAL 

COL·LABORACIÓ CEIP RAMÓN Y CAJAL 
AMB ~ORGANITZACIÓ 
(lnstitut Municipal d'Esports) 

OLIMPÍADES ESCOLARS 

ORGANITZACIÓ CONJUNTA AMB REGIDORIES 

(lnstitut Municipal d'Esports) 
@ LÚDIK 

ORGANITZACIÓ 
(lnstitut Municipal d'Esports) 
PISCINA MUNICIPAL ESTIU 

ORGANITZACIÓ CONJUNTA AMB REGIDORIES 
(lnstitut Municipal d'Esports) 
CUCAIESPORTS 

ORGANITZACIÓ 
(lnstitut Municipal d'Esports) 
CAMPUS ESPORTIU DE BÁSQUET 
1 TENNIS DE TAULA 

ESPORTS 

\ll I\IIJ DE IL'E!iPOR'.f LOCAL 
El passat dissabte, 18 d'octubre, es realitza a la casa 

de la cultura la sisena edició de la Nit de l'Esport Local a 
la nostra població. Aquest acte té com a finalitat lliurar un 
reconeixement a tots aquells esportistes i entitats que 
promouen l'esport al poble i porten el nom d'Ulldecona 
arreu del món. Fou una celebració sense aire competitiu, 
ja que els esportistes i entitats premiades donaven 
représentació a tots aquells que fan esport a la nostra 
localitat, a destacar com a novetat la presentació deis 
esportistes i entitats amb unes projeccions realitzant les 
seves activitats esportives. t.: acte de lliurament de trofeus, 
presidit pel Representant Territorial de l'Esport a les Terres 
de l'Ebre el Sr. Jesús Aure Calvet, el President del Consell 
Esportiu del Montsia i Conseller d'Esports del Consell 
Comarcal del Montsia el Sr. Josep Rodrigo Panisello, i el 
Sr. Demetrio Querol Pasalamar, regidor de l'Ajuntament 
d'Ulldecona. Al finalitzar l'acte es va dur a terme un petit 
refrigeri per a tots els assistents. També fer menció espe
cial i agra"iment a la presentadora Lidia Labernia per la 
seva col·laboració. Esperem que aquesta VI Nit de l'Esport 
Local hagi agradat a tots aquells que hi han assistit i 
desitgem tornar a repetir i millorar en les properes edi
cions. 

Gracies a tots i fins l'any que ve. 

SALUTACIÓ 
Durant molt temps, fins i tot quasi acabades les obres, 

moltes persones d'Ulldecona, quan sentien alguna cosa 
sobre el nou pavelló poliesportiu, preguntaven «pero aixó 
va en serio? ». Tants anys d'espera i de promeses 
incomplides van crear desconfiarn;;a fins a tal punt que 
quasi ningú creía que veuria teta realitat aquesta nova 
instal· lació esportiva, tants anys reivindicada des del 
municipi. Ara ja esta. Falten quatre coses i en breu es 
posara en funcionament. t.:acabament de les obres del 
pavelló és sens dubte la notícia més important a nivel! 
d'infraestructures esportives deis darrers mesos, la 
novetat també d'aquesta Nit de l'Esport. 

Es tracta d'una obra que ha costat 2'9 milions d'euros i 
ha estat finarn;;ada al 65% per l'Ajuntament. La resta ha 
anat a carrec de la Secretaria General de l'Esport de la 
Generalitat de Catalunya (25%) i de la Diputació de 
Tarragona (10%). El pavelló té tres pistes i s'hi podran 
practicar tots els esports excepte el patinatge, per aixó 
condicionarem en breu l'altre pavelló per poder-ho fer. 

A més, per fomentar i millorar les condicions de la 
practica esportiva des de menuts, fa poc més d'un mes, 

-55-



ESPORTS 

s'ha posat en funcionament un nou edifici dedicat a la 
practica esportiva dins el recinte escolar que també és 
de destacar tant per la inversió com, sobretot, per l'ús 
que tindra. 

Sense instal·lacions en condicions, historicament, 
l'esport d'Ulldecona ha estat sempre al més alt nivel! (tria!, 
twirling, patinatge, natació, basquet, tennis taula, eros, 
escacs ... ). Ara, ambles noves instal·lacions constru"ides i 
altres que vindran, segur que aconseguirem encara més 
exits individuals i d'equip perque són molts i molts els i 
les esportistes que tenim, joves i grans, que dia a día 
donen el millor de sí mateix per portar arreu el nom del 
nostre poble. Felicitats a tots i totes, aquesta nit és un 
reconeixement a la vostra tasca. 

Núria Ventura, Alcaldessa d'Ulldecona 

ESPORTISTES 

Autoritats a 
l'acte de 
1/iurament 

ESPORTISTA: ÁDAM RAGA RAGA (recull el premi el 
seu pare). 

ESPECIALITAT ESPORTIVA:TRIAL 

ESPORTISTA: SANDRA ROVIRA NAVARRO 
ESPECIALITAT ESPORTIVA: FUTBOL - SALA 

ESPORTISTA: ADELINA DARABAN 
ESPECIALITAT ESPORTIVA: GROS I ATLETISME 

ESPORTISTA: ALEIX GARCIA SERRANO 
ESPECIALITAT ESPORTIVA: FUTBOL 

ESPORTISTA: EQUIP SENIOR 
ESPECIALITAT ESPORTIVA: TWIRLING 

ESPORTISTA: 
GUILLEM 
CANAGRÁCIA 
ESPECIALITAT 
ESPORTIVA: 
TENNIS DE 
TAULA 

ESPORTISTA: 
ÍNGRID 
MENDOZA 
FERRÉ 
ESPECIALITAT 
ESPORTIVA: 
TENNIS DE 
TAULA 

ESPORTISTA: 
LORENA 
ALTADILL BEL 
ESPECIALITAT 
ESPORTIVA: 
TENNIS DE 
TAULA 

ESPORTISTA: IRENE ESTELLÉ POY 
ESPECIALITAT ESPORTIVA: TEN NIS DE TAU LA 
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ESPORTISTA: 
MERITXELL 
BENITO 
VI LLAR RASO 
ESPECIALITAT 

~~ ESPORTIVA: 
JUDO I CROS 

ESPORTISTA: 
MIOUEL CANA 
GRACIA 
ESPECIALITAT 
ESPORTIVA: 
TENNIS DE 
TAULA 

ESPORTISTA: 
ORIOL ROMEU 
VIDAL 
ESPECIALITAT 
ESPORTIVA: 
FUTBOL 

ESPORTISTA: LORENA GARCIA HOMS 
ESPECIALITAT ESPORTIVA: FUTBOL 
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ESPORTISTA: 
ROGER GARCIA 
SERRANO 
ESPECIALITAT 
ESPORTIVA: 
TENNIS DE 
TAULA 

ENTITATS 

ENTITAT: CLUB 
DE BITLLES 
ELS 
VALENTINS 

ENTITAT: CLUB 
TIR AL PLAT 
LES 
PEDRERES 

ENTITAT: 
CEIP RAMÓN 
Y CAJAL 

ENTITAT: 
GIMNAS 
DINÁMIC'S 

ENTITAT: CLUB 
TWIRLING 

ENTITAT: IES 
MANUEL 
SALESIFERRÉ 

ENTITAT: 
GIMNAS 
UNIVERSAL 
«GYM RAGA» 

EDIFICI MUNICIPAL D'ESPORTS 
L'.Edifici Municipal d'Esports esta ubicat dintre del recinte 

escolar del CEIP Ramón y Caja! d'Ulldecona, esta dividit 
amb 4 sales, amb dos serveis un d'ells adaptat. 
DESPATX 

Per a l'atenció al públic en general relacionat especí
ficadament amb les escales esportives municipals i amb 
les activitats esportives generals, organitzades per l'lnstitut 
Municipal d'Esports. 
SALA MATERIAL 

Sala per a guardar tot el material esportiu, material 
d'Educació Física, i els estris necessaris per a l'orga
nització de les diferents activitats esportives organitzades 
per l 'lnstitut Municipal d'Esports. 
SALA REUNIONS I BIBLIOTECA 

Sala per a reunions, consultes, treball de programa
cions, per als Técnics, monitors esportius, professors 
d'Educació Física etcc. hi ha una petita biblioteca a nivell 
esportiu amb !libres, revistes, material audiovisual i 
documentació deis esports amb general. 
SALA TEN NIS TAU LA 

Sala especifica per a la practica del tennis de taula, a 
nivell d'iniciació, perfeccionament i entrenament esportiu 
d'alt nivell. 

SERVEIS GENERAL I ADAPTAT 

HORARI D'ATENCIÓ AL PÚBLIC 

DE DIMARTS A DIVENDRES 
DE 9'00 A 10'00 matí 
DE 17'00A 18'00tarda 

TECNICS ESPORTIUS MUNICIPALS 
FERRAN SORLÍ BEL 
MARC CÉSAR LLOMBART 

INFORMACIÓ ESPORTIVA GENERAL 
Pagina Web: www.u lldecona.cat (aparta! esports) 
Adrec;a electrón ica: esports@ulldecona.cat 

PLA CATALÁ DE L'ESPORT A L'ESCOLA 
Durant el curs escolar 2005-2006 el Departament 

d 'Educació i la Secretaria General de l 'Esport del 
Departament de Presidencia de la Generalitat de 
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Catalunya, van posar en marxa l'anomenat Pla Catala de 
I' Esport a l'Escola. 
Es van fixar com a objectius: 

- L.'.increment de la practica esportiva en horari no lectiu 
en els centres educatius. 

- Potenciar la formació en valors deis infants i joves, 
així com la integració i la cohesió social de l'alum
nat nouvingut. 

- Adquisició d'habits saludables pera un millor benestar 
físic i psíquic. 

Dins d'aquest marc esportiu han tingut cabuda pares, 
professors i alumnes, a partir de les AEE (Associació 
Esportiva Escolar) així com els ajuntaments de les 
poblacions adherides al Pla, amb la intenció de donar 
veu a tots els organs de govern i persones interessades 
en el desenvolupament d'aquesta activitat. 

Els vertaders impulsors i animadors de les activitats a 
desenvolupar són els DINAMITZADORS (sota la 
supervisió d'un COORDINADOR, professor del centre 
educatiu), alumnes amb una formació (CIATE: curs 
d'iniciació a técnic esportiu) que des deis propis instituis 
motiven els companys/es per formar part d 'aquest Pla 
esportiu, participant en aquelles activitats físicoesportives 
que ells mateixos decideixen. 

El nostre centre va comenc;ar a formar part d'aquest 
Pla a partir del curs escolar 2006-2007. Per tant, el 
present curs suposa ja el tercer any en qué l 'institut 
d'Ulldecona planifica activitats esportives, desenvolupa
des en les instal·lacions disponibles dins el recinte esco
lar. Els horaris de les mateixes són: 
• Dimecres i divendres de 15'30 a 17'30 hores. 
• Dilluns, dimarts i dijous de 14'30 a 15'30 hores (alumna! 
del menjador escolar). 
• De dilluns a divendres d'11 '30 a 12'00 hores (durant els 
patis). 
• Divendres de 18'00 hores a 20'00 hores 
(alumnat del Cicle Formatiu). 

Durant aquest temps els mencionats dinamitzadors 
«harmonitzen» activitats físico-esportives i els participants, 
alumnes de primer fins a quart d'ESO, Batxillerat i Cicle 
Formatiu s'exerciten per assolir els objectius fixats dins 
el Pla. 
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L'acollida d'aquesta iniciativa ha estat més que 
satisfactoria entre l'alumnat del centre. Les dades de 
participació així ho confirmen: una mitjana del 60% del 
total de l'alumnat de l'institut ha format part cadascun deis 
tres anys que portem dins d'aquest projecte esportiu. 
Cada any es fa una trabada de centres participants en el 
Pla. Al man;: de 2007 es va dur a terme a Manresa, amb 
una participació de 10.000 alumnes de tot Catalunya. A 
partir de curs 2007-2008 es va decidir territorialitzar 
aquestes trobades i la primera de les Terres de l'Ebre es 
va celebrar a Sant Caries de la Rapita, el febrer de 2008. 
Peral present curs esta programada peral man;: de 2009 
amb una seu encara per decidir. 

Des deis Departaments organitzadors es reben 
subvencions economiques per fer front a les despeses 
de funcionament: desplat;:aments en bus, material esportiu 
fungible, camisetes per als participants ... 
Mencionar també que entre tots els dinamitzadors de 

Catalunya es va fundar a !'octubre de 2007 l'agrupació 
JODIC (joves dirigents de Catalunya), que fomenta 
l'esperit del Pla. D'aquesta agrupació forma part un 
alumne del nostre centre: Héctor Ortega Redó, amb una 
participació al Parlament de Catalunya la primavera 
passada. 

Des d 'aquest espai només ens resta encoratjar 
l'alumnat a continuar formant part d'aquesta iniciativa, 
augmentar, si s'escau, el nombre de participants, per 
assolir els objectius fixats dins d'una formació educativa 
integral de la nostra joventut. 

Equip Directiu de l'IES 
Ulldecona, novembre de 2008 
Generalitat de Catalunya 

i;I 

Pla Catala 
ESPORT a l'ESCOLA 

Que és? 
Un programa per fomentar la practica d'activitat física 

com a ha.bit saludable. Esta adrer;:at als alumnes de 
Primaria i Secundaria deis nostres Centres Educatius. 
lmpu lsat per una iniciativa conjunta del Departament 
d'Educació i La Secretaria General de l'Esport de la 
Generalitat. 

Qui participa? 
Els protagonistes són els alumnes inscrits a les 

activitats. Especialment els 4 alumnes del Cicle Superior 
seleccionats per realitzar la tasca de DINAMITZADORS. 
Aquests tenen funcions de lideratge i representació deis 
companys, i també són col·laboradors de l'organització i 
gestió. 

Per l'aplicació del Pla, és necessaria la intervenció de 
tots els membres de la Comunitat Educativa: Ajuntament, 
AMPA (Associació de Mares i Pares d'Alumnes) i Escola. 
També els organismes territorials implicats: Consell 
Esportiu Comarcal i Representacions Territorials 
d'Educació i Esports. 

Que fem? 
El curs passat, el Plaque havia comenr;:at a aplicar-se 

abans als lnstituts de Secundaria, es va ampliar a les 
Escales de Primaria. Nosaltres varem estar els primers, 
única escola de la comarca del Montsia en participar-hi. 

El primer a fer va ser constituir una secció esportiva 
dins de l'AMPA, amb representants deis pares, Ajuntament 
i mestres. 1 el més important, nomenar els primers 
DINAMITZADORS: Virginia León Roig i Joan Callarisa 
Millan de 6e, Irene Estellé Poy i Albert Blasco Roset de 
Se. 

Amb ells, el 20/1 1/2007 vam participar a una Jornada 
de Formació al CAR de Sant Cugat, on tothom va 
aprendre, treballar, coneixer companys d'altres escales i 
passar-s'ho d'alló més bé. 

Les activitats al llarg del curs, a l'escola es van fer 
conjuntament amb les Escales Esportives. Si hem tirat el 
projecte endavant ha estat gracies a la bona tasca deis 
seus Tecnics i Monitors esportius. Una cordial abrac;ada. 

La jornada més especial del cu rs, es va celebrar el 7/ 
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05/2008 a Móra d'Ebre on va tenir lloc la Primera Trabada 
de Primaria de les Terres de l'Ebre. All í van reunir-se més 
de 800 escolars de les escales participants al Pla de les 
4 comarques. La nostra escola va aportar 40 xiquetes i 
xiquets de Cicle Mitja i Superior, S tecn ics i monitors 
esportius i 3 mestres. La Trabada va estar molt profitosa, 
molt ben organitzada pels companys (araja amics) de La 
Ribera, al final ningú estava cansat, tots contents i amb 
ganes de repetir. 

A part de les activitats amb alumnes, s'ha participat en 
diferents Jornades de Formació al llarg del cursa Tortosa, 
Castelldefels i La Rapita. 

El Pla té una dotació económica (subvenció inclosa al 
Pla Educatiu d'Entorn), pel bon funcionament de les 
activitats, el transport i sobretot aprofitada per l'adquisició 
de material esportiu. Aquest, esta a disposició, no només 
deis inscrits al Pla, també a les Escales Esportives i de 
tots els alumnes de l'escola a les classes d'Educació Fí
sica. 

Aquest curs, hem coment;:at nomenant dos nous 
DINAMITZADORS: Maria Callarisa Rodrigo i Aiman El 
Morakib de Se, que una vegada formats, taran la seva 
tasca amb Irene i Albert que enguany ja són veterans. 
Anims. 

Virginia i Joan s'han fet grans. Ara continuaran treballant 
a l'lnstitut, amb noves responsabilitats. Gracies i endavant. 

El Pla creix. Ara són moltes més les escales participants, 
amb més ganes, més Monitors formats, més Esportistes, 
Dinamitzadors i Coordinadors. 

1 malta feina per fer i bons moments per viure: 
Activitats en horari escolar i extraescolar. 
Jornades de formació per Dinamitzadors i Coor

dinadors. 
Jornades tecniques de presentació d'Unitats Didac-

tiques. 
Trobades territorials deis Centres participants. 
1 tot alió que siguem capat;:os de propasar-nos ... 
Per que cal fomentar l'esport? 
Tot i que pot semblar que tenim un bon nivel! de practica 

d'activitat física entre la nostra població escolar, hem pogut 
detectar un percentatge bastan! alt d'alumnes que només 
en fan a les classes d'Educació Física, un temps compa
rativament insuficient amb el que destinen a activitats 
sedentaries. 
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Pel que fa a les instal·lacions, ens 
trobem en un bon moment. Amb la 
finalització de les tan esperades obres 
del nou Pavelló i l'edifici de les Escales 
Esportives Municipals s'obre una nova 
etapa, positiva i engrescadora, amb el 
repte d'aprofitar-les bé per impulsar 
l'esport local. 

Només ens queda pendent, per 
completar l'oferta, dotar l'escola d'una 
instal·lació coberta, adequada a les 
necessitats actuals d'un centre de 3 
línies amb més de 550 alumnes (s'ho 
mereixen). 

Tots coneixem els beneficis per a la 
SALUT de l'activitat física controlada i 
dirigida. Cada vegada més faldudes i 
falduts adults cam inem, correm, 
nedem, pedalegem, o ens movem d'alguna manera, sois 
o millor en companyia. 

Curiosament, tendim a pensar que les xiquetes i xiquets 
ja es mouen prou, i estem descuidant el moment més 
important, l'etapa educativa en que s'assoleixen la majoria 
d'habits que determinaran la seva qualitat de vida. 

Quan ens preguntem per les raons per les quals no 
ens movem, el motiu més utilitzat és la falta de temps. És 
una errada molt freqüent considerar el temps de moure 
el cos com una distracció, temps d'oci. 

Tot i que pugui ser agradable o divertit, hem de comptar 
el temps que ens dediquem com a higiene personal. Hem 
de tenir temps per «cuidar-nos». Si tenim temps per 
menjar, per rentar-nos, per descansar, cal tenir-lo per 
moure's. 

Estem tots d'acord amb que volem el millor per als 
nostres xiquets i joves. El millor que els podem regalar 
és TEMPS. Una mica del nostre temps per compartir-lo i 
gaudir-ne junts. 1 una mica de temps per a ells, per les 
seves necessitats reals, per la seva SALUT. 

Als beneficis físics, podem afegir els valors educatius 
de l'esport. A nivell individual, l'esforiy i l'afany de superació. 
Socialment, la cooperació i el treball en equip. En podem 
afegir molts: tolerancia, respecte, integració, igualtat, 
habilitat per afrontar conflictes, ... Si ho fem bé. Entre tots. 

Técnics esportius, Monitors, Polítics, Pares i Mestres, 
tenim la responsabilitat de contribuir amb la nostra 
implicació a l'éxit i la felicita! deis nostres conciutadans, 
fills, alumnes i esportistes. 

El Pla només és una eina més, que podem aprofitar o 
no. Aquesta és pero una molt bona eina, ben pensada i 
organitzada. És una oportunitat que no podem deixar 
passar. Sobretot, té la virtut de posar-nos a tots junts en 
disposició de fer la nostra aportació, l'éxit del Pla sera un 
éxit de tots. 

Des de l'escola us voldríem encomanar la il·lusió per 
tirar endavant aquest projecte, que no s'hauria de limitar 
als objectius del Pla. Podem anar més lluny, tant com 
vulguem. 

S'accepten idees i critiques constructives. A disposar. 

Jordi Joan Badia Castell. Coordinador PCEE 

ÚLTIMA HORA 

Datació de les pintures rupestres 
L'lnstitut Catala de Paleoec

ologia Humana i Evolució Social 

(IPHES) ha extret més de vint 

mostres deis principals abrics del 

conjunt d'art rupestre llevan t í 

d'Ulldecona per datar-hi cronoló

gicament les pintures prehistó

riques. Aquestes mostres s'en

viaran al laboratori químic de Te

xas de Marvin Rowe, o al labo

ratori d'Alan Watchman, a Aus

tralia, per tal d'extreure'n la mate

ria organica que contenen els 

oxalats i poder fer la prova del 

carboni 14. És la primera vegada 

que es fa aquest tipus d'analisi 

amb oxalats en pintures rupes

tres a Catalunya i es preveu que 

es puguen tenír e ls p r ime rs 

resultats fiables d'aquí a un any. 

Adjudicats 8 km. més del canal Xerta-Sénia 
El Departament d'Agrícultura, Alimentació í Acció 

Rural (DAR), a través de !'empresa pública Regs de 

Catalunya (Regsa), ha adjudicat les obres 

d'adequació del tercer tram del canal Xerta-Sénia. 

Concretament, !'obra adjudicada amb un pressupost 

d'11.655.531 euros consistira en la construcció de 

8 .157 metres més de canal obert. El term ini 

d'execució de !'obra és d'onze mesos i quan finalitze 

ja s'hauran construH 22,87 quilómetres deis 36 que 

té aquesta infraestructura hídraulica. El canal que 

es constru ira en aquest tram sera de tormigó armat 

í tindra una secció rectangular de 4 per 2, 70 metres 

amb capacita! per transportar 7,4 metres cúbics per 

segon d 'aigua. En aquesta fase també s 'han 

projectat t res aqüeductes i quatre sobreeixidors, 
entre d'altres. 

Aquest projecte de regadiu que té una dotació de 

72 hectómetres cúbics anuals amb una dotació de 

4.537 metres cúbícs per hectarea preveu la posada 

en reg de 16.480 hectarees netes a ls termes 

municipals de Xerta, Aldover, Roquetes, Tortosa, 

Santa Barbara, Masdenverge, la Galera, Godall, Mas 

de Barberans, Freginals, Ulldecona, Amposta i la 

Sénia, a través de cabals bombats del riu Ebre. 

Fons Estatal d'inversió local 
L'Aj u ntament d'U lldecona ja ha rebut la 

confirmació de l'aprovat deis t res projectes que 

finan9ara a través del tons d'inversió de l'Estat. 

Concretament, a aquest municipi del Montsia li 

corresponen 1.162.105 euros i en destina ra 

535.814 a la urbanització de la Murada de Dalt; 

365.835 a la primera fase de la urbanització de 

l'avinguda Terrers «des de les escoles f ins al nou 

CAP » i 260.421 euros més a la urbanització del 

carrer Major. Aquest últim projecte afecta e l t ram 

compres entre la plaga de l'Església i la plaga 

Sales i Ferré i el consistori buscara fons per com

pletar e l projecte f ins a l'Ajuntament. Les obres 

s 'han d'executar al llarg d'aquest any 2009. 
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